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O B  R O B U  Š IR O KE RAZPRAVE O  F E D E R A L IZ M U

SLOVENSKA 
MANJŠINA IN 
DANAŠNJI 
TRENUTEK

Vsak čas im a svoje znač ilnosti, k i 
se odražajo tu d i v vsakdanjem ž iv ljen ju  in  družbenem  
o kv iru , v katerem ž iv im o . Današnji po ložaj Slovencev 
v I ta l i j i  označuje jo  različne situacije. P rob lem i s lo
venske narodne skupnosti v F u rla n iji-J u lijs k i k ra jin i 
so še vedno is ti, čeprav sicer že beležim o določene 
spremembe in  razvoj.

Kaj se zlasti kaže v današnjem p o litične m  tren u tku  
naše manjšine? Pravkar so šle m im o  upravne vo litve , 
k i so tu d i imele svoj delež in  - hvala Bogu - uspeh za 
slovenske kandidate in  našo stvar sploh. U trd ile  so 
prepričanje, da smo še vedno sposobni ( in  to  k lju b  
n ov i p o lit ič n i v o li ln i zakonodaji) doseči svoje cilje. 
Za tržaško  obč insko  in  go riško  pok ra jinsko  upravo 
se obeta upa p o ln o  delovanje. T rs t se bo lahko  še na
prej b o lj odp ira l d ia logu in  obm ejnem u sodelovanju, 
zlasti pa bo p r is lu h n il potrebam  svojega slovenskega 
dela. G orica  je z zmago O ljk e  prišla  do večine v  p o 
m em bn i kra jevn i upravi, k o t je pokra jina , in  tako  se 
vsaj delno zoperstavlja za toh li desničarski p o lit ik i ob 
činske uprave. P rihodn je  le to  bom o  rnora li o b n o v iti 
deželni svet Furlan ije -Ju lijske  krajine. Že sedaj m ora 
m o zastaviti vse svoje sile v  to , da si p r ib o r im o  svoje 
lastno slovensko zastopstvo v tem  o d loč ilnem  zako
nodajnem  telesu!

M ed vprašanji, k i zadevajo našo m anjšinsko stvar
nost, so seveda še m noga druga. Zakonska zaščita je 
go tovo  t is t i p rob lem , k i je že posta l refren. Sedanji 
začetek parlam entarne d iskusije  v ustavni k o m is iji 
poslanske zborn ice  je brez dvom a p rv i ko rak, k i pa 
le nadaljuje podobne začetke pred le ti v rim skem  se
natu. Poslanec C averi iz  Aoste , k i je p rv i predlagatelj 
skupnega zakonskega osnutka, je sicer iz ra z il prav 
te dn i v D ev in u  prepričan je , da bo lahko v  teku  leta 
zakon tu d i dejansko odobren. Za vse to  m ora seveda 
obsta jati prava p o litičn a  vo lja , k i jo  bo m orala p red
vsem pokazati O ljk a  in s tem  sama Prodijeva vlada.

Vs i vemo, kako se še ostala ž iv ljen jska  vprašanja 
Slovencev v I ta l i j i  počasi in  pos topno  rešujejo. N a  
šolskem p od ro č ju  cela vrsta p rob lem ov s tako im eno- 
vano rac iona lizac ijo  šol, nato p rvo  delno p riznan je  
(pa rifikac ija ) za dvo jez ično  šolo v Spetru, p ro b le m i 
o k o li Glasbene m atice in  glasbenega šolstva sploh 
itd . N a  p od ro č ju  in fo rm ac ije  je ž ivo  vprašanje tiska, 
na d rug i stran i pa odg ovo rn i de javn ik i zagotavlja jo , 
da bodo  slovenske T V  oddaje končno  v ide li v ce lo tn i 
deželi, k je r ž iv im o  Slovenci.

M ed  zadnje novosti naj p riš te jem o  davčni obrazec 
"740" v slovenskem  jez iku . Vsekakor p o z itiv n o  dej
stvo, k i vsaj daje upati na še druge podobne pobude 
za uradno rabo našega jezika. /  s t r a n  2

AND REJ B R ATU Ž

KRISTJANI V POLITIKI 
MORAJO SPOŠTOVATI 

NAČELO VZAJEMNOSTI
DRAGO LEGISA

M u d i  italijanski ško
fje so se torej uradno 
in neposredno vključili 
v široko razpravo, ki je 
v teku na vseh ravneh 
in ki vzbuja pozornost 
tudi v tujini.

Oblika državne ure
ditve, kot jo  določa re
publiška ustava iz leta 
1948, je v globoki krizi, 
kar priznavajo vse itali
janske po litične  sile.
"Italija ima zelo centralizirano 
državo, a kljub temu z veliki
mi težavami sprejema od lo 
čitve. Zato je  treba državno 
ureditev pom laditi in jo  p ri
bližati najgloblji naravi držav
ljanov, ki znajo mnogo prid- 
neje skrbeti za svoje zasebne 
zadeve kot za splošno, ob
čno korist." Tako je ob sklepu 
zasedanja izjavil predsednik 
Italijanske škofovske konfe
rence, kardinal Ruini, in p ri
stavil, kako si je treba priza
devati, da bi se Italijani vedli 
odgovorno kot posamezniki 
in kot člani družinskih in d ru
gih skupnosti. V ta namen 
prihaja v poštev tudi "decen
tralizacija odgovornosti."

Zanim ivo je, da škofje n i
so uporabljali besede "fede
ra lizem ", vendar je  lahko 
vsakdo ugotovil, da so imeli 
v mislih prav to obliko držav
ne ureditve. Kardinal Ruini je 
povedal, da je  beseda federa
lizem  "preveč specifična" in 
da "ni hotel Cerkve zavezati 
za takšno ali drugačno ustav
no izbiro". Njegova prva in 
glavna skrb je bila "stvarno 
pokazati na vsebino”, ne pa 
se spuščati v razprave o be
sedah". "Sedanji trenutek je 
za Italijo in tudi za krščansko

f
»

E n rico  D e N ic o la  podp isu je  novo ita lija n sko  ustavo, k i je p o 
stala veljavna 1. januarja 1948. P rv i na levi D e G asperi, p rv i na 
desni Terracin i.

"Italijanska država je preveč centralizirana, je 
ujeta v kletko birokracije; spremeniti je treba dinami
ko in temeljno logiko njene organiziranosti. Ovredno
titi je treba krajevne avtonomije, sicer ob spoštovanju 
skupnega državnega okvira in načela vzajemnosti." 
Tako sta dejala visoka cerkvena dostojanstvenika na 
zasedanju Italijanske škofovske konference, ki se je 
končalo prejšnji teden v Rimu.

vero zelo obvezujoč, vendar 
obstaja poleg zaskrbljenosti 
tud i zaupanje v narodovo 
življenjskost", je še dejal kar
dinal Ruini.

O m eniti pa velja, da je fe
deralizem ena temeljnih pro
gramskih točk vsega italijan
skega katoliškega gibanja od 
Giobertija do Sturza, sama 
italijanska Cerkev pa je o fe
deralizmu razpravljala v okvi
ru "socialnega tedna" pred 
štirim i leti v Turinu. O  "soli
darnostnem federalizmu" je 
poleg tega govor v listini m i
lanske n a d ško fije  iz le ta 

! 1995, isti izraz so končno u- 
porabili štirje škofje iz dežele 
Furlanije-Julijske kra jine v 
znanem p ism u, naslovlje
nem na predsednika dvo 
domne komisije DAlemo.

Slučaj je hotel, daje ta par
lamentarna komisija, ki ima 
nalogo, da do konca junija iz
ob liku je  predloge za spre
mem bo republiške ustave, 
prav sredi prejšnjega tedna 
prvič poslušala razčlenjeno 
poročilo o "federalni ureditvi 
države." Gre za korenito re
form o republiške ustave, ki 
pa je nujna, če hoče Italija re
šiti nekatere strukturne pro
bleme, kot so: javna zadolži
tev, neravnovesje Sever-Jug, 
brezposelnost, neučinkovi
tost javne uprave in pomanj
kanje čuta za občno korist.

V S lovarju slovenskega 
knjižnega jezika beremo, da 
je "federalizem politično gi
banje za federativno ureditev 
države", medtem ko je "fede
racija državna ureditev, ki 
združuje dve ali več enako-
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pravnih in relativno sa
mostojnih državnih e- 
not." Uresničenje fede
rativnega m odela za 
italijanski po litičn i si
stem predstavlja, kot 
vsi priznavajo, eno te
m eljn ih točk ustavne 
reforme, o čemer teče 
razprava v dvodom ni 
komisiji rimskega par
lamenta. Dejstvo pa je, 
da še vedno ni jasnih 
po jm ov o tej kočljiv i 
p rob lem atik i. Dogaja 
se tudi, da se mnogo
krat pojem federalizem 

izkorišča v takšne ali druga
čne namene. Nekateri imajo 
federalizem za upravno de
centralizacijo, drugi pa celo 
menijo, da gre za neodvis
nost dela države, kot bi bila 
na prim er odcepitev Severa 
od ostalega italijanskega dr
žavnega ozemlja.

Po poročilu, ki je bilo pre
brano na seji dvodomne ko
misije (poročevalec je bil se
nator D O nofrio , ki pripada 
Krščanskodem okratskem u 
centru), bi nova, federativna 
ureditev upoštevala obstoj 
sedanjih 20 dežel. Te bi imele 
p rim arno  zakonodajno o- 
blast na področjih, natančno 
določenih z ustavnim zako
nom. V bistvu bi osrednja dr
žavna oblast ohranila pristoj
nosti za tista področja, ki so 
skupne, občne koristi, kot sta 
na prim er zunanja politika in 
obramba.

Eden najpomembnejših, a 
tudi najbolj spornih aspektov 
nove federalne ureditve so 
gotovo davščine, ki jih bodo 
pobirale posamezne samo
stojne državne enote, del ka
terih bo seveda moral v o- 
srednjo blagajno.
— —  STRAN 2
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EVROPSKI S IN D R O M
MIRO OPPELT

Francoski predsednik  C hirac se je  u je l v lastno za n 
ko. Predčasno je  ra zp u s til parlam ent, v katerem  je  
lahko  raču n a l na obsežno večino, da b i lah ko  sre- 
dinsko-desničarska vlada p o  novih volitvah in p re d 
videni p o trd itv i b rez hujših  za p re k  uresničila zah tev 
ne in boleče ukrepe, k i j i h  zah teva  uvedba enotnega 
evropskega d enarja . Dejansko p a  je  v p rvem  krogu  
p a rla m e n ta rn ih  volitev levica z a  p e t točk p reko s ila  
desnico. K rivd o  z a  neuspeh je  z a v rn il na zvestega  
p re m ie ra  Juppeja, k i je  o p ra v il neprijetno p r ip ra v lja l
no vlogo in si n akop a l breme k r it ik . Juppe je  p o  iz id u  
prveg a  kroga napovedal svoj odstop. C hirac bo v teh  
dneh, p re d  nedeljskim drugim  krogom, z b ra l vse moči, 
da prekucne rezu lta t in p re p re č i t.i. sobivanje p re d 
sednika z  opozic ijsk im  prem ierom , socialističnim  vo
diteljem  Jospinom . V bistvu g re  z a  n a d a ljn ji p r im e r  
evropskega s indrom a. N a  p a p ir ju  se vsi zavzem ajo  
z a  u trd itev  Evrope, za takn e  p a  se p r i  brem enih. Uve
ljavitev laburistov v A ng liji in uspeh fra n c o s k ih  socia
listov v p rvem  volilnem krogu kaže ta  na o d p o r p r o t i  
neoliberalizm u, p r o t i  p re v la d i gospodarstva in fin a n c  
nad  p o litik o . Gre z a  s trah  p re d  Evropo b rez socialne  
duše. R a z lik o v a ti p a  je  treba med protestom  in dejan 
sk im i s tv a rn im i m ožnostm i reševanja zap letenega  
vprašanja  p rež ive tja  Evrope v svetovni ekonom ski g lo 
balizaciji. V ozadju  p a  je  bilo tud i tra jno  usihanje f r a n 
coskega vpliva na svetovnem p rizo rišču , čeravno, kot 
se dogaja  p r i  n a ro d ih  z  močnim d ržavn im  čutom, to 
ni p r iš lo  do iz r a z a  v voliln i kam pan ji. F ran co z i so v 
bistvu v p rvem  krogu volitev iz r a z il i  svoje nezadovolj
stvo in razo čaran je , kot se je  že  p r ip e tilo  pokojnem u  
predsedn iku  M itte rra n d u .

S 1. STRANI

SLOVENSKA 
MANJŠINA IN...

V  ta n iz  naj še uvrstim o 
zahtevo po zajamčenem 
slovenskem zastopstvu v 
izvo ljen ih  telesih, k i b i slo
venski narodni skupnosti 
v deželi zagotovilo  n o m i
nalno enakopravnost. O  
tem in  o vseh drugih  po
dobn ih  in  še neobdelanih 
vprašanjih pa bom o go to 
vo še dalje pisali, dok le r ne 
bo priš lo  do n jih  ustrezne 
rešitve.

V  zadn jih  le tih  je b ilo  
m nogo govora o po treb i 
po skupnem  predstavn i
štvu manjšine. K onkre tno  
naj b i to  b il izvo ljen organ 
s stran i p ripa d n ikov  slo
venske m anjšine, nekak 
narodni svet, k i bi navzven 
zastopal najvišje interese 
Slovencev v Ita liji. Spet za
pleteno in p raktično  težko 
rešljivo vprašanje, zlasti če

vsaj p ri enem delu m anjši
ne manjka za to  potrebna 
po litična  volja.

Nanizani problem i zah
tevajo pog lobljeno obrav
navo. O  nekaterih smo že 
v e lik o  p is a li, o d ru g ih  
manj. Vsekakor so to  silno 
obvezujoče teme, k i jim  
sami ne m orem o b it i kos. 
N a  eni strani je potrebna 
manjšinska zavest in  trdna 
volja po dosegi naših pra
v ic , na d ru g i pa iskrena 
p rip rav ljenost večine, da 
do tega res pride. In  vse to 
v trenu tku , ko se p riprav
lja jo  v parlam entu velike 
us tavn e  sp re m e m b e  z 
dvodom no kom is ijo  in  se 
dnevna k ro n ik a  ubada s 
secesijo in separatizmom 
nekaterih lom bardsko-be- 
nešk ih  k rog ov . S svo je  
strani zaupamo v razsod
nost ustavnih organov in 
izražamo upanje, da bo za
to  tud i manjšinska stvar
nost p rim erno  zaščitena in 
ovrednotena.

ZA Š Č ITN I  
Z A K O N  
ŽE D O  
JESENI?

Tako upa valdostanski po
slanec Luciano Caveri, ki se 
je mudil v četrtek, 22. maja, 
v hotelu Forte Agip v Devinu, 
kjer je imel tiskovno konfe
renco, ki jo je priredila stran
ka Slovenske skupnosti.

Caveri je ob tej priložnosti 
izrazil upanje, da bo že pred 
poletjem pripravljen okvirni 
tekst, kateremu bodo poslan
ci potem predlagali morebit
ne popravke. Zakon za zašči
to slovenske manjšine pa bi 
poslanska zbornica sprejela 
že do jeseni.

Na tiskovni konferenci 
(prisotna sta bila tudi deželni 
tajnik SSk Martin Brecelj in 
član vodstva Pavel Gorjup) je 
valdostanski poslanec orisal 
osnutek zakona za zaščito 
slovenske manjšine v Italiji, 
ki ga je podpisal in vložil pred 
letom dni (na prvi dan 13. za
konodajne dobe). O  osnutku 
teče razprava v ožjem odbo
ru parlamentarne komisije za 
ustavna vprašanja, poročeva
lec pa je poslanec Oljke Do- 
menico Maselli. Besedilo za
konskega osnutka je v bistvu 
enako tistemu, ki ga je pred
lanskim predstavil senator 
Darko Bratina, ki je ob tisti 
priložnosti zbral podpise 
okoli 40 parlamentarcev, in 
vsebuje tudi predlog o zajam
čenem zastopstvu manjšine v 
poslanski zbornici in senatu. 
Osnutek je sad sodelovanja 
vseh komponent slovenske 
manjšine, tako da ga imamo 
za skupnega. Po Caverijevih 
besedah predstavlja v tem 
trenutku prioriteto za vlado 
in vladno večino, ki ga hoče 
sprejeti pred zakonom o osta
lih manjšinah, tudi zato, ker 
doslej Italija ni izpolnila svo
jih notranjih in mednarodnih 
obvez do slovenske manjšine. 
Caveri je ob tej priložnosti tu
di zavrnil polemične tone ita
lijanske desnice, ki ostro na
sprotuje zaščitnemu zakonu.

Na tiskovni konferenci je 
spregovoril tudi deželni taj
nik SSk Brecelj, ki je opozoril 
na dejstvo, da slovenska manj
šina še vedno nima urejenega 
svojega pravnega statusa, kar 
predstavlja hud madež na ita
lijanski demokraciji.
 IŽ
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N O V O  IN  STARO V ITALIJANSKI PO LITIK I

BOSSI BURI POLITIKE

Težkim p ro b le m o m , ki 
razdvajajo vladno koalicijo 
zaradi sporne pokojninske 
reforme, in nesoglasjem gle
de ustavne preosnove, se je 
v nedeljo pridružila tudi po
buda Severne lige za eno
stranski referendum o secesi
ji severne Italije od Rima. Še 
pred nekaj leti ali manj bi bilo 
govoriti o ločevanju Italije na 
dva dela bolj podobno bogo
skrunskemu dejanju kot pa 
stvarni pobudi, ki bi imela 
količkaj možnosti za uspeh. 
Toda težnje in zahteve po de
centralizaciji so bile tako gla
sne in prepričanje v njeno 
nujnost tako zasidrane v vse 
p lasti p reb iva lstva , da so 
praktično vse stranke osvojile 
idejo o federativni preosnovi 
države. Tako se je zgodilo, da 
zdaj vsi m irno razpravljajo o 
federaciji. Drugo vprašanje je 
seveda, kako resno gledajo 
stranke in njihova vodstva na 
to možnost. Severna liga je 
seveda o takem razpletu še 
korak dlje in zdaj Bossi govori 
o secesiji kot o povsem nor
malnem razvoju federativne

ideje. To pomeni seveda na
penjanje napetosti do mere, 
ki lahko vsak trenutek sproži 
nevaren in neustavljiv plaz. K 
temu je gotovo pripomogel 
tudi nedeljski referendum, ki 
je dokaj vznemiril politike, c i
vilno družbo in tudi cerkvene 
kroge, ki sicer zavračajo vsa
ko skrajnost in vsako vzne
mirjanje javnosti, vendar me
nijo, da govoriti o avtonomiji 
in secesiji ni greh. Politiki so 
skušali označiti pobudo Se
verne lige kot neresno deja
nje in so se referendumu po- 
smihali, vendar pa niso znali 
dobro zakriti zaskrbljenosti 
zaradi odmevnosti izzivalne 
geste Bossija in tovarišev. Ne 
glede na verodostojnost šte
vilk, ki jih  je objavila Severna 
liga, tako glede udeležbe kot 
samega rezultata, pa je jasno, 
da uživajo sile, ki se zavze
majo za ločitev od Rima, kar 
lep konsenz med prebival- 

j  stvom severne Italije. Prihod
nji razvoj pa bo v mnogočem 
odvisen od resnosti, s katero 
bo dvodomna komisija ures
ničila ustavno reformo.

P re d s ed n ik  
senata M a n c in o  

o d g o v o ril 
V e ri T u ta  Ban

Nabrežinska podžupa
nja Vera Tuta Ban je poslala 
svoj odm evni govor (oz. 
njegov prevod), ki ga je i- 
m elav Rižarni 25. aprila le
tos, predsednikoma Italije 
in Slovenije ter predsedni
kom vlade in parlamenta

obeh republik. Predsednik 
italijanskega senata Nicola 
Mancino jo  je  v odgovoru 
seznanil s tem, da soglaša 

j z željami, izraženimi v go
voru, da bi se vrnili k večji 
humanosti in solidarnosti v 
celotni naši družbi; v tem 
vidi edini izhod iz spirale 
nasilja. Hkrati poudarja tudi 
nujnost nove vzgoje k strp
nosti.

S 1. STRANI

KRISTJANI 
V POLITIKI  
MORAJO  
SPOŠTOVATI  
NAČELO  
VZAJEMNOSTI

V tem pogledu bo nujen 
sporazum, ki naj se sklepa 
vsako leto. Pri tem naj bi se 
za vsako ceno izogibali pre
velikim razlikam, zlasti pa ne
varnosti nastajanja "bogate" 
in "revne" Italije. Tej nevarno
sti posvečajo največjo pozor
nost prav škofje in celotna 
Cerkev, ko govorijo o "soli
darnostnem  federalizm u". 
"Cerkev ima vso pravico in 
dolžnost - je dejal podpred
sednik škofovske konferen
ce, genovski nadškof Dionigi 
Tettamanzi -, da svari, kako 
je velik grešnik, kdor odkla
nja in zavrača solidarnost. Vsi 
kristjani, ki se bavijo s po liti
ko, so dolžni spoštovati nače
lo vzajemnosti, ki je  njihov 
razpoznavni znak." To je tudi 
glavni razlog, zaradi katerega 
škofje odklanjajo odcepitev, 
saj bi ta po njihovem pomeni
la predvsem velikansko ' dis
kriminacijo, kar nikakor ni v 
skladu s krščansko logiko".

Če na celotno zadevo gle
damo z našega, manjšinske
ga zornega kota, moramo u- 
gotoviti, da senator D O no- 
frio v svojih izvajanjih in načr
tih ne omenja dežel s poseb
nim statutom , m edtem ko 
štirje škofi iz Furlanije-Julijske 
krajine v svoji izjavi opozarja
jo, da je  ta dežela dobila po
seben statut tud i in pred
vsem zaradi prisotnosti na
rodnih ozirom a jezikovnih 
manjšin. Ta "plat medalje" pa 
zahteva poglobljeno preuči
tev.

P O V E J M O  N A G L A S
JANEZ POVSE

KOT ZA VSE BO EVROPA TRDA 
PREIZKUŠNJA TUDI ZA NAŠO MANJŠINO

Uvodoma je nujno naglasiti prepričanje, da 
je  nastajanje Evropske zveze edina smotrna in 
ugodna prihodnost za t.i. staro celino in vse, 
ki jo  sestavljajo. Zdi se, da le usmeritev v skup
nost evropskih držav rešuje nekaj osrednjih 
problemov tega dela sveta. Med temi problemi 
prav gotovo niso najvažnejši ekonomski, če
prav se v tem trenutku ostro postavljajo v prvi 
plan kot eno od sredstev za dosego suverenosti 
v planetarnem smislu. Še močneje je namreč 
v današnji Evropi čutiti pomanjkanje etičnosti 
in solidarnosti, kar se je  še kako pokazalo ob 
prim eru vojne v Bosni in Hercegovini in ne 
nazadnje v primeru Albanije, ki ga mora reše
vati pretežno le Italija. Evropska zveza naj bi 
torej z večjo notranjo strnjenostjo zmogla več 
tiste človečnosti, ki jo  pričakujemo od zibelke 
civilizacije.

Toda nastajanje nove Evrope je  pokazalo, 
da mora vsak od  njenih členov prispevati raz
meroma zajeten delež. O d trenutka, ko se je  
zaradi tega znašla v stiski tud i Nemčija, je  p o 
stalo jasno, da je  idealiziranje Evrope v bistvu 
docela zgrešeno, v kolikor ne gre za upošteva
nje resnih dejanj vsake članice posebej. Da gre 
za obvezujoča dejanja, lahko iz dneva v dan 
opazujemo v Italiji. Evropa je torej skupni dom, 
ki ga je  treba šele zgraditi, in ne že postavljena 
hiša, v katero se je  mogoče brez skrbi vseliti. 
Razumljive so v tem smislu velike težave Slove
nije, prav gotovo pa se bom o z Evropo soočili 
tudi pripadniki manjšine. Z drugimi besedami: 
Evropa bo od nas zahtevala odmerjen delež,

kljub temu da še ni mogoče jasno ugotoviti, 
kako visok bo zahtevek. Res je, da nas bo Evro
pa dokončno odtrgala od preteklega ideološke
ga obdobja in da nam bo kot manjšini dala 
celo vrsto manjkajočih pravic. Res je  nadalje, 
da je Evropa v vsakem primeru tudi za nas daleč 
najustreznejša in celo možna srečna prihod
nost. Toda po drugi strani je  logično, da se nam 
bo njeno uresničevanje približevalo enako do
sledno in nepopustljivo kot do vseh narodov 
in narodnosti. To pomeni, da bosta na preizku
šnji naša ekonomska m oč in sposobnost. Na 
preizkušnji bo naša identiteta, p ri čemer so v 
skrbeh že srednje veliki narodi kaj šele tisti 
manjši oz. manjšine. Na preizkušnji bo torej 
identiteta v dobesednem narodnostnem smi
slu, enkratnost in posebnost, ki naj se ne b i u- 
kinili, ampak celo okrepili. V tej točki kakor 
tudi v točki ekonomske moči bi b ili kot manj
šina v tem trenutku dosti bolj brez skrbi, ko bi 
že b ili celovito organizirani. Manjši narodi so 
na primer v težavah, kljub temu da imajo svojo 
državo; kako se bodo znašle manjšine, ki so 
že v osnovi brez omenjene zaščite. Zaradi tega 
se velja vprašati, ali ne bo nastajanje Evropske 
zveze še dodatno razrahljalo vse tiste narodno
stne prostore, ki so ekonomsko šibkejši ali sploh 
ne morejo imeti državne podlage oz. kako dru
gače zavezujoče organiziranosti. Na ta vpraša
nja bom o morali pričeti kot manjšina čimprej 
odgovarjati ravno zato, ker Evropska zveza v 
zadnjem obdobju nastaja zelo hitro in bomo  
slej ko prej zaživeli v njej po  njenih zakonih.
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AKTUALNO

IN TER VJU  /  D R A G O  ČEPAR

D r . Č epar, n a jp re j b i Vas 
p ro s ili, d a  b i se n a  k ra tk o  
p re d s ta v il i  naš im  b ra lcem !

Rodil sem se pred pol stoletja na 
Barki v Brkinih. V Ljubljani sem do
študiral matematiko, potem pa dok
toriral na Ekonomski fakulteti in za
čel predavati na univerzi. Dvajset let 
sem delal na Inštitutu Jožef Stefan, 
v prejšnji vladi pa sem bil štiri leta 
državni sekretar za družino. Lani no
vembra sem na volitvah kandidiral 
na listi SKD. Sodelujem v Gibanju 
za življenje in pri verskem izobraže
vanju odraslih.

Z  ženo Ano sva že proslavila 25- 
letnico skupnega življenja, od najinih 
petih otrok pa samo najmlajši še ni
ma vozniškega izpita. Primorsko, 
Trst in narodna prizadevanja Sloven
cev nosim v srcu od mladih nog. Ta
ko sem kljub odločitvi za študij ma
tematike za maturitetno nalogo iz
bral Trst po drugi svetovni vojni - pri 
razredniku prof. Zupanu, ki še danes 
z ljubeznijo oblikuje in vzgaja gi
mnazijce v Postojni.

Vesel sem bil vabila vTrst in pogo
vora z Vami za Vaše bralce.

B i nam  la h k o  k o t član  
G ib an ja  z a  ž iv lje n je  n e k a j 
p o v e d a li o  njem? K a k o  j e  
o rg a n iz ira n o  in  s tr u k tu r i

rano , k o lik o  članov im a, 
k o lik o  j e  ra zš ir je n o , 

s č im  se u k v a r ja ?
Kot gibanje obstajamo deset let, 

pred nekaj leti pa smo se organizirali 
in registrirali kot društvo. Če ne upo
števamo skupinskih članov, nas je 
nekaj več kot tisoč. Meje RS pa ne 
predstavljajo meja našega dela. Čla
ne imamo tudi med zamejskimi Slo
venci in izseljenci. Pred letom dni 
se nam je pridružil gospod Francis 
Elden Curtiss, nadškof v Omahi v 
ZDA, ki je po materi Slovenec in ne
koliko govori slovensko.

Naš program izhaja iz prepriča
nja, da je človeško življenje čudovit 
dar, ki ga želimo razviti v vseh sme
reh in ga spoštovati od spočetja do 
naravnega konca. Podpiramo živ
ljenjski pogum, dobro pripravo mla
dih za življenje in zakon, v družinah 
pa odprtost za življenje. Podpiramo

VESELIM SE ŽIVE VEJE NA 
NARODOVEM DREVESU

IVAN ŽERJAL

Dr. Drago Čepar je član Gibanja za življenje, to je 
organizacije, ki v Sloveniji spodbuja in podpira vrednote 
življenja, družine, etike. V ponedeljek, 19. maja, je dr. Čepar 
v Društvu slovenskih izobražencev spregovoril o nekaterih 
izzivalnih vprašanjih za slovenski narod v današnjem času. 
O b tej priložnosti smo ga zaprosili za pogovor, na katerega 
je rad pristal.

kulturo življenja, kot jo predstavlja 
papež v okrožnici Evangelij življenja.

To delamo v obliki predavanj, te
čajev v Sloveniji, zamejstvu in med 
izseljenci. Vsako leto imamo eno
dnevno srečanje in Teden za življe
nje, ko je dejavnost krepkejša. Izda
jamo plakate, zgibanke, zbornik za 
življenje in prevode izbranih besedil 
(zadnje jeČloveško življenje največji 
čudež). Zbiramo podpise za življenju 
prijazne zakone (nazadnje za zakon
o podaljšanju porodniškega dopu
sta). Imamo tudi posvetovalnico. 
Obveščamo se s povezovalnim li
stom. Več gradiva in informacij pa 
dobite na sedežu gibanja, Rimska
13, 1000 Ljubljana, ali po telefonu 
061 -21 7-304.

Živ ljen je , d ru ž in a , 
d e m o g ra fs k o  stanje, 

b io e tik a : to  j e  le n e k a j 
vp rašan j, s k a te r im i se 

d andanes u k v a r ja  človek. 
K a k o  p o te k a  r a z p r a v a  o 

tem  v m e d n a ro d n i ja v n o s ti  
in  v S loveniji?

Področja, ki ste jih našteli, so te
sno povezana in zelo pomembna. 
Trdnost in materialna osnova dru

žine vplivata na posameznikov us
peh in srečo v življenju, na prijaznost 
njegovega odnosa do življenja. Od 
tega je odvisno, ali bo sam ustvaril 
družino, koliko otrok bo imel. Po
sledica teh odločitev je demografska 
slika. V Sloveniji se je v 25 letih delež 
zunaj zakonske zveze rojenih otrok 
povečal od 9,5% na 31%. Rodnost, 
merjena v številu otrok na eno žen
sko, je padla na 1,29%, kar je daleč 
pod ravnijo, potrebno za enostavno 
obnavljanje. To je največja grožnja 
obstoju slovenstva v vsej zgodovini.

Slovenija je leta 1993 sprejelatfe- 
solucijo o družinski politiki, ki jo  po
stopno uresničuje. Udeležba družin
skih prejemkov v domačem proizvo
du se je v obdobju prejšnje vlade 
znatno povečala, vendar še krepko 
zaostaja za deleži izpred nekaj deset
letij, zato je treba to rast ohraniti in 
povečati. Prenizki rodnosti posveča
mo premalo pozornosti glede na 
njen pomen za narodni obstoj in bla
ginjo. Razprava o tem je prešibka.

| Nekatere države namenjajo tej pro
blematiki več pozornosti in denarja 
in to z vidnim uspehom. Vendar pri
zadevanja za dvig rodnosti države 
bolj sramežljivo omenjajo v medna
rodnih krogih, v svojih zakonodajah 
pa v ta namen marsikaj postorijo. Se
veda so tu že v Evropi velike razlike, 
kaj šele, če gremo na druge celine, 
kjer so problemi zelo različni.

Bioetiki namenja Evropa precej
šnjo pozornost. Tako je Svet Evrope 
pripravil posebno konvencijo o tem

vprašanju. Kmalu naj bi jo  ratificiral 
tudi slovenski Državni zbor. Žal se 
sedanje besedilo izogne bistvenim 
problemom, kot so splav, evtanazija 
in umetna oploditev, opredelitev ne
katerih ključnih pojmov, kot na pri
mer "človeško bitje" in "vsakdo", pa 
prepušča zakonodaji posameznih 
držav. Naši poslanci bodo kmalu raz
pravljali tudi o zakonu o zdravljenju 
neplodnosti in postopkih oploditve 
z biomedicinsko pomočjo, ki bo o- 
predelil, kaj bo v Sloveniji dovoljeno 
in kako.

K a k š n o  p a  j e  z a d rž a n je  
o b la s ti o z . p o lit ik e  
do  teh  vp rašan j?

Težko je govoriti o nekem enot
nem zadržanju. Različne stranke in 
skupine ljudi imajo različne poglede. 
Naša stranka zagovarja poglede, ki 
izhajajo iz krščanske etike. Gotovo 
pa vsi tem problemom posvečamo 
manj pozornosti in časa, kot ga glede 
na pomen zaslužijo.

V za m e js tv u  n iste p rv ič .
V  k o lik š n i m e r i p o z n a te  z a 
m ejsko s tva rn o s t iti k a k o  j o  
ocenjujete? K a te re  so p o d o 
bnosti in  ra z l ik e  z  m atico?

V Trstu sem bil več kot dvestokrat. 
Sodeloval sem s slovenskimi šolami 

i (France Prešeren, Jožef Stefan). Moja 
sestrična iz Mavhinj je bila pred upo
kojitvijo slovenska učiteljica. Januarja 
1991 pa sem tu predaval o temi Trd
na družina - močna država. Pred de
setletji smo obiskovali slovenske 
predstave v Kulturnem domu, zdaj

spremljam nastope vaših skupin (na
zadnje pod vodstvom gospe Susič) 
v Sloveniji. Poznam poglavitna priza
devanja in probleme. Veselim se ta
ko žive veje na drevesu slovenstva. 
Razlike so v politični, verski in kultur
ni izkušnji zadnjega pol stoletja. Ven
dar so razlike med posamezniki zno
traj Slovenije, pa tudi med zamejci, 
večje kot med zamejci in matico. 
Skupna pa sta nam sramežljiva in ne
gotova drža v verskih zadevah in 
podcenjevanje pomena družine in 
otrok za narodni obstoj ter posame
znikovo srečo in življenje. Veselimo 
se zaščitnega zakona, demokracije... 
Toda, kaj nam bodo pomagali zašči
tni zakoni v Italiji in kaj demokracija, 
suverenost in Evropa, če nas ne bo? 
In v tem smo usodno povezani. Pri
zadevanje za življenje in družino bi 
morala biti prva točka resnično slo
venskih strank ter verskih in drugih 
skupin na obeh straneh meje.

K a k š n a  je  vloga in  n a lo 
g a  p o s a m e z n ik a  in  ustanov, 

d a  se s tan je  sprem eni?
Zavedati se, da smo žive ribe v 

močnem toku. Priplavali bomo tja, 
kamor bomo odločeni priplavati, ne 
glede na smer toka. To ne velja samo 
za skupnost, ampak tudi zame ose
bno. In od tega, ali bom plaval, je 
odvisno moje življenje, od tega, kako 
bom plaval, pa moja sreča in uspeh.

K a j b i p a  m o ra li  
n a re d it i k r is t ja n i  

p o seb e j z a  to?
Samo biti kristjani. Zavedajoč se, 

da smo odrešeni in neizmerno boga
ti in dolžni od tega bogastva dajati 
drugim. Da smo v zavezi - zavezi 
življenja. Da nam Jezus naroča: 'Ve
se/rte sel" in "Ne bojte se!" In Go
spod, ki te je ustvaril, ti že v stari za
vezi govori: "Ne boj se! Odrešil sem 
te in te poklical po  imenu. M oj si. In 
če boš moral skozi ogenj, ne boš 
zgo re l in  p la m e n i te ne bodo  
osmodili. In če boš bredel skozi reke, 
jaz bom  s teboj in valovi te ne bodo 
zagrnili. Zakaj jaz sem Gospod, t\'oj 
Bog in odrešenik."

Lep pozdrav bralcem. Poslušajmo 
velikega prijatelja Slovencev: "Koraj
ža velja!"
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PREJELI S M O  IN  O BJAVLJAM O

O D P R T O  P IS M O  
S L O V E N S K I  K U L T U R N O  

G O S P O D A R S K I  Z V E Z I

Izjava Sveta slovenskih organizacij, sprejeta 
na seji izvršnega odbora 21. maja 1997.

Spoštovani!

Nemalo smo b ili presenečeni, ko 
smo ugotovili, da je  v drugem delu 
vašega občnega zbora, ki naj bi po 
stavil nove temelje vaši Zvezi, postal 
Svet slovenskih organizacij glavni 
predmet obravnave glavnega poroči
la, ki je  b ilo osnova za razpravo. Pre
pričani smo, da to n i b ilo primerno 
okolje za odpiranje vprašanj, o ka
terih smo začeli v zadnjih mesecih 
dokaj stvarno razpravljati na ravni od
borov in se tudi dogovorili za skupen 
organ, ki naj bi obravnaval specifične 
probleme, v prvi vrsti tiste, ki se na
našajo na skupne ustanove. Vam se 
je  zdelo primerneje sprožiti zadeve 
javno, kar nam seveda nalaga dol
žnost in pravico, da javno odgovori
m o v prepričanju, da ste to zavestno 
sprožili, da b i nas postavili - vsaj v 
moralno-političnem smislu - pred  
nekakšno izvršeno dejstvo in da bi 
odvrgli na nas odgovornost za težave, 
ki jih  imate z upravljanjem svojih 
struktur. Na izvršena dejstva kakor na 
pogojevanja in izsiljevanja pa nismo 
pripravljeni pristati, s čimer samo po 
udarjamo naša že znana stališča, ne 
glede, ali s tem potrju jem o ali zavra
čamo načelo bipolarnosti, o katerem 
se zdaj toliko govori, češ da je za našo 
novo stvarnost nesprejemljivo. Bipo
larnost, ki nam je bila vsiljena, bomo  
prerasli, ko bom o zadeve razčistili,

jih  razjasnili, odkrili ozadja in vrsto 
zagonetk iz naše skupne novejše 
zgodovine ter ustvarili razmere za 
novo sodelovanje na višji ravni. Šele 
tedaj bodo možne tiste skupne pote
ze, o katerih vi govorite in ki v bistvu
- če dobro prem islimo - pomenijo  
ponovno privilegiran položaj. V tem  
smislu vzbujate vtis, kot da se stara 
garnitura prebuja in hoče spet vplivati 
na tok dogajanj p ri nas.

DA skupnim pobudam, toda do
govorjenim! DA tudi reševanju p ro 
blemov, ki nastajajo v naših skupnih 
ustanovah, toda ne zahtevajte, da 
bom o delili odgovornost za proble
me, ki ste jih  povzročili vi, ko ste sa
mi, samostojno in brez kontrole u- 
pravljali stvari, ki so se morale nujno  
iprekucniti, ker niso imele temeljev. 
N iti ne morete pričakovati, da bomo  
žrtvovali od  svojega pri odpravljanju

posledic preteklega početja. Obstaja
jo  nepremičnine, o katerih se je  do
slej še zelo malo govorilo, ker je  to 
bila prepovedana tema. Uporabimo 

j ih  za kritje lukenj, da bom o vsaj ve
deli, zakaj jih  imamo in čemu služijo. 
Če so rezerva, naj bodo to do konca, 
ne glede na njihov izvor. Zato je treba 
prej nujno razčistiti stanje v tem ne
premičninskem skladu, ki je nam kot 
i javnosti v glavnem nepoznan. Izkori
stili ste občni zbor tudi za napad na 
de litev  p o m o č i slovenske vlade 
manjšini po  načelu 50:50, to je  fifty- 
fifty, ob katerega se vi in še drugi toli
ko spotikate zadnje čase, češ da ni 
pravično. Nikogar ne boste prepriča
li, da je načelo po l-po l krivično, p o 
tem ko ste pri SKGZ-ju b ili dolga de
setletja po  drugi svetovni vojni dele
žni absolutne pomoči, ki je  niste de
lili z nikomer, ostali pa niso imeli n i
česar. Vsekakor velja pripom niti, da

je  to načelo začelo veljati v času prve 
slovenske samostojne vlade. Ne gre 
torej za kak izsiljeni sklep na podlagi 
strankarskih pritiskov v Sloveniji, zato 
je popolnom a odveč govoriti o tem, 
da smo izkoristili tamkajšnje stran
karske zdrahe, da b i sebi izposlovali 
večji delež. Popolnoma odveč so na
migovanja, da smo od 70-ih let dalje 
bili deležni slovenske pom oči tudi 
“drugi" Slovenci. Pri tem se sklicujete 
na pisanje Matjaža Jančarja in ostaja
te seveda p ri tem, ne da bi navedli 
en sam otip ljiv podatek. M i vas vabi
mo, da pridete na dan s številkami 
in da javno zapišete, koliko in kdaj 
je  druga stran dobila pom oči in kdo 
je  ta sredstva materialno dobil v roke. 
Dokler ne bodo ti seznami objavlje
ni, bom o imeli taka namigovanja za 
neresnična podtikanja, katerih na
men je zavajati javno mnenje. Potem 
bomo lahko vsaj naredili primerjavo, 
zdaj ni možna.

Verjetno bi bilo nekoristno zdaj 
iskati podatke o sredstvih, s katerimi 
ste v preteklosti razpolagali, in morda 
je  tudi prav tako nekoristno razisko
vati, koliko od  teh sredstev ste s p ri
dom  uporabili, koliko po nepotreb
nem zapravili in koliko izgubili. O  
vsem tem se na vašem občnem zbo
ru ni govorilo. Kakor tudi ni bilo slišati 
nobenega načrta, po katerem bi redi- 
menzionirali svojo strukturo in jo  pri

lagodili novim nalogam, zahtevam 
in sredstvom. Zdi se odveč opozarja
ti, da Dedka Mraza ni nadomestil no
ben Miklavž in da se bo s tem pač 
treba sprijazniti. Sami to spoznavate.

Svet slovenskih organizacij je p ri
pravljen na dialog vendar na enako
pravni ravni s sogovornikom. Gotovo 
nima nobenega smisla, da se zdaj 
bodemo med sabo, zlasti še v trenut
ku, ko moramo zbrati vse sile, da si 
pridob im o prepotrebno zakonsko 
zaščito v Rimu, vendar pa mora b iti 
vsem jasno, da na vsiljene rešitve ne 
bom o pristajali. Dejstvo, da se je  v 
Rimu uveljavila deklarativno nam  
najbolj naklonjena vladna koalicija 
v tem stoletju, še ne pomeni, da m o
ramo b iti manj odločni v svojih za
htevah.

Če nam je složnost potrebna v od
nosih do države, toliko bolj bo potre
bna, če bomo hoteli uresničiti odloč
nejše prem ike v sami manjšinski 
stvarnosti in izbirati po treznem pre
misleku tako na šolskem kot gospo
darskem, kulturnem in športnem po 
dročju, da bomo manjšini, ki je  ved
no bolj pod udarom upadanja roj
stev, dali tista sredstva in instrumen
te, da se bo kljub vsemu razvijala in 
utrjevala v smislu identitete, k i je  
nam vsem skupna osnova.
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IZ ŽIVLJENJA CERKVE

ČETRTEK 
2 9 . M AJA  

19 9 7

RAST V VERI
D U H O V N A  P R IP R A V A  
N A  J U B IL E J N O  
L E T O  2 00 0

VODIČ: EVANGELIST MARKO 
DOPISNIK: ZVONE ŠTRUBELJ

Z Jezusom na obali, v čolnu, 
na poti in v mestu

Cerkev nas v prvem  letu priprave na ve lik i jub ile j 
odrešenja vabi k  p o g lo b itv i vere v Jezusa Kristusa, 
edinega Odrešenika včeraj, danes in  vedno. Evangelist 
M arko  je b il p rv i, k i je okrog  leta 60, kakih  trideset let 
po Jezusovi sm rti, poskušal zarisati Jezusov po rtre t. 
N je g o v  evangelij je p reprost, piše s trn jeno, poroča 
skora j te leg ra fsko , p ripo ve d  s to p n ju je  na pod lag i 
korakov vere v edinstveno osebnost Jezusa iz  Nazareta, 
k i v njegovem evangeliju zablesti ko t svetla zvezda č lo 
veške zgodovine na obzorju  večnega.

M arkova zasluga je, da poznam o literarno zvrst evan
gelijev. D ru g i tr ije  evangelisti (M atej, Luka in Janez) so 
gradili na njegovi zasnovi. N obeden od n jih  pa n i uspel 
tako enostavno in  uč inkov ito  povedati, kaj je pravi čar 
Jezusove osebnosti in  kakšna je po t, k i vodi k  n jemu. V  
tem  v id im  tud i razlog, zakaj je Cerkev v prvem  letu 
priprave na jub ile jno  leto odrešenja ponudila  vern ikom  
prav M a rk o v  evangelij, ob katerem  naj b i ponovno  
o d k rili K ristusa k o t Odrešenika.

M a rkov  evangelij me je vedno privlačeval. Pred nekaj 
leti je postal m oj bazični tekst za m editacijo  in iskanje 
pravega obraza Jezusa iz  Nazareta. Počasi in ob napor
nem iskanju sem v M arkovem  evangeliju našel š tir i te
matske sklope, k i odgovarjajo š tir im  sim bolom , ti pa 
ponazarjajo rast vere. O b  sim bolu O bale, k je r najprej 
srečamo Jezusa, razvije M arko  tem o: Jezus kliče, človek 
odgovarja. K o  Jezus s p rv im i učenci, k i gredo za n jim , 
zapusti obalo, ga srečamo v Č olnu. O b  tem evangelist 
M arko  razvije tem o: uvajanje ( in iciacija) v  življenje ob
čestva, katerega središče je  Jezus Kristus. N ek je  na sredi 
evangelija čoln ko t sim bol izgine, M arko  začne govo riti
o P o ti od Cezareje F ilipove, Samarije, Judeje do Jeruza
lema. M a rkov  prikaz Jezusove p o ti v  Jeruzalem mu 
om ogoči prikaz tistega trenutka  rasti v veri, ko  mora 
Jezusov učenec h o d iti sam, ko njegova vera postane 
osebno in  trdno prepričanje. Nazadnje M arko  opisuje 
M esto, Jeruzalem, k je r nastopi kon fron tac ija . Jezus 
vstopi v Jeruzalem, k i je zanj sovražen. Ozko grlo vere 
je  trpljenje in  smrt. Vsa poročila, k i sledijo Jezusovi ob
sodbi in  sm rti, pa sklenejo nakazano p o t vere ko t ob lju 
bo zmage nad sm rtjo .

K o t smo nakazali, bom o v nadaljevanjih s pom očjo  
M arkovega evangelija razm išlja li o š tirih  značilnostih 
vere. O b  simbolu obale, k jer Jezus kliče, človek pa odgo
varja, bo beseda tekla o osebni poklicanosti. Bog nas 
po Jezusu, svoji Besedi, osebno nagovarja. K o  bom o 
p lu li s čo lnom , bom o razm išlja li, kako se človek v ob
čestvu uvaja v ho jo  za K ris tusom  in se tako uči p rv ih  
korakov vere. K rm ar čolna je Jezus sam. N a  p o ti pride 
do izraza tis to  obdobje rasti, ko  mora kristjan zakoračiti 
sam, dozore ti v osebni veri. V  mestu ne bo zmagoslavja, 
pač pa nasprotovanje, preizkušnje in  trp ljen je, k i k r i
stjanu dajo p riložnost, da svojo vero pre izkusi in  v Je
zusovem križu  zna vide ti sredstvo odrešenja.

SREČ AN JE O B M E J N IH  C E R K V A  N A  SVETI G O R I

OBLETNICA KRONANJA 
NAJ NAS V O D I PO 

SPREOBRNJENJU H KRISTUSU

V nedeljo, 25. maja, je na 
Sveti gori pri Gorici letos po
tekalo deseto tradicionalno 
skupno rom anje sosednjih 
škofij, t.j. koprske in goriške. 
Potekalo je pod istim geslom 
kot skorajšnje ekum ensko 
srečanje evropskih cerkva v 
Gradcu in se glasi: Sprava, 
božji dar in vir novega življe
nja. Mnogi romarji - b ilo jih  
je skoraj tisoč - so se v duhu 
spokornosti na goro podali 
tudi peš ob molitvi ali prem i
šljevanju.

Srečanje sosednjih škofij 
se je pričelo ob štirih popol
dne, vodila pa sta ga koprski 
škof msgr. Metod Pirih in go- 
riški nadškof msgr. Antonio 
Vitale Bommarco. Okrog nji
ju  se je pod m ilostno sveto- 
gorsko podobo zbralo veliko 
duhovnikov slovenske in itali
janske narodnosti, na koru pa 
je stalne mašne napeve in ne
katere slovenske zborovske 
pesmi prepeval mešani cer
kveni pevski zbor s Kostanje
vice v Novi Gorici. Sicer pa 
so se tako v pesmih kot tudi 
v molitvah prepletali različni 
jeziki, latinščina, slovenščina, 
italijanščina in furlanščina. 
Italijanski in furlanski verniki 
so med sveto mašo zapeli 
več ljudskih pesmi. Po evan
geliju sta spregovorila oba 
škofa, msgr. Pirih v slovenšči
ni (njegov govor objavljamo 
zraven) in msgr. Bommarco v 
italijanščini. Le-ta je v svojem 
nagovoru izhajal iz razlage 
nedeljskega praznika Svete 
Trojice in poudaril dejstvo, 
kako mora enost v Duhu pre
vevati življenje družin, razli

čnih družbenih skupin in na
rodov. Po mnenju msgr. Bom- 
marca je svetogorsko izročilo 
potrebno in aktualno tudi da
nes, še posebej v tem obmej
nem prostoru, kjer se sreču
jejo različni narodi in kulture.

Po končani slovesnosti so 
v sprevodu duhovniki in za 
njimi verniki krenili ven ob se
verno steno bazilike, kjer so 
leta 1995 postavili kamnito 
znamenje s pomenljivim na
pisom Concordia et pax  v 
spomin na tiste, ki so nepo
sredno po drugi svetovni vojni 
izgubili življenje v bližnjih fo j
bah. Tu so sledile kratke moli
tve v slovenščini in italijanšči
ni; pevci pa so zapeli še dve 
ljudski pesmi, eno v sloven
ščini in drugo v italijanščini.

Celotno medškofijsko sre
čanje na Sveti gori je izzve
nelo tudi kot priprava na b li
žnji 2000-letni jubilej krščan
stva, ki naj s svojim evangelj
skim  sporočilom  ponovno 
prekvasi življen je različnih 
ljudstev. - M V

NAGOVOR KOPRSKEGA 
ŠKOFA METODA PIRIHA 
NA SVETI GORI 25. MAJA

Gospoda nadškofa Antonia 
Vitala Bommarca, vse duhov
nike, redovnike in redovnice 
ter vas, dragi verniki iz goriške 
in naše škofije ter od  drugod, 
prisrčno in lepo pozdravljam. 
Zelo sem hvaležen župniji Ka
pela iz Nove Gorice, da je  svo
je  letno župnijsko rom anje  
vključila v to romanje dveh 
škofij. Naše letošnje srečanje 
poteka v znamenju dveh ju b i
lejev. Prvi je  deseto srečanje 
obeh Goric tu na Sveti gori.

Tako je leta 1922 Bogdan 
H va lič  pope lja l na Sv. go ro  
4.300 kg te žk i zvon.

Veseli smo, da smo kot kristja
ni imeli pogum začeti to med
sebojno druženje še v času, ko 
je  bila meja ostrejša, kot je  da
nes. Bog daj, da bi ta naša vsa
koletna srečanja odmevala v 
vsakdanjem življenju!

Drugi jubile j je  povezan z 
milostno podobo, okrog kate
re se zbiramo vsako leto: 280- 
letnica kronanja milostne sve- 
togorske podobe.

Opisovalci tega dogodka, 
ki se je  zgodil 6. junija  7777 
nagoriškem Travniku, pravijo, 
da je “božja pot, ki je tako odli
kovanje prosila, morala doka
zati, da je  njena podoba staro
davna, čudodelna in češčena" 
(p. Krajnik). Vse to so za Sveto 
goro lahko potrdili. Ljudje so 
Svetogorsko Kraljico častili in 
se j i  priporočali. Bila jim  je  
srednica m ilosti in voditeljica 
h Kristusu. Torej so najprej lju 
dje sami "proglasili" Svetogor
sko Marijo za kraljico. S svojim 
češčenjem, s svojimi molitva
m i so jo  vnajprej "okronali". 
Hoteli so reči: “Ti boš naša kra
ljica. To pomeni, da bo ona 
prva v našem življenju. Ravnali 
se bom o po Tvojem zgledu in 
ker smo Tvoji, bom o izpolnje
vali Tvojo voljo." In kaj je  Mari
jina volja, če ne to, da smo 
blizu Kristusa? Kaj je  njena vlo
ga, če ne, da nas vodi h Kristu
su, edinemu Odrešeniku ? Kaj 
je  njeno naročilo, če ne, da 
nam pravi, "Karkoli vam pore
če, storite?"

Obletnica kronanja nas ta
ko vodi k drugemu dogodku, 
ki je  tako p ri srcu svetemu 
očetu: k jubileju 2000, ko sto
pamo  v tretje tisočletje krščan
stva. Papež želi, da začnemo 
pripravo na ta veliki jub ile j 
prav z razmišljanjem o Kristu
su. Naj nam Marija, ki je  pre
mišljevala dogodke Jezusove
ga življenja ter vase sprejela 
Kristusa, Božjo besedo, poma
ga poglabljati se v Božjo bese
do, da se bom o v vsakdanjem 
življenju bližali Kristusu. Kakor 
so naši predniki s kronanjem  
svetogorske podobe tudi na
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zunaj pokazali svojo privrže
nost, vdanost in ljubezen do 
Marije, tako naj ta obletnica 
pomaga nam, da se bom o ve
dno in neprestano spreobra
čali. Spreobrnjenje predstavlja 
spravo: spravo z Bogom, s se
boj in z drugimi. Sprava je  bo
žji dar, ki nam ga naklanja Bog, 
a mora b iti tudi sad našega 
prizadevanja. Samo taka spra
va bo lahko postala potem vir 
novega življenja, vir novega 
sožitja in sodelovanja med na
rodi, ki imajo isto kraljico - 
Svetogorsko Kraljico.

Kronanje Svetogorske Ma
tere Božje pred 280 leti je  p o 
tekalo v posebnem zgodovin
skem obdobju in na poseb
nem kraju. Na istem goriškem 
Travniku, kjer je  potekal obred 
kronanja, so samo tri leta p o 
prej obglavili voditelje to lm in
skih puntarjev. Ljudje so naj
brž takrat čutili, da jimgoriška 
gospoda in tuja oblast nista 
blizu in jim  ne pomagata. Za
to so toliko bolj zahrepeneli 
po pravi Kraljici, ki bo z n jim i 
usmiljena, ki bo imela razu
mevanje zanje, ki bo imela 
posluh za njihove težave, bo 
videla in  obrisala n jihove  
solze.

Na po ti sprave in hoje za 
Kristusom doživ ljam o tud i 
težke trenutke. Morda smo 
nad marsikom razočarani. Naj 
takrat čutimo, da nas tu, na 
Sveti gori čaka Kraljica, ki ima 
posluh za naše solze, ki nas 
vedno pričakuje in spremlja, 
nas razume in ljubi. “Zaveda
mo se, da je Božja Mati kraljica 
nebes in zemlje, vendar bolj 
mati kot kraljica," je  zapisala 
Terezika. Skozi stoletja so to 
materinsko ljubezen, razume
vanje in pom oč Svetogorske 
Kraljice doživljali naši ljudje. 
Naj bi jo  v teh letih pred veli
kim jubilejem 2000 doživljali 
tudi naši rodovi.

45 LET IZHAJANJA  
DRUŽINE

Pred 45 leti je izšla prva 
številka verskega časnika Dru
žina, ki jo je ustanovil tedanji 
goriški apostolski administra
tor dr. Mihael Toroš. Novemu 
glasilu je zaželel, "naj bo Dru
žina ne le po imenu, ampak 
tudi z resničnimi krščanskimi 
in slovenskimi vrednotami, ki 
jih bo prinašala. Obe družini, 
tista pod domačim krovom in 
tista, ki je Cerkev, imata nam
reč podobne odločilne naloge 
v službi do Boga in bližnjega."

Uredništvo Družine - njen 
glavni urednik je dr. Janez 
Gril, odgovorni urednik pa 
Franci Petrič - je ob jubileju 
zapisalo, da se s hvaležnostjo

ozira nazaj k vsem, ki so Dru
žino oblikovali, tako da danes 
lahko rečemo, da je dostojno 
opravila pomembno poslan
stvo za Cerkev in slovenski na
rod. "Vsi, ki sedaj nosimo od
govornost za Družino, se za
vedamo bogate preteklosti. To 
nas obvezuje, da hočemo v 
duhu novih časov in razmer 
še bolj goreče delati za obe 
družini: "božjih otrok in slo
venskega naroda".

Ob 45-letnici izida prve 
številke Družine uredništvu in 
vsem sodelavcem, ki jo obli
kujejo in širijo, čestitata in po
šiljata najboljše želje  za 
prihodnost tudi uredništvo in 
uprava našega lista.

ŠKO F IN  R O M  IS T I 
D A N  BLAŽENA

Kot smo že poročali, je sv. 
oče v nedeljo, 4. maja, pro
glasil za blaženega Ceferina 
Jimeneza Malla, Roma ali pre
prosto cigana. To je prvi Rom 
prištet med blažene. Isto ne
deljo je bil proglašen za blaže
nega tudi škof Florentino Bar- 
roso. Oba sta bila iz iste škofi
je Barbastro in sta umrla kot 
mučenca isti dan, 2. avgusta 
1936. V Španiji se je tisto  leto 
začela krvava državljanska 
vojna med republikanci oz. 
Fronte popular in generalom 
Francom in njegovimi vojaki. 
Vojna je trajala do leta 1939, 
ko je zmagal Franco. Fronte 
popular je bila stranka špan

ske komunistične partije, ki je 
hotela vpeljati stalinistični si
stem v Španiji; pridružili so se 
jim  tudi anarhisti. Najhuje je 
bilo leta 1936, ko so anarhisti 
napovedali bo j predvsem  
Cerkvi in duhovnikom. Zato 
imamo iz tega obdobja števil
ne mučence, posebno iz vrst 
klaretincev. Leta 1992 je sv. 
oče prištel med blažene 51 
duhovnikov in škofov, žrtev te 
revolucije. Letos je bil prištet 
mednje še škof Barroso.

O  žrtvah te revolucije je 
napisal knjigo p. Franc Husu, 
klaretinec, rojen na Proseku, 
naslov knjigi je Una legione 
decimata. V škofiji Barbastro 
je bilo npr. ubitih 123 duhov
nikov. Med civilisti je omenjen

Rom Ceferino ali preprosto El 
Pele. V svoji knjigi pravi p. 
Husu, da je bilo med špansko 
revolucijo ubitih 4.184 du
hovnikov.

K U P L JE N O  Z EM LJIŠČ E  
ZA N O V O  Z G R A D B O  
Š K O F IJS K E  G IM N A Z IJE  
V VIPAVI

Izpolnjen je eden najva
žnejših pogojev za zgraditev 
novega poslopja Škofijske gi
mnazije v Vipavi. Škofija v Ko
pru, ki je investitor gradnje, 
je namreč kupila potrebno 
parcelo na območju Polic v Vi
pavi. Parcela meri 16.166 m- 
in se razteza ob starem nogo
metnem igrišču, skoraj v cen
tru Vipave. Prodajalcu, Nogo

metnemu klubu Vipava, je 
Škofija plačala 26 m ilijonov 
567 tisoč 270 tolarjev. Gre za 
denar, ki so ga zbrali izključno 
s prostovoljnimi prispevki ver
nikov in tistih laikov, ki se za
vedajo versko-vzgojnega izo
braževalnega in tudi kulturne
ga pomena Škofijske gimna
zije v Vipavi. Škofija v Kopru 
bo v kratkem razpisala interni 
natečaj za idejni projekt obje
kta. Pričakujejo velik odziv 
projektantov. Prispele ponud
be bodo ocenili letos jeseni, 
novo zgradbo pa bodo začeli 
graditi najpozneje v prihod
njem letu. Zbiranje denarnih 
prispevkov se medtem nada
ljuje po celotni Primorski. - M.
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O B  50-LE T N IC I TEDNA

VZROKI ZA SEDANJI 
POLOŽAJ V CERKVI
NADJA MAGANJA

Hrejšnji teden sem m ed  
brskanjem po  starih letnikih  
Katoliškega glasa naletela na 
članek rajnega msgr. Lojzeta 
Škerla o kratki življenjski po ti 
tržaškega verskega lista Te
den. Izhajati je  začel 8. maja 
7 947, torej točno pred 50 le
ti, prenehal pa že 19. avgusta 
1948. "Urednik je  na svojo 
roko zaključil izdajanje lista, 
čeprav nismo soglašali z nje
govo nepričakovano od ločit
vijo," piše msgr. Škerl. Naj na 
kratko obudim  že znana dej
stva. Ob sm rti Virgila Ščeka 
je  urednik Tedna, duhovnik  
A ndre j Gabrovšek, ob jav il 
spominski članek o delu in 
pom enu tega zaslužnega du
hovnika, n i pa omenil, da je  
b il Šček v zadnjih letih v kon
fliktu s svojim škofom. To pa 
ni šlo v račun škofu Santinu, 
ki je  od  Gabrovška zahteval, 
da bralce seznani s Sčekovo 
suspenzijo. Gabrovšek škofo
ve zahteve n i sprejel, saj se je  
hotel s člankom oddolžiti p ri
jatelju, ki je  b il na koncu svo
jega življenja hudo bolan, 
brez pokojnine, potisnjen na 
rob socialne bede, pozabljen 
od cerkvene in od  ljudske ob
lasti, a še vedno prisoten v sr
cih primorskega človeka. Za
to je  škof Andreju Gabrovšku 
prepovedal, da b i še urejal ča
sopis. Ust je  tako prenehal.

Poiskala sem razne vire in 
vsi navajajo isti razlog za uki
nitev časopisa. Le msgr. Škerl 
omenja podatek, da je  škof 
na prigovarjanje nekaterih  
duhovnikov preklical Gabrov
šku prepoved "pod pogojem, 
da tednik izhaja z im enom  
drugega odgovornega uredni
ka". Na to pa Gabrovšek ni 
pristal. Tako je  b il list, ki je  b il 
na zahtevo Jakoba Ukmarja 
strogo verski in apolitičen, za
trt iz po litičn ih  razlogov.

Tudi to kaže, kako napeti 
so b ili tud i v povojnem  času 
odnosi m ed škofom Santi- 
nom  in slovenskimi duhovni
ki. Do danes je  izšlo veliko 
knjig o škofu Santinu, tud i 
sam je  na stara leta napisal 
knjigo, nekakšno oporoko  Al 
tramonto. V njej prihaja do 
izraza, kako daleč m u je  bila 
duša slovenskega človeka. To 
izhaja tud i iz dokumentov, ki 
so izšli pred nedavnim  v iz
boru tržaškega publicista Ser- 
gia Galimbertija v knjigi z na
slovom  Santin. Testimonian- 
ze dell archivio privato. To so 
dokum enti iz osebnega ško
fovega arhiva, ki ga hrani nek
danji škofov tajnik Ettore Mal- 
nati.

Nekateri tržaški zgodovi
narji so nam do pred kratkim  
razlagali, da so slovenski du
hovniki skrbeli le za obrambo 
vere pred brezbožnim komu
nizm om  in da je  težko n jiho 
va prizadevanja označiti tudi 
kot bo j za narodne pravice. 
Kako krivična je  ta ocena, pa 
nam dokazujejo vse bo lj p o 
goste študije in sim poziji o 
p rim o rsk ih  duhovn ik ih . Iz

njih izhaja spoznanje, da je  
bilo  pastoralno delo vedno 
tesno povezano z narodnim, 
ku ltu rn im  in socialnim  na
predkom Slovencev. V tem so 
b ili naši duhovniki predhod
niki II. vatikanskega cerkvene
ga zbora. In pravna področju  
narodnostnih pravic, ki so ne
ločljivo povezane s pravico  
do verske svobode in drugih 
tem eljnih človekovih pravic, 
prihaja do hudih  razhajanj 
m ed tržaškim škofom Santi- 
nom  in slovenskimi duhovni
ki. Kljub temu bom o redko 
zasledili, da b i slovenski du
hovniki zavzeli v javnosti ka
ko kritično stališče do svojih 
predstojnikov, saj jih  je  poleg  
pokorščine do n jih  vezalo 
'tud i prepričanje, da je  treba 
cerkveno h ierarh ijo  b ran iti 
“navzgor in navzdol" in da ne 
moreš sekati veje, na kateri 
sediš. Tudi zaradi tega ne, ker 
je  bila Cerkev stalna tarča ko
m unističn ih  napadov in p riti
skov, ki so v bistveni m eri p ri
pom ogli, da so se slovenske 
cerkve na Krasu izpraznile.

Zato me je  izjava dr. Angela 
Kosmača v intervjuju, k i ga je  
im el v reviji Mladika v letošnji 
št. 2-3, g loboko  pretresla. 
Takole pravi: "Se hujši časi so 
se začeli za tržaške semeni- 
ščnike, ko smo morali po  ško
fovem ukazu zapustiti gori- 
ško semenišče in se preseliti 
v Koper, kjer so nas čakale zelo 
težke razmere. Kmalu nam je  
bilo jasno, da so nas hoteli 
kratko malo 'rom anizirati', 
kakor se je  takrat reklo. Tudi 
nism o smeli več govoriti v 
domačem jeziku, če smo b ili 
trije ali več skupaj. Da ne go 
vorimo o petju, ki ni prišlo  v 
poštev n iti o božičnih prazni
kih ali p ri šmarnicah. Še naj
težje je  bilo, da je  b il vsak tak 
prekršek smatran za sm rtni 
greh. Lahko si predstavljate, 
v/ kakšno duhovno stisko so 
prišli ti m ladi ljudje, ki so ho
teli postati duhovniki. Neka
teri so sami izstopili iz seme
nišča, druge so o d s tra n ili 
predstojniki, češ da nim ajo  
poklica. N ič čudnega ni, če 
'so postali ateisti in nasprotni
ki Cerkve, ko so m ed vojno 
odšli v partizane in zasedli va
žna mesta v povo jn i Jugosla
viji. N i težko razumeti, zakaj 
,nas je  le peščica tedanjih se- 
meniščnikov vztrajala v ne

mogočih razmerah in prišla 
do svojega cilja. Tudi zato nas 
je  domačih duhovnikov na Tr
žaškem tako malo, ker smo 
večino svojih sošolcev pustili 
na poti. Podobno velja tudi 
'za katoliške laike, ki b i prišli 
iz malega semenišča kot zreli 
intelektualci. Morda je  bila to 
ena največjih tragedij za našo 
manjšinsko Cerkev na Pri
morskem, ki b i zaslužila p o 
drobnejšo analizo. Tudi n i
smo še slišali, da bi kdo od  
takratnih voditeljev obžaloval 
tako početje."

Izjave, ki padajo kot težki 
kamni, niso bile deležne več
je pozornosti, čeprav odpira
jo  nove poglede na položaj 
slovenske Cerkve na Trža
škem. M islim  namreč, da je  
napočil čas, dokler ne bo pre
pozno, da se po  50 letih spre
govori o gorju, ki so ga naši 
semeniščnikipretrpeli v im e 
nu napačnega pojm ovanja  
zvestobe cerkvenih hierarhij 
in rimsko katoliške Cerkve. 
M edtem  ko so na Sloven- 
' skem bratje po  krvi zdesetkali 
vrste ljubljanskih in maribor
skih semeniščnikov, so na Pri
morskem za to poskrbeli naši 
bratje v veri.

SLOVENSKA PRIREDBA M U S IC A LA

JEZUS KRISTUS 
SUPERSTAR 
NAVDUŠIL  
SLOVENSKO 
PUBLIKO

BREDA SUSIČ

Sreda, 14. maja. Velika moderna cerkev v 
Dravljah, v Ljubljani: množica ljudi čaka, kdaj 
bodo odprli vrata, da bo lahko do zadnjega 
kotička napolnila cerkev. Radovednost med 
gledalci pred začetkom predstave, nestrpnost 
tistih, ki so predstavo prišli gledat že drugič 
ali tretjič... Počasi se malo z enega, malo z 
drugega konca cerkve k oltarju približa kakih 
šestdeset mladih. V podlagi se zasliši zvok 
elektronske kitare, ki se, ko so vsi nastopajoči 
pred oltarjem, prelije v znano melodijo. Zbor 
intonira prvo pesem musicala Jezus Kristus 
Superstar in takoj je gledalcem jasno, da bodo 
od predstave odšli navdušeni!

Predstava, ki so jo  idejno in praktično pod
prli jezuiti iz draveljske župnije, je  slovenska 
priredba znanega musicala Andrevva Lloyda 
VVebbra in Tima RiceaJesus Christ Superstar, 
ki je zaslovel in buril duhove vse od sedem
desetih let dalje. Gre namreč za prikaz Jezu
sove zgodbe na moderen način, saj je dogaja
nje postavljeno v današnji čas. Slovenska raz
ličica musicala pa se od originalnega v marsi
čem razlikuje. Toda tudi tisti med gledalci, ki 
so bili bolj kritični, ker so že poznali glasbo 
in zgodbo (iz odrske uprizoritve ali iz znanega 
filma), so bili prijetno presenečeni nad sloven
sko predstavo.

Glavno vlogo sta tu odigrala na eni strani 
zbor, na drugi pa časnikar (glas je prispeval 
novinar radia Ognjišče Marjan Šneberger), 
ki komentira celotno zgodbo. Zbor so sestav
ljali pevci iz različnih pevskih zborov (Stopi
nja, MPZ Dravlje, Tulipani in drugi), vodila 
pa ga je Marjeta Zabukovec. Spremljali so ga 
instrumentalisti v štiričlanski sestavi. Priredbe 
VVebbrovih pesmi za zbor so bile izredno 
učinkovite, prav tako pa tudi priredbe za in
strumente. Za to je treba pohvaliti več mladih. 
Naj med njim i om enim o le M arijo Jakomin, 
Uroša Sveteta, Janeza Demšarja, Sama Hom 
šaka, od katerih so nekateri prispevali tudi 
prevode besedil. Irma Planjšek pa je napisala

vezno besedilo, ki je bilo podano v obliki 
časnikarskega komentarja dogodkov. Ideja je 
zelo posrečena, saj je  tako ovila celotno zgo
dbo v neki brezoseben pristop, ki je tipičen 
za današnji časnikarski jezik. Obenem pa je 
tudi postavila v ospredje vedno večjo vlogo 
in vpliv, ki ga imajo sredstva javnega obve
ščanja v današnji družbi.

Za scenarij in režijo je poskrbel Gregor 
Čušin, mlad poklicni igralec, ki vodi tudi ama
tersko skupino Študentsko katoliško gledali
šče. V - za to predstavo - zelo primernem 
prostoru okroglega prezbiterija sicer ni bilo 
veliko dogajanja, ker je bilo to le simbolno 
nakazano. Zamisli o prikazu nekaterih dogod
kov (npr. križanja) so bile zelo posrečene in 
originalne.

O b koncu je treba seveda pohvaliti tudi 
soliste, ki so vsi zelo prepričljivo odigrali svoje 
vloge. Po komunikativnosti in izraznosti je 
izstopala Mojca Merljak v vlogi Marije Mag
dalene, razklane med nežno ljubeznijo do Je
zusa in slutnjo, da Jezus ni le navaden moški 
in človek; po pevski spretnosti pa Janez Dem
šar v vlogi kralja Heroda, ki se Jezusu posme
huje, ter predvsem Sašo Oven v vlogi Jezusa, 
ki je  zdaj šibak zaradi dvomov in straha pred 
usodo, zdaj močan zaradi svoje božje narave. 
O b predstavi je izšel tudi lep gledališki list 
Galilejske novice.

Predstava je torej v celoti navdušila. Publi
ka različnih starosti (večina je bila sicer mla
dih) je trikrat popolnoma napolnila veliko cer
kev, tako da je marsikdo moral predstavo spre
mljati stoje. Predvsem mladi so se v dogajanje 
tako vživeli, saj besedila pesmi prinašajo tudi 
dvome in skepso, s katerimi se mladi srečuje
jo pri utrjevanju lastne osebne vere, potem 
pa navdušenje in spoznanje. Časnikarski ko
mentar pa prikaže zgodbo kot eno izmed to li
kih, ki smo jim  lahko priča v našem vsakdanu, 
t.j. kot zgodbo o nekih ekstremističnih giba
njih v nemirnih in težko razumljivih deželah 
Vzhoda, kot zgodbo o enem izmed tolikih 
versko-političnih voditeljev, pri katerem ni va
žno, kakšno sporočilo prinaša, pač pa samo 
to, d a je  v luči lokalnih oblasti motilen ele
ment. Glavno zaslugo za velik uspeh predsta
ve pa nosi glasba, ki je moderna in je  mladim 
blizu, ker jih zna nagovoriti v njim primernem 
slogu.

Zaradi vseh teh razlogov priporočam o 
ogled te predstave, ki jo bodo mladi gotovo 
spet uprizorili v naslednji sezoni.

BESEDA ŽIVLJENJA

9. N A V A D N A  N E D E L J A

SILVESTER CUK
Posvečuj 

Gospodov dan!
K d o r je nekdaj - den im o v le tih  pred d rugo  svetov

no vo jn o  - h od il po slovenski deželi, je h it ro  začutil, 
kdaj je nedelja: pražnje  oblečeni ljud je  so z vseh stra
n i h ite li p ro ti župn ijsk i cerkvi, povsod je vladal posve
čen m ir, vse je b ilo  ure jeno in  pospravljeno... L jud je  
so posvečevali G ospodov dan in  b il i so hvaležni za 
to , da to  posvečevanje veleva tre tja  božja zapoved.

Danes je vse drugače: naše podeželje se vedno bo lj 
p razni, večina lju d i ž iv i v m estih , k je r ni več tis te  ja
sne loč itve  med dnevi tedna in  izg in ja  tu d i občutek 
za menjavo le tn ih  časov - od cvetoče pom lad i, vročega 
poletja , ko  v naravi vse raste in  zo ri, do jeseni, ko  sa
dov i d o z o rijo , in  zime, ko zem lja počiva. S tem  ugaša 
v ljudeh  tu d i zavest, da je nad vsemi tem i m enjavami 
pozorna  ljubezen Boga, našega Očeta. K o  ni več te 
zavesti, po tem  tu d i ni več nobene hvaležnosti in  tu d i 
ne d o lžno s ti posvečevanja dneva, k i ga je S tvarnik 
do loč il za p oč itek  in  zbranost, k i naj b i človeka vod ila  
k razm iš ljan ju , čemu dela in  se tru d i, kaj je smisel 
njegovega dela in  vseh naporov; dneva, ko naj b i se 
ustavil in  si p r ik lic a l v  spom in , da smo ljud je  ustvar
jen i za kaj več k o t le za garanje, spanje in  novo gara
nje. U s tva rjen i smo k o t b o ž ji o tro c i, ob nas ž iv ijo  
ljud je , k i se jim  m oram o z ljubečo pozo rnos tjo  posve
čati. "Sobota je ustvarjena zaradi človeka," je rečeno 
v današnjem evangeliju, v katerem  Jezus povzema za
povedi, dane Izraelcem  pod goro  Sinaj.

Svetopisemska "sobota", k i pom en i dan poč itka  - 
po p o ro č ilu  o stvarjenju sveta, k i ga je Bog dokonča l 
v  "šestih dneh", sedmi dan pa je počiva l in  ga s tem  
posve til - je za nas kris tjane  nedelja. To je spom insk i 
dan Jezusovega vstajenja od m rtv ih , k i je tem e ljn i 
kamen našega verovanja. O d  p rv ih  časov se Jezusovi 
učenci na ta dan zb ira jo  in  v n jegov spom in  obhajajo 
evha ris tijo  - daritev zahvale. To bogos lužno  slavje 
naj b i vse, k i p r i n jem  sodelu je jo , u trje va li v medse
b o jn i ljubezn i, da b i se p o č u tili k o t ena družina.

Prva s to le tja  so b il i k r is tja n i v r im sk i državi prega
n jani in  so se k  evharističn i d a ritv i m ora li zb ira ti s k ri
vaj in  ponoči. Potem  ko  je cesar K o ns tan tin  z o d lo 
kom  leta 313 C e rkv i dal svobodo, je km alu izšel d r
žavni zakon, k i je razglasil nedeljo  za dan poč itka , in 
sicer predvsem zato, da bo evharistično slavje lahko 
javno, slovesno in  ob belem dnevu. T is tim , k i so dolgo 
prestaja li preganjanje, je to  ve liko  pom en ilo , km alu 
pa je vse za ton ilo  v pozabo. Tud i danes je večin i lju d i 
neznan krščanski smisel nedelje k o t dneva občestve- 
nega obhajanja spom ina Jezusovega vstajenja in  p o 
dož iv ljan ja  naše osvobod itve. N ede lje , v ikend i in  vsi 
d rug i p razn ičn i dnevi so za m noge isto : dnevi, k i so 
dejansko P R A Z N I, brez g lob lje  duhovne vsebine. 
To p razn ino  nekateri nadom estijo  z delom , d rug i z 
raznovrs tn im i zabavami, iz le ti, s športom . G ospodov 
dan izgub lja  svoj posvečeni pom en in  vsebino in  iz 
dneva posvečenega p oč itka  postane v najboljšem  p r i
m eru dan pozunanjenega oddiha.

N ede lja  ima d vo jno  "posvečenje": glavng priha ja  
od Boga, s ka te rim  se k o t n jegovi o tro c i v hvaležnem 
češčenju povežem o, d rugo pa izhaja iz  našega srca, 
k i ga odprem o, ko se v ljubeč i p o zo rn o s ti posvetim o 
najprej ljudem  o k o li sebe, d ru ž in i, pa tu d i tak im , ki 
so osam ljeni. N edelja  naj nam vrača zavest in  občutek 
doma, k i ga vsi tako po trebu jem o. Z lasti v tem  našem 
hladnem  in  razosebljenem  svetu, ko jse le m a lokdo  
p o tru d i, da najde p o t do sočloveka. Če bom o - vsaj 
ob nedeljah - našli čas za Boga, se bodo vedno b o lj 
odp ira le  p o t i od srca do srca.

B IR M A  V SO LK A N U
Preteklo nedeljo, 25. maja, je Škot Metod Pirih birmal

46 mladih v zgodovinski cerkvi sv. Štefana v Solkanu. Pri 
maši je krstil tudi tri fantiče iz družin birmancev. Izredno 
veliko število vernikov je prisostvovalo sv. maši, ki jo je 
solkanski pevski zbor zelo lepo spremljal. Med berili in ob 
koncu maše sta dve mlajši dekleti zaigrali na kitaro in zapeli 
pesmi, ki so spominjale na srečanje m ladine s papežem 
lani v Postojni. Ker je bil to tudi škofov štiriletni pastoralni 
obisk, je pri pridigi podal tudi poročilo  o dušnopastirskem 
delu, ki je bilo zelo pestro. Polna cerkev in lepo sodelovanje 
pri maši sta vse to tudi potrdila. Tudi dva bogoslovca to 
potrjujeta, česar solkanska župnija že dolgo ali morda še 
nikoli ni imela. Hvala Bogu za vse! - FM
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USPEH ZAMEJCEV NA TEKMOVANJU 
ZA CANKARJEVO PRIZNANJE

JURIJ PALJK

Dijaki slovenskih višjih in nižjih šol v Italiji so na 
letošnjem tekmovanju v znanju slovenskega jezika v 
Ljubljani - poznamo ga pod imenom "tekmovanje za 
Cankarjevo priznanje" - dosegli velik uspeh, ki ni 
presenetil samo nas, ampak javnost v Sloveniji: prvo 
mesto v najvišji starostni skupini je zasedla dijakinja 
Znanstvenega liceja France Prešeren iz Trsta, v tej 
skupini je bilo med prvimi osemnajstimi kar šest Trža
čanov, skupno pa so dosegli tržaški in goriški dijaki 
kar petnajst zlatih in šest srebrnih priznanj. Pri nas 
organizira priprave na to tekmovanje Slavistično dru
štvo Trst-Gorica-Videm. Vodi jih predsednica profe
sorica M ajda Kaučič Baša, ki smo ji zastavili nekaj 
vprašanj.
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K a k o  V i o cen ju je te  

uspeh  n aš ih  d ija k o v  na  
tekm o van ju  z a  C a n k a r

je v o  p r iz n a n je ?
Da boste moji oceni verje

li, moram najprej razložiti, kaj 
tekm ovanje za Cankarjevo 
priznanje sploh je.

Predvsem je to akcija, ki je 
veliko več kot tekmovanje. Te
kmovanje je  le končna faza 
prostovoljnih, nekaj mesecev 
trajajočih priprav, med kate
rimi dijaki, ki so jih mentorji 
pritegnili k delu, sistematično 
preštudirajo razpisano snov iz 
slovenskega jezika ali literatu
re. Letos, na primer, so dijaki 
študirali slovenski zgodovin
ski roman, lani književnost I- 
vana Cankarja, predlanskim 
Slovar sjovenskega knjižnega 
jezika. Študijsko temo razpi
šeta Zavod Slovenije za šol
stvo in šport in Slavistično 
društvo Slovenije; snov je za
htevna in vedno presega okvir 
obveznega učnega načrta ne 
le pri nas, ampak tudi v Slove
niji. Zavod za šolstvo Sloveni
je predpiše tudi literaturo, ki 
naj bi jo med pripravami pre
študirali tekmovalci, in dodat
no literaturo - praviloma naj
novejše študije o razpisani te
mi - za mentorje. (Ob tekm o
vanju za Cankarjevo priznanje 
se tako izpopoln ju je jo  tudi 
profesorji slovenščine - men
torji). In končno sestavi Zavod 
za šolstvo Slovenije tudi nalo
ge za obe tekmovanji, lokalno 
in finalno vseslovensko.

Že jeseni se dijaki iz vse 
Slovenije in iz zamejstva, ki 
imajo veselje do študija slo
venščine in ki so v tem pred
metu posebno uspešni, vklju
čijo v priprave na tekmovanje. 
Februarja se prvič pomerijo v 
znanju na lokalnih tekmova
njih - v Sloveniji na šolskih, 
pri nas pa na deželenem tek
movanju, ki ga organizira Sla
vistično društvo Trst-Gorica- 
Videm. Najuspešnejši tekmo
valci teh tekmovanj se v mar
cu udeležijo finalnega, vseslo
venskega tekmovanja. Do lani 
je bilo to tekmovanje na Peda
goški fakulteti v Ljubljani, od 
letos pa poteka zaradi velike
ga števila udeležencev istoča
sno v več krajih Slovenije; naši 
dijaki tekmujejo po pravilniku 
v Ljubljani - skupaj z dijaki iz 
Ljubljane in širše okolice do 
Ribnice, Trbovelj, Kamnika in 
Idrije. Uspeh na finalnem tek
movanju je v Sloveniji dokaz

za nadpovprečno znanje slo
venščine in dob itn ik i zlatih 
priznanj, to je tekmovalci, ki 
dosežejo najmanj 75 od 100 
možnih točk, so oproščeni 
sprejemnega izpita iz sloven
ščine, če se vpišejo na šolo, 
ki tak izpit zahteva, priznanje 
pa jim  prinaša tudi točke za 
pridobitev štipendije. Visoka 
uvrstitev naših dijakov na tem 
tekmovanju zato resnično po
meni odlično znanje sloven
ščine, odlično tudi za razmere 
v Sloveniji.

M o rd a  o cen ju je jo  v 
S lo ven iji naše d ija k e  
b o lj p r iz a n e s ljiv o  ko t 

n jih o ve  v rs tn ik e  iz  
Slovenije?

Naši dijaki rešujejo na lo
kalnem in na finalnem tekmo
vanju iste naloge kot tekm o
valci iz Slovenije. Na finalnem 
tekmovanju so vsi tekmovalci 
ocenjeni po istih merilih, nih
če ni zato, ker je iz zamejstva, 
obravnavan bolj popustljivo. 
Sicer pa naših dijakov sploh 
ne bi bilo mogoče ocenjevati 
drugače od ostalih, ker so vsi 
izdelki na tekmovanju šifrirani 
in zato ocenjevalci ne vedo, 
čigavi so. Prav zato, da bi bili 
rezultati naših dijakov primer
ljivi z rezultati njihovih vrstni
kov iz Slovenije, smo ob lanski 
spremembi pravil tekmovanja 
dosegli, da se dijaki sloven
skih šol v Italiji še naprej ude
ležujejo finalnega tekmovanja 
v Ljubljani, čeprav bi lahko or- 

jganizirali finale za njih kar v 
Trstu, nato pa bi tu dosežene 
rezultate vnesli v skupno vse
slovensko lestvico.

A li la h k o  g led e  na  
uspeh  v L ju b lja n i sk le 
p a m o , d a  n a š i d i ja k i  
splošno d o b ro  o bv la 

d a jo  s lovenščino? 
Uspeh na tekmovanjih za 

Cankarjevo priznanje seveda 
ne pomeni, da so v slovenšči
ni dobri vsi naši dijaki. Vendar 
pa dokazuje, da je dijakov, ki 
odlično obvladajo slovenšči
no, v Trstu in Gorici kar precej. 
Ker prav vsi obiskujejo sloven
ske šole v Italiji, govori njihov 
uspeh tudi o uspešnosti pou
čevanja slovenščine na teh šo
lah.

Sicer pa tekmovanja v zna
nju slovenščine ne kažejo sa
mo, kakšno je znanje naših di
jakov; kažejo tudi, in to še v 
večji meri, kakšen je njihov 
odnos do slovenskega jezika. 
Naši dijaki se vključujejo v pri-

L

prave na tekmovanje v veli
kem številu: lani, na primer, 
seje udeležilo tekmovanja 52 
dijakov z enajstih šol na Trža
škem in Goriškem, pripravlja
lo pa jih je 20 mentorjev. Ne
kateri mentorji ne pripravljajo 
le najuspešnejših dijakov, am
pak kar cele razrede. Nekateri 
dijaki se pripravljajo na tek
movanje povsem sami, brez 
mentorja. Prejšnja leta smo 
imeli celo nekaj tekmovalk iz 
povsem italijanskih družin: v 
spisih so izražale ponos, da 
lahko sodelujejo pri tej pobu
di.

Tako velik odziv na tekm o
vanje seveda dokazuje, da na
ši dijaki učenja slovenščine ne 
čutijo kot prisilo, kot nujno 
zlo, ampak jim  je, nasprotno,
v veselje in ga doživljajo kot 
osebnostno bogatitev.

Z a r a d i ta k e g a  o d 
z iv a  to re j ve liko  d i ja 
kov p o g la b lja  zn a n je  
slovenščine p r a v  ob 
p r ip r a v a h  na te k 

m ovanje.
Vsi, ki se pripravljajo na 

tekmovanje, poglobijo znanje 
in odnos do slovenskega jezi
ka. To je glavni uspeh tekm o
vanja, po mojem mnenju še 
pomembnejši od uvrstitve v 
Ljubljani. Dijaki, ki se priprav
ljajo več let zaporedoma - 
med njimi so tudi taki, ki tek
mujejo vsa tri leta od tretjega 
razreda nižje do konca višje 
srednje šole - gotovo zelo veli
ko pridobijo. Tega se naši tek
movalci zavedajo, kot se zave
dajo, da niso v znanju sloven
ščine nič slabši od vrstnikov 
iz Slovenije.

To, d a  se n a š i d i ja 
k i  u d e le žu je jo  tekm o 
v a n ja  v s o ra z m e rn o  

večjem  številu  k o t n ji
h o v i v rs tn ik i iz  Slove

n ije  in  d a  so p r i  tem  ce
lo uspešnejši, p a  ven

d a r  p re s e n e č a . N a  te k 
m o van ju  v L ju b lja n i j e  
b ilo  na p r im e r  v n a jv i

š ji s ta ro s tn i s k u p in i 
m ed 3 9  u de ležen c i k a r  
S T ržačan ov , k i  so se 

vsi ze lo  d o b ro  u vrs tili, 
n aša  d ija k in ja  j e  celo  
z m a g a la . K a k o  r a z la 

g a te  to n enavadno  
d ejstvo?

Če gledamo na rezultate 
zamejskih in osrednjesloven
skih dijakov z distance, lahko 
vidim o v njih potrditev resni
ce, da je Slovenec na narod
nem robu veliko bolj zavestno 
Slovenec od svojega rojaka v 
Sloveniji, ker lahko samo, če 
je tak, kot Slovenec preživi. 
Dejansko so rezultati taki, kot 
so, ker je motivacija za tekmo
vanje pri nas drugačna kot v 
Sloveniji in vlagamo zato v pri
prave več energije.

V Sloveniji je tekmovanje 
za Cankarjevo priznanje le e- 
no izmed tekmovanj v znanju 
šolskih predmetov. Zavod za 
šolstvo pošlje razpis tekmova
nja naravnost na šole, za men
torstvo dijakom se odločijo 
sorazmerno redki profesorji 
slovenščine (omenim naj, da 
jim  prinaša mentorstvo točke 
za poklicno napredovanje), v 
priprave pa se vključijo redki 
najuspešnejši dijaki. Čilj zah
tevnih priprav je nadstandard
no znanje in priznanje, ki d i
jaka odvezuje od sprejemne
ga izpita slovenščine ali pa mu 
zagotavlja štipendijo.

Pri nas je drugače. Znanje 
slovenščine tu ni nekaj samo
umevnega in za vedno zago
tovljenega, zato nam pomeni 
Cankarjevo tekmovanje poleg 
tega, kar je v Sloveniji, tudi gi
banje za slovenski jezik med 
šolsko mladino, katerega cilj 
je poglabljanje jezikovne za
vesti in samozavesti. Tako ga 
razumemo vsi, ki pri njem so
delujemo, Slavistično društvo 
Trst-Gorica-Videm kot pobu
dnik in organizator, mentorji 
in dijaki. Organizatorji in men
torji skušamo pritegniti v pri
prave čim več dijakov in jim  
omogočiti temeljito delo, dija
ki pa delajo poglobljeno, s kri
tično zavzetostjo, ki je lastna 
njihovim letom, in z željo po 
uveljavitvi. Tako delo pa je ve
dno tudi uspešno.

Z a p is a li ste, d a  p o 
m en i uspeh  n aš ih  d i ja 
kov na tem  tekm ovan ju  
z a  tekm ovalce  i z  Slove
n ije  neke vrste  le k c ijo  o 
Slovencih v za m e js tv u .

Slovenski dijaki iz Italije že 
zgolj z udeležbo na tekmova
nju - s tem, da so tam, ne gle
de na uspeh, ki ga dosežejo - 
posredujejo vrstnikom iz Slo
venije informacijo, da sloven
ski narod ne sega samo do dr
žavne meje. To je tema, ki ji 
posveča šola v Sloveniji pre
malo pozornosti. Če naši dija
ki razen tega dokažejo še odli
čno znanje slovenščine, je in
formacija o Slovencih za mejo 
seveda še bolj verodostojna 
in učinkovita.

Sicer pa govori o nas zdaj 
tudi pravilnik tekmovanj. Prav 
zaradi naše udeležbe se je na
mreč tekmovanje za Cankar
jevo priznanje lani tudi uradno 
preimenovalo iz "republiške
ga" v "vseslovensko". Tako je 
postalo ena redkih pobud, ki 
že z imenom kažejo, da so 
stvar Slovencev ne glede na 
državne meje.

MOC IN NEMOČ 
BESEDE

ALEKSIJ PREGARC

So tudi pisci navadni zem
ljani, taki, ki si štiridnevnega 
zasedanja PEN-Centrov na 
Bledu ne morejo privoščiti.
Da bi se pa vsak dan vozili 
na prizorišča srečanj in se na
to ponoči vračali domov, je 
pa le prehuda - pa tudi stane
jo take poti. Popolna zane
marjenost dogodka pa je ven
darle nenačelna, zato sem si 
izbral četrtkov (22.5.97) spo
red okrogle mize, ki je bil, po 
mojem, najbolj prodoren in 
izzivalen.

Pri teh srečanjih je sicer ta
ko, da se vsako leto obnavlja
jo pozivi k humanosti ter ob
ravnavajo teme, ki so spre
mne soznačnice svobodolju
bja in svobodnega duha, kot 
obsojanje cenzure, analiza o 
moči in nemoči besede, ob 
sodbe grozot in tozadevne 
spomenice, gluhost tvarnega 
sveta za umetnost, solidar
nost med ljudstvi in simpatija 
do novih članic. Beseda teče 
tudi o založništvu. Predvsem 
pa je treba zboru priznati kva
liteto sogovornikov; dela iz te 
sredine so bržčas višek tega, 
kar tako resnejši preprosti 
bralec pričakuje z veseljem.

Tudi letos je bilo tako. Jubi
le jn i zborn ik  ob 30-le tn ic i 
srečanj penklubovcev v Slo
veniji prinaša referate od li
čnih pisateljev in pesnikov, 
med njim i Adama Michnika,
Alexandreja Blokha, Richarda 
Jacksona pa zanimivega Por
tugalca Casimira De Brita ter 
Slovencev Borisa A. Novaka 
in Iztoka Osojnika. Bilo je po
vabljenih tudi nekaj južnih 
Slovanov, sicer starih znan
cev, dva člana s Kosova, ne
kaj Bosancev in pa sijajni Hr
vat Mirkovič, ki je prikazal za
gatnost svobodnega izraža
nja v njegovi dom ovini; trdi 
namreč, da se nad pisatelji ši
ri oblak politike in da v zdra
vo patriotsko besedo vdira 
n a c io n a lis tič n a  s te k lin a .
Predstavnica Češke je opozo
rila na nevarnost sprevržene
ga pisanja, kar je po padcu 
komunizma dokaj nalezljivo, 
toda pristavila je, da so bili 
Čehi vsekakor pripravljeni na 
znake, ki jih nastavlja nezadr
žna poplava konzumenstva, 
zato Čehi vseeno trdno verja
mejo v ideal svobode, ki ga 
bo Evropa gotovo znala ohra
niti in plemenititi.

Jasno, da je bila tema v 
marsikaterem referatu Bosna 
in klanje v njej ter pri tem ne
humanost in izvirna krivda 
peresa, ki se je prelevilo v 
sprožilec. Živa legenda te tra
gedije je  bil udeleženi bo
sanski pesnik Izet Sarajlič iz 
Sarajeva. Pretresljivo je bilo 
branje pisma, ki mu ga je v 
dneh groze naslovil N iko 
Grafenauer: povedali so mi, 
prijatelj, da se smehljaš. Ali 
se v tistem  peklu še lahko 
smehljaš?!

Naš pisatelj in dram atik 
Igor Torkar je v svojem učin
kovitem slogu, ob navajanju

primerjav z antiko, spretno 
povezal takratna dogajanja z 
današnjimi. Ostro je zahteval 
odkrito obsodbo in izgon iz 
Pen-centrov Dobriče Čosiča 
in drugih, katerih pero je bilo 
odločno krivo za začetek ju 
goslovanske tragedije.

Toda pisni ustvarjalci se 
poleg strategije protesta in 
upora ukvarjajo tudi z liriko. 
Posebno mi je bila všeč lirska 
sličica preizkušenega bosan
skega pesnika Ismeta Berki- 
ča, ki zdaj živi v Ilirski Bistrici, 
Vprašal sem zrnce.

Življenje kaj je? Zrnce sem 
vprašal. S stebelcem je odgo
vorilo. Življenje kaj je? Ste
belce sem vprašal. Z vejami 
je odgovorilo. Življenje kaj je? 
Vejico sem vprašal. Ž vejami 
je odgovorilo. Življenje kaj je? 
Vejico sem vprašal. S cvetico 
je odgovorila. Življenje kaj je? 
Cvetico sem vprašal. S sadovi 
je odgovorila. Življenje kaj je? 
Sadove sem vprašal. S son
cem so odgovorili. Življenje 
kaj je? Sonce sem vprašal. 
Odgovorilo je z žarkom, ki mi 
je na dlan pustil zrnce, zlato, 
drobceno... No, to je bilo za 
predah.

Na koncu že om enjen i 
Portugalec Brito, ki se je spra
ševal o duši Pen-a, o njeni mi- 
kroa li makrokozmični, m or
da pa obojni naravi. Opozoril 
je na pomanjkljivost povezo
vanj, na ležernost nekaterih 
Pen-ov in se zavzel za perma
nentno budnost nad položa
jem na raznih kriznih obm o
čjih, zlasti azijskih in afriških. 
Kot večna zaveza je padla be
seda: Resnica za vsako ceno, 
tudi iz zapora, pred puškami 
ali izpod vislic.

Za informacijo: Pen-Centri 
so se v zadnjih dvajsetih letih 
potrojili. Več kot stotrideset 
klubov po vsem svetu pred
stavlja vest človeštva. Fran
coz Blokh pa je prav zaradi 
vse več različnih ku lturn ih  
enačic pozval k strpnosti in 
iskanju skupnih pozitivn ih  
elementov.

Po okrogli mizi je za prib li
žno sto dvajset udeležencev 
Srečanja predsednik Kučan 
priredil sprejem v vili Bled.
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PREDSTAVITEV "AFRIKE" V KN JIŽN I O B LIK I

KOBALOVA USPEŠNICA 
ZA VJEDNO 

NA KNJIŽNI POLICI
ERIK DOLHAR

V sredo, 21. t.m., je Sloven
sko stalno gledališče v Kultur
nem domu v Trstu predstavilo 
knjižno obliko satire avtorja in 
režiserja Borisa Kobala Afrika 
ali Na svoji zemlji. 62 strani 
dolgo knjižico je SSG izdalo ob 
50. ponovitvi Kobalove satiri
čne komedije, gre pa za prvo
vrstno novost, saj je naše gle
dališče prvič izdalo svojo knji
go (doslej so  v angleščini pona
tisnili le Jančarjev Halštat ob 
turneji po ZDA), obenem pa 
je to "knjižni krst" tudi za av
torja Kobala samega. Knjigo 
Borisa Kobala Afrika ali Na svoji 
zemlji - Satirična komedija o ne 
samo zamejskih stvareh, je po- 
natisnila tiskarna T ipo -lito  
Graphart. Delo ni napisano v 
literarni obliki, ker je bilo od 
vsega začetka namenjeno odr
ski uprizoritvi, zato je tekst v 
obliki dialogov med igralci. 
Uvodno misel Na svoji zemlji 
ob hudi uri je prispeval M iro
slav Košuta.

Na tiskovni konferenci je 
najprej spregovoril predsednik 
SSG dr. Rafko Dolhar. Ob pre
senečenju za tak uspeh kome
dije, ki navsezadnje govori o 
ža lostnem  tre n u tku  naše 
manjšine, ter ob zadovoljstvu 
za njen izid v knjižni obliki ni 
mogel mimo težav, ki tarejo tr
žaški teater. SSG je dolžno še 
zlasti dve opravičili. Prvo gre 
igralcem, ki zaradi birokratskih 
zapletov že štiri mesece ne 
prejemajo plač, čeprav kaže, 
da bo ta problem že v teku tega 
tedna rešen. Drugo opravičilo 
pa naj gre publiki, ki je tako 
masovno, predvsem ob upri
zoritvah Kobalove komedije, 
zahajala v poslopje, ki ga stal
no popravljajo. Tudi za to so 
krive birokratske težave, ki so 
zaustavile dotok denarja in za
to tudi prepotrebna obnovitve
na dela. Upati je le, da se bodo 
lahko le-ta nadaljevala čez po
letje.

Ravnatelj gledališča M iro
slav Košuta je izrazil svojo ga
njenost ob tej publikaciji, ker 
mu je vsaka knjiga dragocen 
dar, še zlasti potem, ko si je v 
toliko letih ravnateljevanja te 
naše ustanove vedno prizade
val, da bi novitete izšle tudi v 
knjižni obliki. Stroški so bili 
veliki, zato se je zahvalil uprav
nemu svetu SSG. Košuta je po
jasnil, da gre za dogodek, ki ni 
krivičen do drugih avtorjev, saj 
uspeh te igre v zgodovini SSG

[nima para: komedija bo na
mreč v tej sezoni dosegla kar 
57 uprizoritev! "Rekord” je do
slej pripadal igri Matiček se že
ni, ki je v eni sezoni dosegla 
52 predstav, od katerih pa jih 
je bilo kar deset poleti. Ravna- 

' telj SSG se je nadalje spomi
njal, kako je Kobala rotil, naj 
vendar napiše tekst; v trenu

tku , ko ga je dobil v roke, pa je 
s  takoj začutil, da bo žel velik 
uspeh. Zamejci se namreč radi 

| smejemo ob napakah drugih 
in dramah nas samih, sedaj pa 

I bo lansko razsulo zamejskega 
gospodarstva za vedno ostalo 
zapisano. Košuta pa je prepri
čan, da je lahko to trenutek no
vega rojstva. Knjiga SSG je sa
mo še en dokaz uspeha leto
šnje sezone.

Nazadnje je šla beseda še 
avtorju Borisu Kobalu same
mu, ki je uvodoma povedal, da 
je bolj zmeden kot ganjen, ker 
prvič sedi pred svojo knjigo in 
med dvema osebama (Košuto 
in Dolharjem), ki sta po svojih 
številnih knjigah na to že nava
jena. Košuti se zahvaljuje, ker 
mu je med ustvarjanjem stalno 
stal ob strani. Dobro je, da je 
bila ta satirična komedija zapi- 

| sana na papir, saj bo tako imela 
daljšo zgodovino kot spomin 
na še tako navdušujočo pred
stavo. Poleg spomina na gleda
liške predstave ostajajo odme
vi oz. kritike, od katerih je Ko
bal posebej omenil mnenje Va- 

I sje Predana, ki meni, da gre za 
eno najboljših komedij v slo
venskem kulturnem prostoru 
v zadnjih letih, kar sicer Kobal 

: pravi, da ni ravno težko.
Ravnatelj SSG Košuta je ob 

koncu tiskovne konference še 
napovedal, da se je tržaški se
dež Rai odločil, da bo komedi- 

i jo  Afriko posnel, tako da bo os- 
tala tudi v še drugačni obliki.

Že kar nekaj dni diha glav
no mesto Slovenije svojo kul
turno podobo tudi za ostalo 
Evropo. Dobrih 10 dni je na
mreč že minilo, kar se je zače
la kulturna prireditev, ki nam 
v 52 dneh ponuja več kot 250 
tovrstnih dogodkov. Njihova 
vsebina in raznolikost naj bi 
zadovoljila še tako zahteven 
okus poznavalcev in tudi le 
ljubiteljev kulture; drugo vpra
šanje pa je, v kolikšni meri si 
človek sploh lahko ogleda šte
vilne stvaritve in koliko je za
nje pripravljen žrtvovati - tako 
v finančnem kot tudi časov
nem smislu.

Evropska prestolnica kultu
re, in pri tem niti ni tako zelo 
pomembno, ali je to Ljubljana 
ali pa kako drugo mesto, bi 
morala živeti s prireditvijo. U- 
metniki bi morali svoje per
spektive in umetnine prikazo
vati mimoidočim - naključnim 
sprehajalcem, morda kultur
nim poznavalcem, turistom, ki 
so mesto prvič obiskali, hi-teči 
mladini... A žal v Ljubljani ni 
tako. Vse preveč prireditev je 
omejenih le na zaprte pro
store - koncertne dvorane, ga
lerije, gledališča, in le nekaj je 
takih, ki resnično zaživijo le na 
odprtem - v parkih, morda v 
starem delu Ljubljane in na 
mostovih čez Ljubljanico.

Otvoritvena slovesnost je 
bila že pred začetkom mese
čnega projekta jabolko spora, 
saj je bilo vstopnice zanjo pra
ktično nemogoče dobiti. Izje
mna kombinacija klasičnega 
orkestra Slovenske filharmo
nije in ansambla Laibach, ki ga 
je pravzaprav težko umestiti 
v kakršenkoli glasbeni slog, je

EVROPSKI 
MESEC KULTURE 
LJURLJANA 1 9 9 7

obetala izviren glasbeni dogo
dek. In to je tudi bila. Drugo 
vprašanje pa je, koliko se nam 
je uspelo z njo uvrstiti v tisto 
tako željeno Evropo. Priredi
tev še dolgo zagotovo ne bo 
pozabljena, res pa je, da so bile 
kritike na njen račun kar števil
ne. Tuji gostje in vsi tisti, ki so 
otvoritveni koncert spremljali 
na televiziji ali po radiu, do
godka še dolgo ne bodo poza
bili; po drugi strani pa je tudi 
res, da tovrstna prireditev 
morda ni najboljša predstavi
tev neke države in odraz njene 
ustvarjalnosti. Kot prvo prire
ditev Evropskega meseca kul
ture bi namreč pričakovali 
drugačen spektakel, v katere
ga bi bili zajeti vsaj drobci ali 
fragmenti domačega kulturne
ga ustvarjanja in s katerim bi 
se država gostiteljica predsta
vila tistim, ki je ne poznajo. In
- roko na srce - v Evropi je tak
šnih še vedno preveč.

Začetno vzdušje samega 
evropskega meseca je sicer 
nakazovalo, da obiski posa
meznih prireditev ne bodo 
najboljši, a se je pozneje polo
žaj vendarle izboljšal. Tako je 
iz dneva v dan več ljudi, ki si 
posamezne predstave ogleda
jo, zagotovo pa je naj večji o- 
bisk na izvirnih premiernih 
predstavah in različnih per- 
formanskih ter uličnih izved
bah, kar je bilo videti že prvi 
dan ob nenavadnem koncertu 
ljubljanskih zvonov, ki ga je

LITE R A R N A  
N A G RA DA  

K R E S N IK  1997
Največja slovenska literar

na nagrada Kresnik je letos 
doživela nekaj sprememb, še 
vedno pa je namenjena naj
boljšemu romanopiscu leta v 
Sloveniji.

Pokroviteljsko oz. organi
zacijsko vlogo je zdaj prevzelo 
časopisno podjetje Delo. Ž iri
ja, ki so jo  sestavljali dr. Silvija 
Borovnik, Marjeta Novak-Kaj- 
zer, Bojan Gluvič, Alenka Zor- 
Simoniti in Mate Dolenc, je 
izmed 45-ih lani izdanih ro
manov v končno presojo uvr
stila pet literarnih del. Roman 
Jožeta Hudečka - Ulice moje
ga predmestja - je na avtobi
ografskih osnovah napisana 
zgodba o delu Ljubljane-Pru- 
lah. Knjiga je izšla pri Založbi 
Mihelač. Uroš Kalčič se je v

ožji izbor uvrstil z romanom 
Numeri (založba Nova revija), 
ki je zanimiv zaradi svoje no- 
ve lis tične  zgradbe. Dušan 
Merc je romaneskni prvenec 
naslovil Galilejev lestenec opi
suje pa obdobje čarovniških 
procesov in prepleta zgodbi 
dveh časov - sedanjosti in pre
teklosti. Knjiga je izšla pri za
ložbi Kulturno umetniškega 
društva Literatura. Četrto delo 
ožjega izbora je roman reži
serja Vinka Moederndorferja 
Tek za rdečo hudičevko (zalo
žba Obzorja), ki je pravzaprav 
humoreskna pripoved ljube
zenskih doživetij. Peti finalist 
pa je pisatelj Vlado Žabot z 
delom Volčje noči (Pomurska 
založba).

Najboljši romanopisec bo 
izbran na kresni večer 23. ju 
nija na ljubljanskem Rožniku.

napisal španski skladatelj Llo- 
renc Barber in ga poimenoval 
Ljubljeni Ljubljani - Instabilis 
clAmor. Koncert so izvajali 
Studio za tolkala, študentje a- 
kademije za glasbo in teolo
ške fakultete v Ljubljani in pri
trkovalci.

Potrebno je posebej pou
dariti, da bi se morali organi
zatorji prireditve EMK '97 vse
eno bolj potruditi pri načrto
vanju različnih kulturnih do
godkov. Nezaslišano je na
mreč, da se posamezne pred
stave, za katere velja izredno 
zanimanje, ne ponavljajo. Ne
dopustno je tudi, da novinarji 
ne morejo obiskati vseh pred
stav, ki bi jih želeli videti, - pre
prosto zato, ker ni na voljo do
volj vstopnic, ali pa so te že 
veliko pred predstavo podar
jene le določenim medijem. 
Število akreditiranih novinar
jev namreč ni tako zelo viso
ko, da bi morali z vstopnicami 
izredno varčevati. Sploh pa so 
časnikarji tisti, ki posamezne 
predstave lahko izredno po
pularizirajo ali pa jih zaradi 
kritik tudi uničijo, razvredno
tijo. Neprofesionalen odnos se 
namreč ne ustavlja le pred do
mačim pragom, ampak neza
držno leze tudi čez rob domo
vine. Moramo biti zaprti resni
čno in uveljaviti (tako smo mi
slili ali upali) še stara načela?

A poglejmo celotno ponu
dbo. Likovne razstave so po
stavljene v številnih mestnih 
galerijah. Nekatere likovne 
stvaritve si je mogoče ogledati 
tudi v običajno negalerijskih 
okoljih. Tako so študentje Tek
stilne fakultete v starem mest
nem jedru Ljubljane pripravili 
projekt, imenovan Zastave. 
Dolgi trakovi, potiskani, raz
nobarvni, podobni zastavam, 
se skladno ujemajo med stav
bami, čez mostovi, krasijo pro
čelja hiš. V tem tednu se zače
nja tudi 3. mednarodni festival 
nove generacije fotografov, ki 
je edinstvena tovrstna priredi
tev, namenjena mladim, še ne
uveljavljenim fotografom. So
dobno grafično oblikovanje je 
do 15. avgusta na ogled v Gru
berjevi palači Arhiva Sloveni
je. Številne pa so tudi priložno
sti za ogled mojstrovin znanih 
slovenskih slikarjev, kot so Mu
šič, Tisnikar, Tutta in drugi.

Slovenska Kinoteka, ki je e- 
dina institucija v državi, v ka- 

!teri se izdelki sedme umetno-

Kl.ARA KRAPEŽ

sti shranjujejo in predvajajo 
tematsko, je za EMK '97 pri
pravila Retrospektivo evrop
skega filma. Poleg nekaterih 
prikazov avtorsko pomem
bnih filmov, je to predvsem 
pregled izdelkov od franco
skega novega vala do dana
šnjih dni. Vsakodnevno film
sko projekcijo dopolnjuje tudi 
razstava Zgodovina filma na 
Slovenskem, v katero je zajet 
čas od arheološkega obdobja 
do prihoda zvoka v slovenske 
kinematografe in pozneje tudi 
filme. Kino-uho je nadaljeva
nje že začetnega projekta, ka
terega najznačilnejša prvina je 
živa glasbena spremljava ob 
predvajanju nemega filma. 
Pred nekaj dnevi se je začela 
takoimenovana Filmska šola - 
poetike filmskih režiserjev. 
Gre za sklop predavanj in 
predstavitev posameznih ki
nematografov in režiserskih 
opusov.

Omeniti^ velja še projekt, 
imenovan Živa književnost, ki 
se večkrat tedensko dogaja 
pred ljubljansko Galerijo  
Skuc. Večeri so namenjeni 
prebiranju proze in poezije 
slovenskih in tujih literarnih 
ustvarjalcev, ne manjka pa niti 
pogovora in glasbene sprem
ljave.

V času evropskega meseca 
kulture je velika tudi izbira 
dramskih predstav, glasbenih 
koncertov in drugih kulturnih 
zvrsti, v katere se vključujejo 
tudi ustvarjalci alternative.

Poskrbljeno je tudi za naj
mlajše, ki naj bi se še posebej 
veselili junija, ko bodo lahko 
skupaj s člani angleške artisti
čne skupine Albert & Friends 
sodelovali v raznih gledališko 
artističnih ustvarjalnih delav
nicah. Mladi se bodo učili cir
kuških veščin, dramske igre, 
glasbe in giba.

Glede na vse povedano la
hko o Evropskem mesecu kul
ture izrečemo prvo oceno. Ni 
zelo slabo, zagotovo pa bi bilo 
lahko tudi boljše. Številne dro
bne napake in pomanjkljivosti 
namreč niso nastale zaradi 
pomanjkanja finančnih sred
stev, ampak bolj zaradi nepro
fesionalnosti, nepovezanosti 
in premalo dobre volje. Mor
da pa se bo v dobrih 50-ih 
dneh še kaj spremenilo, kdo 
ve? Nikoli ne reci nikoli.
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Še so.v modi,,
pripovedke (

STANKO ŽERJAL

O b predstavitvi knjige N ika Kavčiča 
Pot v osamosvojitev

V Gorici je pred kratkim avtor povedal tudi neko zanimivo 
pripovedko. Glasi se takole: "Voditelji slovenskih kolaboracio
nistov so po prebegu na Koroško leta 1945 pomagali vVetrinju 
Angležem pri izročanju domobrancev jugoslovanskim obla
stem, zase pa so poskrbeli, da pridejo kam na varno." To izjavo 
pa je bivši in sedanji gospod Kavčič serviral ne kot pripovedko, 
ampak kot zgodovinsko dejstvo. Iz tridesetorice ali štiridese-

torice poslušalcev se ni nihče oglasil niti s kakim vprašanjem 
po pojasnilu niti ne s kakim ugovorom. Ta brezbrižni molk me 
ne čudi. Od mladih dni sem priča atavističnim pomanjkljivostim 
v medsebojnem poznavanju med Slovenci štirih nekdanjih kro- 
novin - Štajerske in Primorske in Kranjske in Koroške. Zato nema
lokrat lahko verno nasedemo zmotnim poročilom iz sosednje 
"kronovine". O tem kdaj drugič. Boli pa me srce, kadar se, izkori
ščajoč naivnost poslušalcev s kakimi puhlicami, še in še zastru
plja mlajši rod.

Dobil sem besedo in svoje ugovore skušal utemeljiti z nekoli
ko širšimi podatki o svoji resnicoljubnosti in me je zaneslo v 
podrobnosti; bil sem zato deležen tudi kakih posmeškov njih, 
ki ne razumejo, da si prav iz poznanja naivnosti in nepoučenosti 
pri mnogih rojakih marsikdaj predrznem govoriti tako, da bi 
slišala in razumela tašča, ali pa tudi narobe. Avtor pripovedke 
mi je brž vrnil milo za drago. Z enako znanstveno eksaktnostjo 
mi je postregel s citiranjem nekega pisma dr. Bajleca bivšemu 
ministru dr. Mihi Kreku. V njem Bajlec obtožuje generala Krener- 
ja, glavnega poveljnika slovenske vojske z monarhističnim belim 
orlom na uniformah v Vetrinju, češ da je prav on vsako popol

dne več dni razporejal in odločal prevoze oziroma odvoze bivših 
domobrancev v Titovo zavetje. Zame je bila to novost, toda 
Bajlečeva trditev ostane brez veljave, kajti contra factum non 
valet argumentum  (pred konkretnim dejstvom odpade vsakršna 
debata). Dejstvu odvažanja tako imenovanih domobrancev, 
takrat v resnici slovenskih vojakov za slovensko državo v konfe
deraciji s Srbi in Hrvati itd. pod žezlom Karadžordževičev, zbra
nih iz bivših domobrancev in slovenskih mihajlovičevskih četni
kov in iz novih še nič "kompromitiranih" mobilizirancev sem bil 
priča od nedeljskega popoldneva, 27. maja, do petka, 1. junija 
1945. Priča ne le odvažanju, ampak neposredna priča mrzlične
mu iskanju podatkov, resnice o cilju prevozov, priča rastoči za
skrbljenosti vodilnih mož izseljene množice, vojaške in civilne, 
njih vestnemu prizadevanju za izhod iz slepe ulice. Potem sem 
45 let okleval, ali bi popisal in kje objavil te spomine ali molčal 
zaradi ljubega miru. Kavčičeva Kajnovska pripovedka me sili, 
da se oglasim, toda zaenkrat samo o Krenerjevem domnevnem 
“kolaboracionizmu" z Angleži.
------------------DALJE
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PROSLAVA 50-LETN IC E RADIJSKEGA O D R A

UMRL JE PROFESOR 
JURIJ SLOKAR

V  začetku tedna je slovensko tržaško javnost 
globoko presunila novica, da je v nedeljo  zju tra j 

v tržaški bolnišnici prerano um rl prof. Jurij 
Slokar, znanstvenik, un iverzite tn i profesor 

in bivši d ružbeno-po litičn i delavec...
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Imel je 61 let, že dalj časa 
pa je bolehal za težko bole
znijo na ledvicah.

Pokojni prof. Slokar se je 
rodil 7. aprila 1936 v Lokav- 
cu pri Ajdovščini, že kot o- 
trok pa se je z družino preselil 
v Trst. Tam se je tudi šolal in 
leta 1963 diplomiral na tr
žaški univerzi iz kemije. Po 
enoletnem poučevanju na 
slovenski nižji srednji šoli v 
Dolini je nastopil službo na 
univerzi, najprej kot asistent, 
nato kot redni profesor za 
uporabno kemijo. Predaval je 
zlasti v Trstu, a tudi v Vidmu 
in Pordenonu, raziskoval in 
pisal bodisi v znane ameriške 
in angleške strokovne revije 
bodisi v domači slovenski tisk.

Pokojnik pa ni deloval le 
na znanstvenem in univerzi
tetnem področju, temveč je 
bil tudi aktiven član naše na
rodnostne skupnosti. Zlasti je 
bil dejaven v stranki Slo

venske skupnosti, kjer je bil 
več let član njenega pokra
jinskega vodstva in se je po
sebej ukvarjal s problemati
ko okolja. Za SSk je tudi več
krat kandidiral na volitvah. 
Svoje delovanje je pred leti 
moral predčasno opustiti za
radi težke bolezni, ki ga je 
doletela.

S prerano smrtjo prof. Ju
rija Slokarja smo tržaški Slo
venci izgubili inteligentnega, 
delavnega in skromnega člo
veka; vrzel, ki jo je povzroči
la ta izguba, pa bo težko za
polniti.

Pokojnikov pogreb je na
javljen za danes, četrtek. 
Žalni obred bo v Barkovljah, 
pokojnika pa bodo pokopali 
v rodnem Lokavcu.

Ženi prof. Elvi, hčerkama 
Martini in Simoni ter ostale
mu sorodstvu naj gre iskreno 
sožalje tudi s strani našega 
lista.

OBSODILI SAMA PAHORJA

V soboto, 24. maja, je tr
žaško sodišče obsodilo prof. 
Sama Pahorja na osem me
secev zapora pogojno.

Prof. Pahor naj bi bil po 
mnenju sodnikov kriv, da se 
je 10. junija 1991 na volišču 
pri Sv. Ivanu upiral javnemu 
funkcionarju, da je povzročil 
telesne poškodbe javnemu 
agentu, žalil agente in motil 
potek referenduma. Takrat je 
prof. Pahor zaman zahteval 
slovenski prevod re fe ren 
dum skega  vp rašan ja  o 
zmanjšanju števila preferenc 
na volitvah v poslansko zbor
nico. Predsednik Pahorjevi 
zahtevi ni ugodil, mu ukazal,

naj odide z volišča, in pokli
cal policaja, naj ga pospremi 
ven. Pahor se je pasivno upi
ral, na hodniku pred v o li
ščem pa naj bi prišlo do do
godka, za katerega je bil ob
sojen. Pahor se je ob podpo
ri odvetn ika  Roberta Ma- 
niacca seveda branil, da je 
policaja nehote udaril, pred
vsem pa, da je bila kršena 
pravica do rabe slovenščine. 
A sodišče stališča obrambe 
ni upoštevalo. Odv. Maniac- 
co je pri vsem tem mnenja, 
da bi morali prenesti sojenje 
drugam, saj tržaško ozračje 
ni naklonjeno Pahorju.

ŠO LS K E
T E L O V A D N IC E
Š P O R T N IM
D R U Š T V O M

Tržaška občina in pokra
jinski odbor italijanskega o- 
lim pijskega kom iteja CONI 
sta podpisala pogodbo o na
daljnji uporabi struktur.

Trst nudi C O N I-ju upora
bo 37 šolskih te lovadnic po 
izredno ugodni ceni, m ed
tem  ko bodo  posam ezna 
društva krila le žive stroške 
(13 tisoč lir na uro za telova
dnice 1. kategorije, 11 tisoč 
za telovadnice 2. kategorije, 
9 tisoč lir pa za telovadnice 
3. ka tegorije ). O b n o v ite v  
konvencije sta v torek, 20. 
t.m ., podpisala občinski od 
born ik za šport Franco De- 
grassi in pokrajinski predsed
nik C O N I-ja Stelio Borri. Za 
izvajanje konvencije je  b ilo

nalašč ustanovljeno društvo 
LaTergestina. Konvencijo je 
posebno pohvalil osrednji 
italijanski odbor CO N I-ja in 
jo  postavil za zgled ostalim  
ita lijansk im  m estom . Gre 
namreč za domala idealno 
rešitev problem a izvenšol- 
ske uporabe šolskih telova
dnic. Tržaški CONI naj bi v 
kra tkem  sklen il podobno  
konvencijo  še s Pokrajino 
Trst. - ED

OBVESTILO BRALCEM

Zaradi preobilice gradiva 
smo b ili p ris iljen i izpustiti 
nekatere članke. O b javili jih 
bom o v p rih o d n ji številk i. 
Bralcem in sodelavcem  se 
opraviču jem o. - URED.

K U LTU R N I VEČER V N AB R EŽ IN I

OD SLIVNEGA DO KRIZA
ERIK DOLHAR

žinske godbe (slavnostna pri
reditev bo julija), 120-letnico 
prve omembe vaškega pev
skega zbora in 70-letnico uki
nitve slovenske šole. ''Iz zdra
vih korenin lahko premosti
mo težave današnjega časa," 
je med drugim dejala Vera Tu
ta Ban.

Velika množica (od 300 do 
400 prisotnih) je z navduše
njem spremljala dvourni spo
red, med katerim so se zvrstili 
šolarji OŠ Jurčič z recitacijo 
Lajna drajna, nekako lepljen
ko otroških pesmi, ki jih je na 
harmoniko odlično spremljaj 
srednješolec Igor Košuta. SŠ 
Igo Gruden se je predstavila 
z m o d e rn im  p lesom  ob 
spremljavi pevskega zbora in 
z dvema prizorčkoma v nare
čju. Pevski zbor Igo Gruden 
je v mešani zasedbi pod vod
stvom Bojane Kralj zapel pet 
pesmi, večer pa se je zaključil 
s skupno pesmijo O d Slivne- 
ga do Križa, ki so jo  zapeli do
mala vsi udeleženci tega lepo 
uspelega kulturnega večera 
ob zvokih domače godbe na 
pihala.

SLOVENSTVO, SVOBODA, 
DEMOKRACIJA, KRŠČANSKE 

VREDNOTE
IVAN ŽERJAL

O b tej priložnosti se je v 
veliki dvorani Kulturnega do
ma zbralo mnogo ljudi. Šte
vilni izmed njih so bili bivši, 
pa tudi sedanji člani Radijske
ga odra, ki so se na koncu vsi 
skupaj dali fotografirati nao- 
dru. Veliko je  bilo tudi po liti
čnih predstavnikov tako iz 
matične dom ovine kot iz za
m ejstva, in p redstavn ikov 
kulture, ki so s svojo prisot
nostjo po trd ili pom em bno 
vlogo tega "nevidnega gleda
lišča'1, ki je v desetletjih ob
stoja in delovanja pripravil in 
izvedel 20.000 radijskih iger.

V svo jem  nagovoru  je 
prof. M arijan Kravos med 
drugim dejal, daje neprecen
ljiva vloga Radijskega odra 
za naše ljudi ravno v dejstvu, 
da je ponesel "cvet naše in 
svetovne dram atike v lepi 
slovenski besedi v vsak slo
venski dom". Danes se ozira 
nazaj z ve lik im  spoštova
njem do vseh vzornikov, pe
dagogov, sodelavcev in p ri
jateljev, predvsem do tistih, 
ki jih  ni več med nami. Tu se 
je govornik spomnil zlasti na 
prof. Jožeta Peterlina in nje
govo ženo gospo  Lo jzko 
Lombar, Stano Kopitar, prof. 
Maksa Šaha, M arinko Teuer- 
schuh, Pavleta Bajca, Glavka 
Turka in M arijo  M islej. Nje, 
kot mnoge druge člane RO, 
je zaznamovala neizmerna 
ljubezen "do slovenskega 
človeka v zamejstvu in po 
svetu, posebej do mladine, 
ljubezen do slovenske bese
de in pravorečja, ljubezen 
do svobode in demokracije, 
ljubezen do krščanskih vred-

SLOVENSKA BESEDA V 
TRŽAŠKEM OBČINSKEM SVETU

To so načela, ki so skozi 50 let vodila člane 
Radijskega odra. Podčrtal jih  je sedanji pred
sednik RO prof. Marijan Kravos v slavnostnem 
nagovoru na slovesni proslavi 50-letnice te us
tanove, ki je bila v soboto, 24. maja, v Kulturnem 
domu v Trstu.

V ponedeljek, 26. maja, je 
bila prva seja novoizvoljene
ga tržaškega obč inskega  
sveta. Predsedoval ji je sveto
valec Slovenske skupnosti 
Peter M očnik, ki je na začet
ku tudi v slovenščini voščil 
vsem uspešno in plodno de
lo. Svetovalci so nato izvolili 
predsednika in podpredsed
nika sveta: predsednik je po
novno Ettore Rosato (PPI), 
podp re d se d n ik  pa Bruno 
Sulli (AN). Župan Riccardo 
llly  pa je potrdil odbornike.

not." RO, je še dejal prof. Kra
vos, je  vsa leta "vzgajal go
vo rno  ku ltu ro  zamejskega 
človeka, mu nudil možnost 
utrjevati sposobnost nasto
panja v javnosti, širil njegovo 
kulturno obzorje... in tudi da
nes še ni odnehal. V tem je 
vsa dragocenost pedagoške
ga dela naše skupine." Ven
dar, je pripomnil, vse to ni n i
koli zadostovalo, da bi se la
hko kdo od njega preživljal, 
niti v najboljših časih ne. Tudi 
zato so člani RO (okoli 250 
ljudi) stalno odhajali.

Spored večera, ki sta ga 
povezovala Anka Peterlin in 
Livij Valenčič, se je  po poz
dravih gostov nadaljeval s 
p reds tav itv ijo  zbo rn ika  in 
zgoščenke, ki jih je RO izdal 
ob svoji 50-letnici. Zatem so 
nastopili nekateri sedanji čla
ni RO Ivan Buzečan, Matej- 
ka Peterlin, Andrej Pisani, 
M arinka Počkaj, Aleksij Pre
gare in Franko Žerjal, ki so 
odigrali nekaj od lom kov iz 
dveh nagrajenih iger nateča
ja, ki ga je RO razpisal ob tej

Slavnostni govornik je bil 
sedanji predsednik RO prof. 
Marijan Kravos (Foto Kroma)

priložnosti .Salome 1994 La
dislava Črnologarja in Sam' 
še enkrat pe jm o  Maje Lapor
nik. Slovesno proslavo pa je 
zaključil nastop Godalnega 
kvarteta Glasbene matice, ki 
je izvedel Kvartet št. 3 Ro- 
mantico Pavleta Merkuja.

To je bil naslov dobro uspelega kulturnega večera na dvorišču srednje šole 
Igo Gruden, ki ga je v soboto, 24. maja, priredilo odborništvo za šolstvo in 

kulturo občine Devin-N abrežina ob koncu letošnje kulturne sezone.

FOTO KROMA

Nastopili so šolarji in dijaki 
šol Igo Gruden in Josip Jurčič, 
godbeno društvo Nabrežina, 
otroci godbene šole Glasbene 
matice in MePZ Igo Gruden 
iz Nabrežine. Po uvodnih ko
račnicah nabrežinske godbe 
sta spregovorila ravnatelja 
nabrežinske srednje in os
novne šole Zvonko Legiša in 
Marina Castellani, nakar je

prevzela besedo odbornica 
za šolstvo in kulturo Vera Tuta 
Ban. Skupna misel vseh treh 
govorov je bila, daje do te pri
reditve prišlo po sili razmer 
pod eno in isto streho, ker se 
je morala devinska šola za ce
lo leto preseliti zaradi popra
vil, ravno tako kot godba, ki 
je brez sedeža, kot društvi 
Igo Gruden in Sokol, tako da

je postalo poslopje srednje 
šole center kulturne dejavno
sti v občini, saj so bili prostori 
do zadnjega kotička prepoje
ni s kulturo. Podžupanja Tuta 
Ban je poudarila, da se je obči
na z veseljem odzvala predlo
gu nabrežinskih društev, da 
bi nekoliko drugače zaključili 
letošnjo kulturno sezono in 
tako obeležili tri pomembne 
obletnice: 100-letnico nabre-
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O B Č N I ZBO R I

VSESTRANSKO PESTRO 
DELOVANJE, IN VENDAR  

TEŽAVE OSTAJAJO...

Pred tednom dni je 
bil v župnijski dvorani 
v Nabrežini redni ob
čni zbor domačega kul
turnega društva Igo 
Gruden in športnega 
društva Sokol. Občni 
zbor je potekal po pra
vilih novega statuta in 
je bil torej delovne na
rave brez izvolitve no
vih organov, temveč z 
odobritvijo letnega ob
računa.

Predsednik Niko Pertot je 
po običajnem uvodu s poz
dravom m alošteviln im  čla
nom prešel na krajše poroči
lo, iz katerega je izsevalo sko
raj brezupno stanje na šport
nem področju, kar je v glav
nem posledica nerazpoložlji- 
vosti občinske telovadnice. 
Sledil je daljši poseg kulturne 
referentke Maje Lapornik, ki 
je natančno poročala o vrsti 
pobud, ki so se zvrstile od 
zadnjega občnega zbora. Po
zdrave občnemu zboru je po
slala podžupanja Vera Tuta 
Ban, medtem ko je predstav
nik ZSSDI M irijan Žagar izra
zil željo, da bi se kriza Sokola 
čimprej končala in bi to dru
štvo spet zasedlo tisto mesto, 
ki mu v zamejskem športu 
pritiče. Sledili so krajša raz
prava o resničnem stanju v 
društvu in dopolnila k pred
sednikovemu poročilu.

O b robu občnega zbora, 
ki je v preteklih letih bil živa 
priča kresanja mnenj članov

FOTO KROMA

in resnih ter živahnih disku
sij med člani, bi še enkrat na 
kratko prikazali, kakšno je re
snično stanje v občini Devin- 
Nabrežina, tej "narodnostno 
najbolj izpostavljeni občini" 
(kot smo dolga leta slišali od 
uglednih politično-kulturno- 
gospodarskih  p re d s ta vn i
kov!).

Š portno  d ruš tvo  Sokol 
preživlja hudo krizo, ki je po 
tridesetletnem uspešnem de
lovanju sad preutru jenosti 
maloštevilnih članov in pred
vsem pomanjkanja športnih 
struktur. Kljub temu pa bi bilo 
krivično, če bi trdili, da v ob
čini ni športnega delovanja. 
Sam Sokol ima izredno delav
no balinarsko sekcijo, ki na 
prostovoljno zgrajenih ste
zah deluje od zgodnje pomla
di do pozne jeseni in tam pri
reja uspešne deželne in med
narodne turnirje. Njeni člani 
so poleg udeležbe na raznih 
gostovanjih prisotni tudi na

!deželnih in vsedržavnih pr
venstvih. Ženska odbojkarska 
'ekipa je k ljub  težavam do 
konca izpeljala deželno pr
venstvo in lansko poletje so 
sama dekleta zelo uspešno 
izpeljala 24 ur odbojke na So
kolovem travniku! Če temu 
dodamo, da v občini uspe
šno delujeta še vsaj dve slo
venski športni društvi, t.j. SK 
Devin in Grmada, ter da se 
število otrok stalno krči, v id i
mo, da bi pravzaprav bilo v 
danih pogojih težko narediti 
kaj več.

Oglejmo si delo kulturne
ga odseka nabrežinskega 
društva. Neskromno lahko tr
dimo, da kulturniki delajo ču
deže! V lanski sezoni so izdali 
dve knjigi: prvo ob tridesetlet
nici Sokola in drugo o Nabre
žini od prazgodovine do prve 
svetovne vojne, o kateri je naš 
časopis že poročal in ki je že- 
ila izreden uspeh. Isti kultur-

jniki so tudi letos organizirali 
uspešno razstavo kamnarske 
obrti, s katero so gostovali tudi 
jv Gorici in ki je med publiko 
[žela ve liko zanimanje. Po
glavje zase predstavlja dram
ski društveni odsek, ki ga zelo 
uspešno in vztrajno vodi Ma
ja Lapornik, prava duša kul
turnih pobud. Tudi letos so se 
predstavili, sicer v Križu, (ker 
v nabrežinski občini ni ene sa
me dvorane, kot smo že več
krat brezuspešno opozorili!) 
z uspešnico Goldonijevih Pri
morskih zdrah, s katero bodo 
nastopili tudi na letošnjem fe
stivalu domačih amaterskih 
odrov v M avhin jah. Poleg 
dramske skupine se uspešno 
nadaljuje tudi delovanje pev
skih zborov tako v moški kot 
v ženski in mešani zasedbi, ki 
so dosegli dobro glasbeno ra
ven. Naj še omenimo uspe
šno Prešernovo proslavo na 
prostem, na starem vaškem 
trgu Kržada, ki je originalno 
združila vse pevske zbore, 
delujoče v občini, ki so vsak 
po svoje počastili našega pe
snika.

Tako je torej delovanje v 
nabrežinskem društvu, ki va
di v zasebnih hišah in nasto
pa ali na prostem ali pod tujo 

■ streho. Prepričani smo, da to 
ni malo in da v podobnih raz
merah ter ob večletni brez
brižnosti merodajnih krogov, 
je skoro nemogoče zahtevati 
kaj več. Krizo v športu nado
meščajo domači navdušenci 
s kvalitetnimi kulturnim i po
budami (saj vemo, da se kul
turn ik i povsem istovetijo s 
'športniki in obratno); vsi pa 
se trudijo, da bi se ne izbrisala 
naša prisotnost v tej "narod
nostno najbolj ogroženi obči
ni" in do danes jim  to uspev. 
------------ NK

"Z RAČKO NA POTEP" ALI O  P O M E N U  
OTROŠKEGA PETJA V D E V IN U

Otroški zbor Ladjica iz De
vina je z nedeljskim zaklju
čnim koncertom končal svo
je deveto leto delovanja, če
prav ga v nedeljo, 1. junija, še 
čaka nastop na otroški zbo
rovski reviji v Sežani. Devet 
let se v Devinu zbirajo otroci 
iz te in ostalih okoliških vasi 
ter pod vodstvom Olge Tav
čar in - prej ob pomoči M ir
jam Bratina, zadnja leta pa 
Marje Feinig - pojejo in si pri
dobivajo osnovno glasbeno 
znanje tudi z igranjem na Orf- 
fov instrumentarij, kljunasto 
flavto in kitaro. Mnogi otroci, 
ki so pred devetimi ali manj 
leti začeli odkriva ti lepoto 
zborovskega petja pri tem 
zboru, so danes aktivni člani 
dekliškega zbora Devin in 
Moškega zbora Fantje izpod 
Grmade. Že ta podatek torej 
jasno opozarja, da je vloga te
ga otroškega zbora za Devin 
in širšo okolico bistvenega 
pomena.

Z bor po svoji starostn i 
strukturi v glavnem sestavlja
jo  učenci prve stopnje osnov
ne šole, nekaj je otrok iz vrtca,

Ljubljani; nato pa so predsta
vili v slovenski priredbi an
gleško, francosko, belgijsko, 
češko in eskimsko pesem ter 
na koncu še HabetovoMon/- 
ko in Zjutraj rajnega tržaške
ga skladatelja Ubalda Vrabca.

Bogat in lepo podan spo
red je pričal o resno zastavlje
nem delu, ki rojeva tudi dol
goročne pozitivne rezultate, 
saj se mnogi pevci odločajo 
tudi za učenje instrumenta 
pri kaki glasbeni šoli.

V zahvalni in pozdravni 
sklepni besedi pa je pevo- 
vodinja Olga Tavčar med dru
gim poudarila, da je za uspe
šno delovanje vsakega otro
škega zbora važno predvsem 
to, da pride do tesnega sode
lovanja s starši. Brez tega je 
delovanje skoraj nemogoče.

Razmere v Devinu pa so 
take, da je delovanje tega zbo
ra zelo važno. Pomembno je 
bodisi za osebno rast posa
meznih otrok, ki pri njem so
delujejo, bodisi za širšo sku
pnost, saj se otroci tudi tako 
naučijo, da so sestavni del šir
še skupnosti, ki želi s svojo 
prisotnostjo pričati in bogatiti 
kulturno tradicijo tega kraja in 
okolice.

OBVESTILA

SKLAD MITJA Čuk vpisuje 
otroke v poletna središča. 1) 
Poletno središče v otroškem 
vrtcu na Proseku: od 1. do 
14. avgusta od 8. do 17. u- 
re. 2) Poletno središče v o- 
troškem vrtcu na Opčinah: 
od 18. do 30. avgusta od 8. 
do 1 7. ure. V p isovan je  v 
uradih na Narodni ul. 126 
na Opčinah, vsak dan med 
13. in 15. uro, razen ob so
botah (tel. 212289). 3) Polet
no varstvo na Opčinah: od 
1. ju lija  do 30. septembra 
od 8. do 13. ure (možno vpi
sovanje iz tedna v teden).

ZAČETNI TEČAJ ročnega 
tkanja, ki ga vodi Magda Tav
čar pri Skladu M itja  Čuk, i- 
ma na razpolago še nekaj 
mest. Inform acije pri Skla
du, Narodna ul. 126, O pči
ne, tel. 040/212289.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izo
bražencev v Trstu vabi na o- 
kroglo m izo ob izidu knjige 
dr. Rafka Dolharja Leva sre
dina in tržaški Slovenci - II. 
del. Diskusijski večer, pri ka
terem bodo sodelovali pro

tagonisti takratnega p o lit i
čnega dogajanja, bo v Peter
linovi dvorani v D onizettije
vi ulici 3 v Trstu v ponede
ljek, 2. junija, ob 20.30.

MESEČNA MAŠA za edinost 
bo v Trstu, M arijin  dom  ul. 
Risorta, v ponedeljek, 2. ju 
nija, ob 1 7.30. Vabi Apostol- 
stvo sv. C irila in Metoda.

URA MOLITVE za duhovne 
poklice, m ladino in družine 
bo v četrtek, 5. junija, ob 1 7. 
uri v barkovljanski cerkvi. 
S lovenska  V in c e n c ije v a  
konferenca in Klub prija te lj
stva vab ita  v e rn ike  vseh 
župnij k čim  številnejši ude
ležbi, kajti “žetev je velika, 
delavcev pa malo".

DAROVI

ZA MARIJIN dom  pri Sv. 
Ivanu: v spomin na Adrijani- 
no teto Em ilijo Černigoj da
ruje Elvira Feri 50.000 lir.

ZA KARITAS v A jdovščin i: 
N .M . 50.000; A.G. 50.000; 
V.F. 50.000.

ZA CERKEV v Ricmanjih: 
starši o trok prvoobhajancev 
300.000 lir.

V  soboto, 31. maja, bo ob  20. u ri v nabrežinski cerkvi

SLOVESNI ZAKLJUČEK 
ŠMARNIC

S SPOREDOM: sv. maša,
govor predsto jn ika Sv. gore, 
litanije,
vokalni tr io  M usiča noster amor.

ŽUPNIJSKA GLASBENA SOLA V M A C K O LJA H

vabi na

ZAKLJUČNO PRIREDITEV

V petek, 6. junija, bodo ob 18. uri gojenci sodelovali s 
petjem in igranjem pri sv. maši. Nato bodo imeli kratek 
koncert. Prireditev bo sklenil harm onikaš Adam Selj.

P R E M IE R A  IG R E  
"TA JN O  D R U Š T V O  
PGC"

V Slovenskem kulturnem 
klubu člani gledališkega kro
žka že več mesecev vadijo 
novo celovečerno igrico. Tu
di letos so se odločili za mla
dinsko igro, saj je Lučka Su- 
sič, ki je obenem tudi men
tor in režiser skupine, drama
tizirala in priredila Ingoličevo 
uspešn ico  Tajno d ruš tvo  
PGC.

Igra, pri kateri nastopa 
petnajst mladih igralcev in 
igralk, bo doživela krstno 
uprizoritev v nedeljo, 8. ju 
nija, ob 19. uri v Marijinem 
domu v Rojanu. V soboto, 7. 
junija, pa bo v isti dvorani ob 
1 7. uri za člane in prijatelje 
Slovenskega kulturnega klu
ba predpremierna uprizori
tev.

Glavne vloge so bile zau
pane trem nadebudnim fan
tom : Ivu Lacchiju, Roku Op- 
peltu in Eriku Sancinu. Ob 
n jih  pa nastopa še nekaj 
mlajših igralcev in igralk: Ve
ronika Špacapan, Ketty Fur
lan, Jasna Legiša, Sandi Vato-

vani in Nada Petaros. Vloge 
odraslih  pa bodo od igra li 
Breda Susič, Alenka Štoka, 
M itja  Petaros, Matjaž Rustja, 
Sara Perini, Nadja Roncelli in 
Aleksij Štoka. Za sceno je po
skrbela Magda Samec.

Vsi, ki bi torej radi preži
veli prijeten večer ob smehu 
in sprostitvi, so vabljeni na 
ogled predpremierne in pre
mierne uprizoritve 'igreTajno 
društvo PGC. - B. SUSIČ

U SPEH 35.
P R A Z N IK A  ČEŠENJ

O  ku ltu rn i p rired itv i ob 
35. Prazniku češenj smo že 
obširno poročali. Konec te
ga tedna pa je v M ačkoljah 
potekal praznik kot tak, ki 
je, lahko to rečemo, doživel 
rekorden ob isk ljub ite lje v  
zabave ter domače hrane in 
pijače. O d petka, 23. maja, 
do ponedeljka, 26., je  bil 
vsak večer ples z ansambli 
H appy Day, Pop Design in 
Kraški kvintet; v nedeljo, 25. 
maja, pa je popoldne nasto
pil tud i p ihalni orkester iz 
Nabrežine.

TRŽAŠKA KRONIKA

N AB R EŽ IN S K IH  DRUŠTEV

Zborček s pevovodkinjo Olgo Tavčar

ostali pa so učenci 4. oz. 5. 
razreda osnovne šole oz.

!srednje šole. Prav zaradi sta- 
! rastnih razlik je delo v takem 
zboru zahtevno in težavno, 
isaj so nujne omejitvene pro
gramske izbire. V tem smislu 
!je bil tudi izbran nedeljski 
spored, ki se je začel s šop
kom ljudsk ih  pesm ic. O b 
spremljavi kitar Sare Maglia- 
cane in Matije Frandoliča so 
otroci zapeli pet pesmi iz bo
gate slovenske zakladnice. Po 
glasbenem intermezzu, ki sta 
ga samostojno, a tudi v duetu

podala omenjena mlada ki
tarista, so otroci ob klavirski 
spremljavi prof. Barbare Cor- 
ibatto, ki rada sodeluje z zbo
rom  Ladjica, zapeli deset 
o troških  pesmic, ki so jih  
zbrali pod naslov Z račko na 
\potep. Kot je povedala pove
zovalka sporeda Ivana Legiša, 
so otroci šli na nekakšno pev
sko potovanje, ki so ga začeli 
j z Ježevo pesmico o rački, ki 
želi na pot. S pesmijo Tri la
djice so se poklonili spominu 
i skladatelja Janeza Kuharja, ki 
je umrl pred nekaj dnevi v

9
ČETRTEK 
29. MAJA 
1997



N O V I GLAS /  ŠT. 2 2  1 9 9 7

GORIŠKA KRONIKA

O B  1 O-LETNIC I DRU ŠTVA JAD R O  IZ R O N K  TROJICA KNJIG KROŽKA VIRGIL ŠČEK

Z JADROM PO MORJU  
BRAZILSKE GLASBE

1 0
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1997

FOTO BUMBACA

V petek, 23. maja, je v Kul
turnem domu nastopil brazil
ski kitarist in vsestransko zani
miva osebnost Alberto Chi- 
cayban. Rojen leta 1950, je 
skladatelj, glasbeni vodja gle
daliških, filmskih in televizij
skih skladb, odličen poznava
lec sveta glasbe (v svoji do
movini je poučeval zgodovino 
brazilske glasbe na državnih 
šolah), pa tudi natančen razis
kovalec tega, kaj lahko glasba 
pomeni za človekovo dušo. V 
zadnjem času biva v naši de
želi in deluje v Trstu kot kul
turni posrednik, koordinator 
psihoterapevtičnih laboratori
jev, v katerih se z uspehom 
poslužuje t.i. “muzikoterapi- 
je". Na goriškem odru je pous
tvarjal tipično brazilsko oto- 
žno-disonančno zvočnost, ki 
poslušalca z zaprtim i očmi 
vodi na osončene tropske pla
že pod palmami. V kar dobri 
italijanščini z brazilskim na
glasom je med eno pesmijo 
in drugo z nevsiljivo duhovito
stjo in skromnostjo v drobnih 
utrinkih nakazal glavne osno
ve in značilnosti brazilske gla
sbe na tak način, da jo je še 
nevešč poslušalec vzljub il. 
Odprlo se nam je okno v svet 
multietničnega in po liritm i- 
čnega izraza brazilske narod
ne in ljudske glasbe, ki je da
nes še zelo vitalna, bistven 
kulturni element in ne le za
prašena folklora ali zgodovin
ski spomin... Ugotavljal je, da 
poznamo Evropejci brazilsko 
glasbo, ki je zanje več kot ko
njiček, na zelo površen način, 
ker je za nas pač oddaljena. 
Za njeno razumevanje je po
trebna različna občutljivost. 
Ne obstaja samo samba, am
pak na tisoče ritmov; nastali 
so iz neštetih vplivov in spa
janj tradicij m ilijonskih - izo
braženih! - ljudstev, ki so jih 
portugalski osvajalci privedli 
kot sužnje na južno-ameriško 
celino. Z vživetim petjem in 
ob spremljavi treh vrst kitar 
je nakazal sloge in zvrsti, kot 
so samba, bossanova, brazil
ski tango itd. In vsaka skladba 
je bila odkritje...

Večer la tinskoam eriške  
glasbe je priredilo - v sodelo
vanju z Upravnim odborom 
Kulturnega doma - Slovensko 
kulturno in rekreativno dru
štvo Jadro, ki deluje na obse
žnem območju od spodnjega 
Posočja do sončnega dela go- 
riškega Krasa in morske oba
le; letos praznuje 10-letnico

svojega dragocenega obstoja 
Za interm ezzo koncertu je 
poskrbela odbornica Liliana 
Visintin, ki je ob tenkočutnih 
notah kitarista prebrala tri 
svoje poezije v španščini. 
Predsednik društva Karlo Mu- 
čič, pozoren opazovalec tega, 
kaj pomeni slovenskost za du
šo človeka, ki je potopljen v 
italijansko okolje, seje v uvod
nem nagovoru spraševal, ali 
bodo Slovenci v Laškem ob
stali; "to je odvisno od vseh 
nas, od pozitivnih odnosov, ki 
jih bomo vzpostavili med sa
bo in med različnimi genera
cijami," je ugotavljal. Od sa
mega začetka je imelo dru
štvo svoje specifičnosti, ki so 
bile različne od značilnosti 
podobnih društev na G ori
škem in Tržaškem. Gre pač za 
različne občutljivosti... Doka
zal nam je, da je za Slovence 
v Laškem ohranjanje narodne 
zavesti več kot konjiček; tega 
se Goričani in Tržačani (stricto 
sensu) verjetno zavedamo na 
(pre)površen način, ker je La
ško za nas pač oddaljeno od 
glavnih stavenskih zamejskih 
središč. Člani SKRD Jadro si z 
zavzetostjo pri številnih dejav
nostih prizadevajo, da bi jim  
pripadnost slovenstvu ne bila 
le zaprašena folklora ali zgo
dovinski spomin... Na noge 
so postavili svoj sedež-ognji- 
šče in povezovalno jedro, ki 
opozarja tudi večinski narod 
na slovensko prisotnost. Pri
rejajo se zanimivi kulturni ve
čeri, koncerti, likovne razsta
ve, okrogle mize, tečaji (slo
venščine in čipk), sodelovanje 
z dvojezično knjižnico in šolo 
ter večnamenskim kulturnim 
središčem. Vse to se dela s 
srcem. In vsaka taka pobuda 
je odkritje...
--------------DD

Razstava in abon
majska predstava SSG 
v Kulturnem domu

V galeriji Kulturnega doma 
bo v ponedeljek, 2. junija, ob 
10. uri otvoritev samostojne 
razstave v Trstu živeče ilustra
torke Vesne Benedetič. Raz
stava bo odprta do 20.6.

V ponedeljek, 2. junija (red 
A), in torek, 3. junija (red B), 
bo ob 20.30 v Kulturnem do
mu zadnja letošnja gledališka 
predstava v abonmaju SSG, 
gostovanje ljubljanskega gle
dališča Kulturni dom Španski 
borci s komedijo Denar z neba.

IGOR DEVETAK

V Katoliški knjigarni na Travniku so predstavili za
dnjo zbirko "belih priročnikov" Krožka za družbena 
vprašanja Virgil Šček. V  imenu gostiteljev je srečanje 
s trojico avtorjev in urednikom zbirke Ivom Jevnikar- 
jem uvedla prof. M arija Češčut.

Predstavitev knjižne zbirke 
Krožka Šček, ki redno in priza
devno prispeva dragocen de
lež k osveščanju naše skupno
sti, je v tem času že običaj tudi 
za Gorico, rednost izhajanja pa 
prava krepost. V prejšnjih letih 
so izšle po štiri knjige: zamr
znitev prispevkov na deželi je 
letos eno, žal, onemogočila. 
Protagonisti goriškega sreča
nja so bili trije avtorji zvezkov 
dr. Robi Sturman, mag. Egon 
Pelikan in dr. Rafko Dolhar, pr
va dva prvič gosta v goriški 
knjigarni. Na beli mizi pod na
šimi očmi so stali beli stolpiči 
po zunanji obliki bolj skro
mnih publikacij, nosilcev teht
nih, dragocenih vsebin. Te so
dijo v javno in politično življe
nje Slovencev, manjšincev, to 
da posili razmer zasedajo tudi 
zasebno življenje. Okolje, v 
katerem smo zrasli, je zahte
valo, da smo se brez prestanka 
zlasti v razmerju z narodom- 
sosedom opredeljevali za to, 
kar smo: Slovenci, živeči pod 
tujo oblastjo in kasneje onkraj 
matičinih meja.

Zvezek št. 20 letošnje zbir
ke je študija v italijanščini dr. 
Robija Sturmana, diplomanta 
na tržaški univerzi, o društvih 
in časopisih, skratka življenju 
tržaških Slovencev v času med 
pomladjo narodov in začet
kom organizirane strankarske 
diferenciacije leta 1890. Knjiga 
je v italijanščini zato, ker jo  po
nuja avtor v roke predvsem ita
lijanskemu bralcu: ta naj spo
zna takratna narodna prizade
vanja tržaških Slovencev, ko so 
polagali temelje svojega ob
stoja; zaradi preglednosti in 
samozavestnih piščevih tez pa 
je nič manj koristna slovenske
mu bralcu. Prepričljivo nam 
govori dejstvo, da so društva 
in časopisi - tedaj kot danes - 
pospeševalci narodne rasti.

Mag. Egon Pelikan, goriški 
rojak, rojen v Ljubljani, je v 21. 
zvezku Krožka Šček zbral go
vore Engelberta Besednjaka, s

| katerimi je politik goriškega ro
du kleno nastopal v poslanski 

!zbornici italijanskega parla
menta v letih, ko je nanj že le
gla tema fašističnih političnih 
zablod. Navezava na govore 
Virgila Ščeka se sama vsiljuje, 
saj je dr. Besednjak prevzel v 
rimski zbornici Sčekovo po
slanstvo. Ko bodo izšli v knjigi 
tudi rimski govori in interpela
cije Josipa Vilfana, bo slika po
litičnega življenja Slovencev v 
Italiji poprvi svetovni vojni ja- 

j  snejša. Čeprav je njihovo zav
zemanje za temeljne pravice 

i slovenske in hrvaške manjšine 
padalo na gluha ušesa zaradi 
najprej nastajajočega, kasneje 

; pa že uveljavljenega fašizma, 
torej grenka usoda podrejene
ga položaja, so Besednjakovi

na evropskem prizorišču, star 
le trideset let!

Knjigo Leva sredina in trža
ški Slovenci - 2. del je dr. Rafko 
Dolhar krstno predstavil, saj je 
sveža prišla iz tiskarne. V njej 
piše avtor v prvi osebi: v prvih 
70. letih je bil "na barikadah 
tržaškega občinskega sveta" in 
je redno segal po dnevniku, ta
ko da sta danes njegovo ose
bno pričevanje in ocena obdo
bja utemeljena na množici dej
stev. Bilo je prelomno obdob
je; Guido Botteri je o njem re
kel, da predstavlja prelom bur- 
žujske nacionalistično nastro
jene tržaške tradicije. Slovenci 
so tedaj vstopili v vlado goriške 
in tržaške občine in pokrajine 
kot enakopravni sogovorniki, 
zahvaljujoč se sporazumeva
nju med italijanskimi demokri
stjani in socialisti. Bili so tedaj 
ljudje, ki so verjeli, da se bo 
svet zato pogreznil. Knjiga pri
naša kroniko in komentarje k 
iskanju pravice sicer podreje
ne slovenske skupnosti, uspe-

I

Za m izo (od leve): dr. R obi Starman, mag. Egon Pelikan, 
dr. Rafko Dolhar, Ivo  Jevnikar (Foto Bumbaca)

i nastopi le želi sadove. Z ostro 
govorniško sposobnostjo je 
drezal v egocentrizem italijan
skih politikov.

Knjiga je nastala kot stran- 
: ski učinek Pelikanovega preis
kovanja zgodovine katoliškega 
socialnega gibanja v Julijski 

J  krajini v letih 20  in '30. Danes 
Besednjakovi govori končno 
obstajajo kot dragocen doku
ment in vir spoznavanja politi
čne prakse, ki bi še kako kori
stila. "Ko bi bilo danes v Slove
niji vsaj nekaj politikov takšne
ga profila, bi bili srečni...,'1 je 
kdo pristavil med predstavitvi
jo. Saj je dr. Besednjak nastopil

i  he in neuspehe. Dr. Dolhar pa 
dodaja, da so bila včasih poga
janja v sredinsko levičarski ve
čini nevredna politike, bolj po
dobna pouličnemu mešetarje
nju. Opisani dogodki so daleč 
in vendar je tisto obdobje tudi 

: blizu. Danes si želimo, da bi 
nam vladajoča levo-sredinska 

j  večina pripravila boljše čase v 
demokratični državi, ki določil 

j lastne ustave glede pravic 
narodnih manjšin doslej ni še 

j nikoli spoštovala. In še eno je 
izšlo iz srečanja: iščejo se pe
resa, ki bi začela zapisovati tu
di bližnjo goriško preteklost.

KOSOVELOV 
VEČER NA VRHU

V ponedeljek, 19. maja, 
nam je  M la d in sk i pevski 
zbor Vrh sv. M ihaela že zo 
pet pripravil prije tno prese
nečenje. V nabito polni dvo
rani KSD Danica je bila p ro 
slava, s katero so se Vrhovci 
po k lo n ili spom inu  Srečka 
Kosovela, rahločutnega pe
snika našega Krasa. Zamisel 
za proslavo, ki je nastala ob 
že trad ic iona lnem  izletu z 
naslovom Po sledovih s lo 
venskih pesnikov in pisate
ljev, ki ga zbor vsako leto 
pripravlja - lani je obiskal To
maj in okolico -, so uresničili 
vsi člani in odborn ik i m la
dinskega zbora. Večer se je 
začel z nastopom zelo števil
nega vaškega otroškega zbo
ra, ki ga vodi Marja Tavčar- 
Feinig. Zapeli so serijo o tro 
ških pesmi ob sprem ljav i 
O rff inštrum entov in kitar. 
Sledil je nastop predsednika 
Mladinskega pevskega zbo

ra Marka Cotiča, ki je v svo
jem nagovoru poudaril po
m em bnost tovrstnih ku ltu r
nih srečanj, še posebno v 
današnjem svetu, podvrže
nem prem oči te lev iz ije  in 
drugih m nožičnih občil, ki 
ku lturi niso prijazna. O be
nem je poudaril trud in po
žrtvovalnost, ki so ju  vrhov- 
ski o troci in m ladina vložili, 
da bi pripravili ta večer, kar 
bi moralo b iti vsem nam v 
zg led . S led ila  sta nastop 
mladinskega pevskega zbora 
Vrh sv. M ihaela  pod vod 
stvom Damijane Čevdek in 
recital Kosovelovih pesmi, ki 
ga je pripravila in uredila Do- 
riana Devetak-Bagon. M ladi 
Vrhovci in Vrhovke so prebi
rali znane in manj znane Ko
sovelove im pres ion is tične  
pesmi, ki obravnavajo od b li
zu bodisi kraško stvarnost 
bodisi pesnikovo trag ično 
usodo. Dulcis in fundo  je bil 
vsem dobro poznani Mešani 
pevski zbor Rupa-Peč, ki je 
s svojim nastopom slovesno 
sklenil bogati ku lturn i večer.

MATERINSKI DAN
V ŠTEVERJANU 

• • • • • • • • • • • • • • • •

V torek, 20. maja, je  SKPD 
F.B. Sedej prired ilo  z rahlo 
zam udo  M a te rin s k i dan. 
Program je potekal v Sede
jevem dom u po šmarnični 
pobožnosti. Oblikovala sta 
ga o troški zbor in otroška 
dramska skupina. Prvi se je 
predstavil zbor z glasbeno 
pravljico Medvedek Medo- 
medo. Pod vodstvom Valen
tine Humar in Barbare Peršič 
na klavirju so mali pevci p ri
kazali celo vrsto pesmic o ž i
valcah, ki so se jih naučili pri 
rednih pevskih vajah. Sledila 
je uprizoritev igrice Torta za 
mamo, ki jo  je režirala Kristi
na Corsi. Z živahno in kom i
čno igro so otroci prikazali 
pripravo na M aterinski dan. 
K ljub prizadevanju pa jim  
torta ni uspela, zato so vsi 
nastopajoči otroci nagradili 
svoje m am ice v dvorani z 
vrtnicam i.

VH

V ŠTANDREŽU

ZABAVNA  
ENODEJANKA  
NA PRAZNIKU  
SPARGLJEV

V nedeljo, 25. maja, seje 
pod večer razlegal sproščen 
smeh po prostornem, smotr
no urejenem župnijskem par
ku v Standrežu. Začel se je 
Praznik špargljev. Nedeljski 
spored je uvedel MePZ Sedej 
iz Števerjana, ki je  pod vod
stvom Bogdana Kralja lepo za
pel nekaj pesmi. Za prešeren 
uvod tradicionalnega štandre- 
škega praznika so poskrbeli 
vsem dobro znani člani dram
skega odseka PD Štandrež 
Majda Zavadlav, Božidar Tabaj 
in Marko Brajnik. Obiskovalci 
praznika si pač po običaju pri
čaku je jo  nastop  dom ače 
dramske družine in ta jih tudi 
letos ni razočarala. Pravzaprav 
jim  je tokrat nudila še več. Za
radi pomanjkanja primernih 
tekstov so na podlagi najde
nega gradiva igralci sami os
novali enodejanko in ji dali na
slov Čudna bolezen. Iz radij
skega poročila gospa Štefka 
izve za čudno albansko, go
zdarsko gripo, ki naj bi bolnika 
prisilila glodati les. Ker pa je 
sama grizla paličico, na kateri 
je bil sladoled, je pač prepri
čana, da je tudi njo napadla 
bolezen. Gotova je, da ne bo 
preživela noči, ker jo  boli gla
va, j i  je  vroče, a obenem  
mraz, gre ji na bruhanje... Ne
prenehoma kliče moža M ila
na, prosi ga zdaj to, zdaj ono, 
da je  ubožec ves utrujen. Ko 
pa se končno pojavi zdravnik 
in gospe izvleče iz grla slado
ledno paličico, ji razkrije, da 
z možem pričakujeta šestega 
otroka...

Nastopajoči so besedilo 
podali v pristnem štandre- 
škem narečju z značilnim be
sednim redom, italijanskimi 
izposojenkami in nedolžnimi 
kletvicami. Šepetalka Marinka 
Leban ni imela veliko dela v 
svojem skritem kotičku. Igral
ci so namreč naravno, spro
ščeno posredovali vsebino in 
prepričljivo orisali like. Po dalj
šem premoru smo spet lahko 
zaploskali Božidarju Tabaju in 
njegovemu ostremu čutu za 
dograjevanje značajev. Marko 
B ra jn ik  je  b il p o m ir ju jo č  
zdravnik, Majda Zavadlav pa 
prisrčna, izrazita gostobese
dna Štefka.

Oder je bil opremljen z m i
krofonom, tako so lahko vsi 
bolje sledili dogajanju. Igralec 
PDG Janez Starina je z drago
cenimi nasveti pomagal štan- 
dreškim komedijantom, da so 
svojemu bogatemu repertoar
ju dodali še eno učinkovito 
veseloigro.

- IVA KORŠIČ

PEVSKI ZBO RI V KC 
LOJZE BRATUŽ

Prejšnjo nedeljo, 25. t.m., 
je bil v Kulturnem centru pe
ster, prijeten in domač nastop 
treh prijateljskih zborov; peli 
so MePZ Rupa-Peč, MoPZ 
M irko Filej in gorenjski zbor 
iz Krope v treh zasedbah. Po
ročilo te zelo uspele prireditve 
prihodnjič.
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V DOLU BOMO KONČNO  
IMELI SVOJO CERKEV!

DANIJEL DEVETAK

Na Goriškem se 
že dolgo ni gradila 
kaka nova cerkev. 
Ena hitro rase ob kri
žišču na Palkišeu, 
poleg državne ceste, 
ki pelje proti Trstu...

7. oktobra lani je nadškof 
Bommarco blagoslovil temelj
ni kamen in tako se začenja 
uresničitev 50-letnih sanj žup
nika Bernarda Špacapana, o- 
četa zamisli. Izvajanje načrta 
z zavzetostjo in kleno voljo 
vodi vaščan Milko Visintin, ak
tiven član občinskega sveta, 
krajevnega društva in stranke 
SSk. Na naše uredništvo je pri
šel s številnimi, za vaško sku
pnost zgodovinskimi, fotogra
fijami in s kupom načrtov, do
kumentov, dovoljenj. Italijan
ska birokracija ne prizanaša 
niti svetemu... Pokazal nam je 
zanj dragoceno izjavo, ki jo 
čuva kot pravo svetinjo: poo
blastilo škofa s podpisom ja- 
meljskega župnika, da je on, 
Milko, pooblaščen, da vodi in 
spelje dela gradnje cerkve. To 
zgledno dejanje zaupanja je 
zanj velik dar in hkrati v ir za
vzetosti.

Kakšno je  
trenutno stanje?

Pred kratkim smo pokrili 
streho. Zdaj je na vrsti tlakova
nje, nato se bomo lotili oltarja, 
ki ga mora odobriti škofijska 
komisija Arte sacra. Prišlo je 
sicer do majhnega nesoglasja, 
ker je od škofije poverjeni ar
hitekt hotel, da se kip zavet
nice fatimske Matere božje, 
na katerega so vaščani zelo 
navezani, premesti kam h kra
ju in vsekakor ne na glavni o l
tar. Ljudje pa tega nočejo pod 
nobenim pogojem. Zavetnico 
svoje vasi hočejo im eti na 
sredi! Upam, da se bo upošte
vala volja ljudi.

Škof se - na poti v Trst - več
krat ustavlja pri nas. Pred ne
kaj dnevi je izrazil svoje zado
voljstvo nad potekom del.

K a j še manjka? 
Čakamo tehnični urad iz 

Doberdoba, da v kratkem u- 
redi razsvetljavo. Dobrotnik iz 
Slovenije je obljubil, da nam 
naredi spovednico. Našli smo 
drugega dobrotnika, ki se je 
ponudil, da bo naredil fresko 
v notranjosti. Uporabili bomo 
klopi, ki smo jih uporabljali do 
sedaj v bivši šoli; tudi tu nam 
je priskočil na pomoč dobrot- 
nik-mizar; ta jih  bo skrajšal, 
ker so predolge.

O vseh teh stvareh stalno 
obveščam župnijski svet; i- 
mam sicer pooblastilo, da o 
stvareh - tudi bistvenih - sam 
odločam, toda o vsem sezna
njam svet. Zelo sem ponosen 
na zaupanje, ki ga ima župnik 
Anton Prinčič do mene; to mi 
je v veliko podporo.

Deta so p o te k a la  
h itro . Ste im eli dosti 

dobrotnikov, pom očni
kov? So b ili ljudje blizu?

Z dobrotniki je takole: žup
nik pobira prispevke po dru
žinah. Jaz sem z druge strani 
zbral imena in podatke vseh

Cerkev na Palkišču pred dvema tednoma

N ekdanji skedenj, kjer danes sto ji cerkev

M ilk o  V is in tin

“zdomcev11, Doljanov in njiho
vih potomcev, ki so zapustili 
rojstno vas; seznanili smo jih 

,z deli in smo pri njih naleteli 
i na neverjeten posluh ter pre
jeli znatne prispevke. Župnij
ski svet je odločil, da bo ta de
nar uporabil za nakup barvnih 

^vitraž; na otvoritvi bomo jav
no povedali, da so okna dra
goceno darilo naših zdomcev. 
Za izdelavo teh bo poskrbela 
neka gospa iz Gorice, ki nam 

jje obljubila delo za ugodno 
[ceno.

Škof je  pri postavitvi te
meljnega kamna sicer optim i
stično napovedal, da bo otvo- 
ritev letos spomladi; to je bilo 

j  nemogoče, kar seje tudi izka- 
jzalo. Nekaj se je zataknilo, ker 
je hotel arhitekt spremeniti 
prvotni načrt glede strehe, pa 
so se dela zakasnila skoraj za 
tri mesece.

Glede pomočnikov naj po- 
|vem tole: m imo so časi, ko 
so si vaščani pomagali danes 
enemu, jutri drugemu. Pri gra
dnji pa ni bilo treba pomoči, 

j ker dobro dela podjetje Lucia- 
i na Zottija iz Štandreža.

K atere  so
značilnosti cerkvice?
Mimoidoči pravijo, da se 

lepo sklada z okolico. Okrog 
nje bomo postavili tipičen kra- 
ški zid prav iz dol janskega ka
mna, ne pa npr. iz nabrežin- 
skega. Zvonovi - trije - so že 

i  na mestu. Odločili smo se za 
avtomatično zvonjenje, če
prav je precej stalo; prepričani

smo, da bi bilo to kdaj v pri
hodnosti dosti težje izvesti kot 
sedaj. Pod cerkvijo bo manjša 
dvorana za kakšno srečanje 
župnijskega sveta, vernikov, 
za manjše kulturne prireditve 
in družabnosti ob praznikih. 

Z a k a j na križišču  
na Palkišču?

To je bila želja pok. župnika 
Bernarda Špacapana; videl 
sem njegove las tnoročne 
dnevnike, v katerih piše, da bi 
želel videti v Dolu cerkev prav 
tam, če se bo res kdaj gradila. 
To sem dobesedno upošteval 
v hvaležen spomin. V spod
njem prostoru bi zato rad dal 
zapisati na tablo, da je prav 
na tem mestu, v nekdanjem 
skednju, g. Špacapan prvič 
maševal po razmejitvi 1.1947. 
Žene so mu uredile prostor, 
postavile na mizo prt, nekaj 
rož; tam so darovali prvo sv. 
mašo za Doljane.

Poleg tega bi rad zmeraj v 
istem prostoru uredil in ohra
njal arhiv Doljanov, odkar je 
bila vas ločena od Opatjega 
sela. Tudi tamkajšnji župnik 
mi je obljubil pomoč, da bi u- 
redili novejšo zgodovino žup
nije Opatje selo.

Krajani so bili na začetku 
sicer nasprotni sedanji lokaciji 
cerkve. Šedaj so prepričani v 
to, kar delamo, tam, kjer de
lamo, ker vidijo, da stvari do
bro napredujejo. Za to sem 
hvaležen tudi župniku, ki je 
osebno nakazal ljudem razlo
ge za to delo.

K atere  so bile poteg  
p ravn ih  o v ir glavne teža

ve p r i  celotni zadevi?

Problemov - predvsem za
pletenih birokratskih ovir in 
zapletov okrog nakupa potre
bnega zemljišča in gradbenih 
dovoljenj - je bilo veliko, tako 
da smo skoraj obupali. A stva
ri so se sproti urejale. Zdaj 
smo sicer proti koncu del. Na 
začetku pa sem videl toliko te
žav, da sem v resnici končno 
razumel, zakaj je bilo treba 
čakati za uresničitev tega na
črta celih 50 let.

K a j bo cerkev 
pom enila z a  zaselke? 

Končno imamo svojo cer
kev v Dolu za svoje obrede, 
poroke, pogrebe. Ždaj so va
ščani navdušeni. Kapelica bo 
popolnoma zadoščala potre
bam bližnjih zaselkov, ki so 
Devetaki, Vižintini, Palkišče, 
M ikoli, Brni, Ferleti in Boneti.

A li se spom injate  
na kakšno posebno  
zbodbo-anekdoto  
v z v e z i z  gradnjo?

Kot zanimivost povejmo, 
da obstaja načrt za izgradnjo 

i cerkve v Dolu, ki gaje naredil 
Tone Kralj. Šlo je za pretirano 
velik projekt, pravi podvig, ki 
|bi ga ne mogli izvesti iz finan- 
ičnih razlogov; poleg tega bi 
tudi lokacija ne bila primerna 
ter bi ne odgovarjal razmeram 
in dejanskemu številu Dolja
nov.

Še nekaj: v bivšem skednju 
'je bila med prvo vojno vojaška 
bolnišnica, kjer so tudi umrli 
številni vojaki.

K d a j predvidevate, 
da bo cerkev odprta?
Po tlakovanju in postavitvi 

s  oltarja bodo glavna dela na
red. Upam, da bomo 50-let- 
nico ločitve od Opatjega se
la praznovali s slovesno otvo
ritvijo cerkvice, nato bomo 
povabili vse bližnje in daljne 
prijatelje. To predvidevamo za 
začetek septembra, ko borr 
tudi priredili razstavoo teh 50 
letih pričakovanja. Ker bo te
daj tudi 20-letnica spomenika 
na Palkišču, bomo smotrno in 
složno koordinirali oba do
godka. Še upam v dobrotnike, 
ker so stroški veliki. Že sedaj 

j  pa vabim vse, da se slovesne 
otvoritve udeležijo.

Z a  zaključek: k a j 
vas toliko žene v to delo, 

da vanj vlagate toliko  
trud a , časa, srca? 

Takoj vam povem: moja 
mama je bila med ženami, ki 

;so gospodu Špacapanu I.
1947 pripravile oltar za prvo 
mašo v Dolu. M oj oče pa je 
izdelal oltar fatimske Matere 
božje, ki je danes v kapeli v 
bivši cerkvi; za oltarjem je še 

; njegov podpis. Zato sem se
I zagnal, da bom - s pomočjo 
župnika in župnijskega sveta, 
ki mi z zaupanjem stojita ob 
strani - izpeljal ta načrt za na
slednje rodove. Zadovoljen 
sem in na to ponosen.

SKPD F.B. SEDEJ IZ  ŠTEVERJANA

vabimo na predstavitev knjige

KAMNITI VELIKAN NA SOČI
AVTOR: ING. GORAZD HUMAR

V petek, 30. maja 1997, ob 20.30, v Sedejevem domu v 
Števerjanu.

OBVESTILA

POLETNA SREČANJA za os
novnošolce in srednješolce v 
poletnem centru Zavoda sv. 
Družine, ul. Don Bosco 66, 
bodo od 16. junija do 18. ju 
lija 1997. Zbirališče vsak dan 
od ponedeljka do petka, od
8. do 8.30. Odhod domov od 
12.30 do 13. ure. Na progra
mu bodo igre, delavnice, 
krajši izleti, petje in še mar
sikaj zanimivega. Vpisovanje 
in in fo rm ac ije : Zavod sv. 
Družine, tel. 530341.

NADŠKOFIJSKO ROMANJE v 
Lurd. Kot je bilo že javljeno, 
bo letos od 3. do 9. julija nad
škofijsko rom anje v Lurd. 
Vpisovanje se je že začelo in 
bo zak ljučeno  15. jun ija . 
Kdor še želi priti z nami, naj 
se oglasi pri dr. M očniku v 
Zavodu sv. Družine v Gorici, 
ul. Don Bosco 66 (tel. 530- 
341). Tam dobite tudi potre
bna pojasnila.

POTOVANJE Z Novim  gla
som na Sicilijo od 7. do 13. 
ju lija 1997. Vse udeležence 
vljudno prosimo, da porav
najo celotni strošek potova
nja do 16. junija 1997. Pro
stih je še nekaj mest. Kdor 
želi, naj pohiti z vpisom!

KD SOVODNJE vabi na kon
cert z naslovom Da v srcu Va
šem bi ostale. Izvajajo Sovo- 
denjska dekleta ob 15-letnici 
delovanja. Kulturni dom So- 
vodnje, 30. maja, ob 20.45.

NA PRAZNIK sv. Rešnjega 
Telesa bo v nedeljo, 1. junija, 
vgoriški stolnici pontifikalna 
maša ob 19. uri, po maši pa 
procesija z Najsvetejšim iz 
stolnice v cerkev sv. Ignacija.

ACM-GORICAvabi k maši za 
cerkveno edinost v ponede
ljek, 2. junija, ob 16.30 v Za
vodu sv. Družine.

V SOBOTO, 7. junija, bo ro
manje otrok koprske škofije 
na Sv. goro, ki ga organizirata 
Družina in Mavrica. Sv. maša 
bo ob 10. uri, po maši pa bo 
pester program.

MISIJONAR LUDVIK Zabret 
bo v nedeljo, 8. junija, ob 16. 
uri v mali dvorani Kulturnega 
centra Lojze Bratuž govoril o 
svojem misijonu in kazal ski-

optične slike. Vabljeni vsi pri
ja te lji misijonov. Shod M ari
jine družbe odpade.

ŠIRŠI ODBOR Zveze s lo 
venske katoliške prosvete se 
bo sestal v četrtek, 5. junija, 

; ob 20.30 v Doberdobu.

KOT PRIPRAVA na ekumen
ski posvet v Gradcu bo 31. 
t.m. v središču skupnosti Arco- 
baleno ob 13. uri družaben 
trenutek, ob 15.30 pa pogovor
o Cerkvi in spravi.

V SOBOTO, 31. t.m., bo ob 
10. uri v KC Bratuž praznova
nje ob 70-letnici ustanovitve 
podjetja Terpin. Sledita otvori
tev in blagoslov novega sede
ža v ul. Terza Armata 179.

DAROVI

ZA CERKEV sv. Ivana: N.N. 
500.000; T.A. 300.000; K.A. 
500.000; RT. 2.000.000; N.N. 
100.000; N.N. 100.000; na
mesto cvetja na grob Ivanke 
G orjan  d ruž . Tom m asi 
100.000 lir.

ZA NOVO cerkev v Dolu: 
N.D. 16.000.000 lir.

ZA NOVI glas: druž. Ciglič 
Kanada 60.000 lir.

Ostali darovi prihodnjič.

Ob izgubi dragega očeta 
Karla izreka globoko sožalje 
Mariji in Mariu Vižintinu cer
kveni pevski zbor Doberdob.

Ob pomem bni življenjski 
odločitvi želijo priljubljeni uči
teljici Danili Komjanc učenci 

; 5. razreda osnovne šole Žu- 
! pančič in njihovi starši veliko 
sreče in razumevanja v dvoje.

Danili in Claudiu želi Pa
stirček z vsemi svojimi prijate
lji zvrhano mero sreče in bo
žjega blagoslova ob vstopu na 
novo življenjsko pot.

Tej želji se pridružujejo tu
di uredništvom uprava Nove
ga glasa ter Goriška Mohorje
va družba.

Prijatelji letnika 70 želijo 
Srečku in Nicoletti ob nju
nem najsvetle jšem  dnevu 

;več sreče, kot si je lahko sa
ma želita.

KATOLIŠKA K N JIG A R N A  - TR A V N IK  25 , G O R IC A

vljudno vas vabimo na predstavitev knjige 
Milana Gregoriča

PO LIT IČ N I C IKLON NAD ISTRO
ALI IZJALOVLJEN POSKUS NJENE DESTABILIZACIJE 

Delo in avtorja bo predstavil prof. Jože Hočevar. 
O tem i knjige bo govoril tudi avtor sam.

Petek, 30. maja 1997, ob 18. uri.

PR O SV E TN O  D R U Š T V O  STANDREZ

PR A ZN IK  SPARGLJEV  
V  ŠTANDREŽU

SOBOTA, 31. MAJA 
ob 20.30 prosta zabava

NEDELJA, 1. JUNIJA
ob 17. uri tekmovanje v pritrkovanju, ob 19. uri kulturni 
program, mladinska zbora iz Štandreža in z Vrha sv. 
Mihaela, šolska mladina, ritmična skupina Dom in Show 
dance, nagrajevanje slikarskega ex-tem poreja , 
pritrkovanja in fotografskega natečaja, ob 20.30 ples, 
ob 22.30 tombola.

V O K V I R U  P R A Z N I K A  ŠPARGLJEV SO T U D I  BO G AT 
S R EČ O LO V  I N O D L I Č N A  JED AČ A TER PIJAČA.

11
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BENEŠKA SLOVENIJA

RAZISKAVA SLORI-JA
KANALSKA DOLINA  

KOROŠKA

BENEŠKI OTROK POD  
POVEČEVALNIM

R U B R I K E

M L A D IN S K I R AZISKO VALN I TABO R 97

STEKLOM
ERIKA JAZBAR

V dvesto iz 
vodih je Sloven
ski raz iskova ln i
inštitut izdal na 120 straneh 
šesti zvezek raziskave Podoba 
našega otroka, ki tokrat nosi 
naslov Podoba našega otroka 
v Benečiji, torej obravnava šol
sko problematiko v videmski 
pokrajini. Raziskovalno delo 
je u red il D an ilo  Sedmak, 
medtem ko je pri njem so
delovalo deset avtorjev, ki se 
posredno ali neposredno u- 
kvarja s pedagoško realnostjo 
slovenskega zamejskega o- 
troka.

O m enjeno raziskovalno 
delo je SLORI začel v šolskem 
letu 1989/90 na Tržaškem, 
nadaljeval na Goriškem, nato 
v Porabju in na Koroškem in 
se v šolskem letu 1994/95 
premaknil v Benečijo z name
nom, da bi proučil slovenske
ga otroka in njegovo celo
dnevno življenje.

V predgovoru koordinator 
Sedmak takole piše: 'Zanima 
nas, kaj otrok je, pije, kakšne 
so njegove navade, njegova 
nagnjenja, sposobnosti, bole
zni, njegov uspeh in neuspeh 
v šoli in izven nje; kako pre
življa svoj prosti čas, ali gleda 
televizijo, posluša radio, se 
bavi s športom, z glasbo ipd."

Beneška realnost je s tega 
vidika za raziskovalca lahko 
zelo zanimiva, saj se opazova
lec sooča z otrokom, ki zahaja 
v dvojezično in ne enojezično 
slovensko šolo, kar pomeni, 
da se odpira niz novih vpra
šanj in problemov.

O zgovorni specifičnosti 
Beneške Slovenije zelo po
drobno in za nekatere lahko 
tudi izzivalno (za druge reali
stično) piše Riccardo Ruttar; 
zapletene beneške stvarnosti, 
ki je od leta 1420 živela odce
pljena od ostalega slovenske
ga okolja, ni mogoče enostav
no prem ostiti z nakazova
njem tega, kar "bi moralo biti" 
ali kar "si želimo, da bi bilo".
V posebnost te zemlje in nje
nih ljudi se moramo zagledati 
s pozornostjo, brez posploše
vanja in primerjalnih metod, 
spraševati se moramo, kako 
odgovarjati nelagodju bene
škega človeka, ki bo v zadregi, 
ko ga bomo spraševali o ma
terinščini, domovini, pripad
nosti, narodni zavesti in iden
titeti. Tako analizo moramo i- 
meti pred očmi, ko se pogo
varjamo o šolski problematiki, 
kajti nevarno bi bilo, ko bi po
stala šola (dvojezični center) 
tujek v tej stvarnosti.

"Šola se mora potruditi, da 
se postavi na isto valovno dol
žino kulturnega in jezikovne

ga okolja," kar pomeni, 
da bi moralo biti sloven

sko narečje sestavni del šol
skega programa in bi tako 

predstavljalo začetek približe
vanja beneškega otroka k slo
venskemu jeziku.

Živa Gruden proučuje pro
blem šolstva in beneškega o- 
kolja v tem stoletju, posebno 
pozornost pa namenja na
stanku in delovanju dvojezi
čnega šolskega centra. V dru
gem prispevku pa se zagleda 
v odnos otroka do slovenkega 
jezika, uporabe le-tega, na
pak, pom anjkljivosti in po- 
služevanja italijanščine. So
ciolog Emidij Susič raziskuje 
otrokovo družinsko okolje in 
prosti čas, medtem ko nam 
Michelle Passerini poda logo- 
pedski vidik otrokovih govor
nih težav. O  življenju otrok v

razredu piše Anka Peterlin; ko 
raziskujem o otroka, pa ne 
smemo m imo pomembnega 
trenutka igre (Nada Berce-Lu- 
ciano Lippolis).

Nazadnje se lahko zagle
damo še v spodbudna - pose
bna pohvala, prijazen nasmeh
- in zaviralna vzgojna sredstva
- vpis v vpisnico, odvzem od
mora, pisanje kazni - bene
ških učiteljev (Martina Petti- 
rosso): iz primerjave odstot
kov izhaja, da so beneški uči

te lji najbolj strogi, sledijo jim  
igoriški, nato tržaški, medtem 
ko so v Sloveniji najbolj po
pustljivi.

Zanimiva in neobičajna sta 
prispevek Andreja Zagheta o 
grafološkem vidiku otroške 
pisave ter zapis o značaju in 

jvedenju beneškega otroka 
(Renzo Mattelig - Danilo Sed
mak), ki zaključujeta raziska
vo o beneški osnovnošolski 
populaciji in nam dajeta zelo 

| zgovorne podatke, ki se vklju- 
' čujejo v pedagoško epidemio
logijo, vendar nam podajajo 
tudi splošnejši značaj bene
škega človeka v celoti.

17. tabor bo od 25. 
avgusta do 6. septem
bra v Ukvah (na sliki 
zimska podoba vasi) 

in na Trbižu.

Mladi raziskovalci se po e- 
najstih letih vračajo v Kanal
sko dolino. Tu bodo nastanje
ni na Trbižu, svoje raziskoval
no delo na področju etnologi
je, jezika, stavbne arhitekture, 
zgodovine in drugega pa bo
do opravljali v prostorih Slo
venskega kulturnega središča 
Planika v Ukvah. V teku so po
govori o vsebinski zasnovi sa
mega tabora ter o posame
znih raziskovalnih skupinah. 
Pomoč in sodelovanje so mla
dim raziskovalcem zagotovili 
domači kulturni delavci Rudi 
Bartaloth, Anton Sivec, Peter 
Gerdol in ostali, nedvomno 
pa se bo čutila odsotnost pre
minulega raziskovalca in kul
turnega delavca Salvatoreja 
Venosija, v imenu katerega bo 
potekal letošnji mladinski ra
ziskovalni tabor.

Raziskovalni tabor nudi 
mladim priložnost, da z živimi 
pričevanji domačinov poizve
dujejo o značilnostih, pred
vsem preteklosti določenega

KONEC AVGUSTA SPET 
V KANALSKI DO LIN I

ERIK DOLHAR

območja, ter o lastnostih tam
kajšnjega življenja. Glavno "o- 
rožje" m ladih raziskovalcev 
naj bi bila njihova radoved
nost oz. poizvedovanje med 
ljudmi in dragoceno zbiranje 
informacij.

Letošnji tabor organizirajo: 
Odsek za zgodovino pri Na
rodni in študijski knjižnici, 
Društvo mladih raziskovalcev 
iz Trsta in Gorice, Društvo slo
venskih naravoslovcev in teh

nikov Tone Penko, Slovensko 
kulturno središče Planika iz 
Kanalske doline in Gibanje 
Znanost mladini iz Ljubljane. 
Prijavnice za mlade razisko
valke in raziskovalce so na vo
ljo v Narodni in študijski knji
žnici v Trstu, v Slovenski ljud
ski knjižnici Damira Feigla v 
Gorici ter pri članih in članicah 
Društva mladih raziskovalcev.

Z IM S KE O LIM PIJSKE IGRE 2 0 0 6

PREDSTAVITEV "IGER 
BREZ MEJA"
V BRUSLJU

IZ BELGIJE

PRVA URADNA DELEGACIJA 
IZ ŠKOFJE LOKE V MAASMECHELNU

V torek, 20. t.m , so dele
gacije Koroške, Furlanije - Ju
lijske  kra jine  in S lovenije  
predstavile  Evropski zvezi 
kandidaturo za organizacijo 
zim skih o lim pijskih iger leta 
2006 pod naslovom Igre brez 
meja.

Promocije projekta se je 
udeležilo več kot tisoč ljudi, 
torej je  bila zelo odmevna. 
Predstavništvo "tromeje" je 
vodil koroški deželni glavar 
C hristof Zernatto (na sliki), 
ki je  prisotnim  pojasnil, da 
seje ideja o skupni organiza
ciji zim skih o lim p ijsk ih  iger 
rodila že leta 1989, ko je i- 
mela ena od treh dežel, Slo
venija, še drugačen političn i 
ustroj, saj je bila še del Jugo
slavije. Slovenski del delega
cije so sestavljali slovenski 
veleposlanik v Bruslju Jaša 
Zlobec, župan Kranjske G o
re Jože Kotn ik in sekretar 
slovenskega dela organiza
cijskega odbora Iger Vojteh 
Budinek, deželo Furlanijo- 
Julijsko krajino pa trbiški žu
pan Carlo Toniutti. Velik u- 
speh je na bruseljski predsta
vitvi žel nastop olimpijskega 
zmagovalca v smuku iz leta 
1976, Korošca "Kaizer" Fran
za Klammerja. Z veliko mero 
optim izm a je predstavnikom 
EZ dejal, da so vse tri dežele 
večino svojih nalog oz. pred
pogojev za organizacijo Iger 
že izpolnile, sedaj pa je po
trebna "politična" podpora

I Evrope. Pozitivno je pobudo 
ocenil d irektor za šport p ri
s to jn e  ko m is ije  EZ N ie ls 
Thoegersen, ki je potrd il, da 
je skupna kandidatura v skla
du z evropskim  združeva
njem ter da jo  zato EZ pod
pira.

Kandidatura za organiza
cijo  zim skih o lim pijskih iger 
na tromeji leta 2006 ni še do-

I končna, saj naj bi jo Koroška 
uradno izročila M ednarod
nemu olim pijskem u kom ite
ju septembra letos, potem 
ko naj bi na Koroškem izve
dli ljudski referendum o tej 
pobudi.

-------------- ED

POLDE CVERLE

Že od julija 1995 dalje je 
Jef Albrechts, koordinator za 
pobratenje, večkrat obiskoval 
Škofjo Loko, z njim pa kasneje 
še drugi, ki za občino Maas- 
mechelen pripravljajo pobra
tenje s to slovensko občino.

Končno se je njihova želja 
uresničila, ko se je odzvala 
Škofja Loka vabilu in z večjo de
legacijo obiskala občino Maas- 
mechelen od 17. do 19. maja. 
Delegacijo je vodil škofjeloški 
župan Igor Draskler, z njim pa 
so prišli še drugi občinski ura
dniki in zastopniki. Pridružili 
so se Loka TV, turistična agen
cija Loka T u ris tjn  folkloristi 
skupine Tehnik. Čakal jih je pe
ster trodnevni program.

Po prihodu v soboto, 17. 
t.m ., je goste pogostilo dru
štvo Slomšek s kosilom v dru
štveni dvorani v Slovenski ka
toliški misiji. Zvečer pa je obči
na pripravila Slovenski večer v 
dvorani sv. C ecilije  v vasi 
Vucht, kjer je folklora Tehnik 
pod vodstvom Marka Krajnika 
poskrbela za živo preseneče
nje do zgodnjih uric. Tudi go
stitelji, godba na pihala Alpen- 
roos, so večeru dodali svojo 
domačo glasbo.

Na binkoštno nedeljo, 18. 
maja, je bila dopoldne sloven- 
sko-flamska služba božja, pri 
kateri je somaševal slovenski 
izseljenski duhovnik Alojzij 
Rajk in prepeval slovenski me
šani zbor Slomšek. Potem je 
škofjeloška delegacija bila go- 
stinja pri slovenskemu društvu 
sv. Barbare. Med peturnim  
popoldanskim vodenim ogle
dom so imeli gostje priložnost

si predstaviti, kaj lahko občina 
Maasmechelen na vseh pod
ročjih ponudi glede pobratenja 
s Škofjo Loko. V prenovljeni u- 
metniški akademiji je bila tudi 
priložnost si ogledati razstavo 
Ervina Kralja Znamenja na 
Koroškem - Ljudska arhitektura 
v podobi Ervina Kralja.

Zadnji dan, 19. t.m., je bil 
posvečen bolj uradnemu spre
jemu na občini. Zjutraj so se 
tam zbrali svetniki in člani od
bora občine Maasmechelen 
ter razni drugi občinski funk
cionarji in vabljenci za javni in 
uradni sprejem škofjeloške de
legacije. Prisoten je bil tudi ve
leposlanik RS Jaša L. Zlobec s 
soprogo. Med sprejemom se 
je spet predstavila folklora Teh- 
nik z venčkom škofjeloških 
plesov in z glasbo. Prepričani 
smo, da bodo po Maasmeche- 
Inu o tej skupini še dolgo go
vorili. V posebni dvorani svet
nikov je bil akademski spre
jem, kjer so se gostje vpisali v 
spominsko knjigo in kjer so 
končno bila izmenjana simbo
lična darila. Med akademskim 
sprejemom in tudi pozneje na 
splošnem sprejemu v avli so 
spregovorili župana in sloven-

i ski veleposlanik. Poudarjali so 
pomen pobratenja v prepriča
nju, da bo iz tega zraslo nekaj 
lepega. Po sprejemu na občini 
se je trodnevni obisk zaključil 
s slovesnim kosilom. Po zadnji 
skupni pesmi so se naši prija
telji poslovili z obljubo, da se 

j bomo še srečali. V prijateljstvu 
j se tako počasi pripravlja trenu
tek, ko bosta občini enkrat u- 
radno podpisali protokol in 
prisego o pobratenju.

E R V IN  KRALJ IZ  
M A R IB O R A  JE 
RAZSTAVLJAL V  
M A A S M E C H E L N U

Že leta 1955 je Ervin Kralj, 
slikar in grafik iz Maribora, ob 
35. jubile ju društva Slomšek 
pripeljal prvo razstavo barv
nih akvarelov pod naslovom 
Po Slomškovi po ti v Maasme- 
chelnu.

Od 17. do 19. maja letos 
pa je že drugič razstavljal v 
umetniški akademiji občine 
Maasmechelen ob prvem u- 
radnem obisku škofjeloške 
delegacije, ki je prišla obiskat 
to  občino, s katero se priprav
lja pobratenje. Med vodenim 
ogledom po celi občini se je 
delegacija tudi ustavila v tej 
umetniški akademiji in si o- 
gledala razstavo risb s kredo 
pod naslovom Znamenja na 
Koroškem - Ljudska arhitektu
ra v podob i Ervina Kralja.

ROM ANJE
L IM B U R Š K IH
SLO VEN C EV

Na binkoštni ponedeljek, 
20. maja, je bilo v organizaci
ji Slovenske katoliške misije 
v sodelovanju s slovenskimi 
društvi v belgijskem in nizo
zemskem Limburgu letno tra
dicionalno rom anje v Ban- 
neux. Dopoldne je bila služba 
božja pri sestrah Soeurs O- 
rantes v kapeli blizu središča 
rom arskega svetišča Ban- 
neux. Popoldne so se dalje 
peljali po Ardenih in se usta
vili na ukrajinski pristavi, kjer 
je bil slovenski piknik na pro
stem. - PC
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ENERGETSKA IZRABA REKE SOCE

OB STARIH GRADNJA 
NOVIH HIDROELEKTRARN 

DOBLAR IN PLAVE
MARJAN DROBEZ

V Sloveniji je velik del jav
nosti zmeraj zahteval ohrani
tev reke Soče kot naravnega 
bisera, ki ga ne bi smeli zma
njševati oz. siromašiti z grad
njami hidroenergetskih objek
tov. Takšna volja je prevladala 
v tistem obdobju, ko so posa
mezni strokovnjaki, seveda 
ob soglasju in s podporo u- 
radne politike in prejšnjega re
žima, poskušali zgraditi aku
mulacijsko hidrocentralo Tr
novo, ki bi poplavila številna 
naselja v Zgornjem Posočju. 
Spričo ogorčenja in protestov 
v javnosti so projekt opustili, 
s čimer je tudi prevladala o- 
predelitev, daje treba Zgornje 
Posočje, s Trento, Bovcem in 
Kobaridom, zavarovati pred 
zunanjimi posegi, in naj bo to 
obm očje namenjeno pred
vsem turizmu.

Težje je bilo zaščititi spod
nji del reke Soče, saj sta tam 
že obratovali hidroelektrarni 
Doblar in Plave. Zgrajeni sta 
bili v letih 1939 in 1940, torej 
v obdobju italijanske države.
V zadnjih letih je postajalo če
dalje bolj očitno, da je treba 
oba objekta prenoviti oz. mo
dernizirati, da bi lahko še na
prej obratovala. V takih raz
merah je podjetje Soške elek
trarne v Novi Gorici sklenilo, 
da bo stari hidroelektrarni o- 
hranilo za tekočo proizvodnjo 
elektrike, njune infrastrukture 
pa bo uporabilo v novih hi
droelektrarnah, v t.i. HE Dob
lar II. in HE Plave II.

Na gradbišču že izvajajo 
pripravljalna dela za novi hi
droelektrarni, ki bosta svoje 
objekte in naprave, vključno

V  K O P R U  N O V  
T E D N IK  IN  PRVA  
O B TO ŽB A

V Kopru je prejšnji teden iz
šla prva številka novega tedni
ka G/as. Njegova ustanovitev 
očitno spada v obdobje hitrega 
ustanavljanja novih sredstev 
javnega obveščanja v Sloveniji. 
Prihajamo v obdobje, ko bo 
kmalu že skoraj vsako večje 
območje imelo lastno televizi
jo, nove radijske postaje pa u- 
stanavljajo celo v posameznih 
občinah. Zanimivo bi bilo ve
deti, odkod denar za nove 
medije, saj še ni bilo primera, 
da bi kakšen časnik, radijska 
oz. TV postaja ali glasilo kak
šne Krajevne skupnosti zaradi 
finančne stiske propadlo.

Uvodnik je za prvo številko 
Glasu napisal odgovorni ured
nik Janko Tedeško. V njem je 
zatrjeval, da so si koprski ob
činski funkcionarji nezakonito 
delili visoke plače. Mestna ob
čina Koper se je takoj odzvala 
in v javnem sporočilu odločno 
zanikala resničnost navedb. 
Njeno sporočilo so v obliki pla
čanega oglasa objavili razni 
mediji, med njimi tudi Primor
ske novice, ki izhajajo v Kopru 
in so nemara glavni konkurent 
novega tednika. Proti avtorju 
je občina vložila tožbo. - M.

P rikaz lege 
obsto ječ ih  

in  no v ih  
h id ro 

e lek tra rn  ob 
spodnjem  
to k u  reke 

Soče.

u nor.
m n o iiiA R  n I

m  i*i. w i: m

*
HE SOI K

- \< ) V A  G O R IC * "

s predori, imeli globoko pod 
zemljo, tako da zunanje oko
lje ne bo bistveno prizadeto 
oz. spremenjeno. Projekt se
veda pomeni velik zalogaj, ki 
bo terjal blizu 20 milijard to 
larjev sredstev in tudi uporabo 
najmodernejše tehnologije in 
tehnike. Navajamo nekaj po
drobnosti, ki sojih na posebni 
novinarski konferenci pred
stavili in utemeljili predstavni
ki Soških elektrarn. Polovico 
potrebnih sredstev za zgradi
tev dveh novih hidroelektrarn

bo zagotovilo podjetje, pre
ostalih 10 milijard tolarjev pa 
bi pridobili s posojili sloven
skih in tujih bank. Poroštva za 
ta posojila je dala država Slo
venija.

Z obnovo obstoječih h i
droelektrarn ter z zgraditvijo 
novih proizvodnih objektov 
se bo zmogljivost hidroelek
trarn v spodnjem toku Soče 
povečala s sedanjih 45 na 105 
mega vatov, proizvodnja elek
trike v podjetju Soške elektrar
ne pa bo s sedanjih 240 m ili

jonov narasla na 350 m ilijo 
nov kilovatnih ur letno. Delež 
Soških elektrarn v sloven

skem  energetskem omrežju 
se bo z novimi naložbami oz. 
gradnjami povečal le za en 
odstotek in bo dosegel 5 od
stotkov. Toda velika prednost 
in pomen energije iz Doblarja 
in Plav bo proizvodnja t.i. ‘vr
šne energije". Proizvajali jo 
bodo tedaj, ko bi elektrike naj
bolj primanjkovalo in bo torej 
ta vir energije iz Soče za vso 
Slovenijo zelo pomemben.

Država je Soškim elektrar
nam dala koncesijo za ener
getsko izrabo Soče in skladno 
s sprejetimi obveznostmi bo 
podjetje občinam Nova Gori
ca, Kanal ob Soči in Tolmin 
vsako leto plačevalo 100 m ili
jonov tolarjev odškodnine za 
ekološko in drugo škodo, ki 
bi jo hidroelektrarne povzro
čile. Za razne odškodnine in 
odkup zemljišč je bilo doslej 
izplačanih 110 milijonov to 
larjev. Soške elektrarne so tudi 
obnovile krajevno cesto Lo- 
zice-Anhovo.

Predstavniki Soških elek
trarn v Novi Gorici so na novi
narski konferenci povedali, da 
bo podjetje pred pričetkom 
glavnih del naredilo popis 
stanja v vplivnem območju 
gradbišč, tako da bo lahko pri
zadetim  povrnjena celotna 
škoda. Razpis za nabavo tur
binske in generatorske opre
me bo objavljen konec junija, 
novi hidroelektrarni Doblar II. 
in Plave II. pa bi zgradili do 
začetka leta 2001.

ČEDALJE VEČ 
UPOKOJENCEV

NUJNA 
PREOBRAZBA 
POKOJNIN

PREMIERA V N O V I G O R IC I

V Sloveniji je čedalje več 
upokojencev, tako da izdatki 
zanje pomenijo za gospodar
stvo in državo veliko breme. 
Ob koncu februarja je bilo 
skupaj nekaj nad 740 tisoč 
aktivnega prebivalstva, t.j. 
delavcev, uradnikov in dru
gih, ki so zaposleni v t.i. dru
žbenih podjetjih, državnih 
službah, ki so "samozaposle
ni", ali pa delajo pri obrtni
kih. Upokojencev v Sloveniji 
pa je v istem mesecu bilo več 
kot 462 tisoč, kar pomeni, da 
je bilo razmerje 1,6 zaposle
nega na enega upokojenca.

O  preobrazbi pokojnin
skega sistema, ko bi skladno 
z reformo socialne države iz
vedli spremembe tudi na po
dročju pokojnin, v Sloveniji 
razpravljajo že nekaj let, to
da reforme venomer odlaga
jo. Zdaj zlasti razpravljajo o 
tem, da bi znižali nekatere 
najvišje pokojnine, podaljšali 
pa tudi delovno dobo za mo
ške in ženske, ki bi omogoča
la pridobitev pokojnine. Mo
ški naj bi se upokojili po 45 
letih delovne dobe, ženske 
pa po tridesetih letih. Del 
sredstev v pokojninsko bla
gajno Slovenije pa naj bi po 
sedanjih predlogih za refor
mo prispevali tudi sami za
posleni.
------------- M.

SVETLO TEMNA NOČ
MARJANA REMIAŠ

Preteklo soboto so v novogoriškem Kulturnem  
domu, v nabito polni mali dvorani, premierno  

uprizorili prvi veliki samostojni profesionalni projekt 
novogoriške režiserke Anje Medved.

Noč je  filmsko-gledališka 
premiera, narejena po filmski 
predlogi italijanskega fi lm 
skega mojstra Michelangela 
Antonionija, ki je  nastala v 
šestdesetih letih.

Anja Medved jo  je  postavi
la na oder in filmsko platno  
tako, da je  gledališkosti in  
filmskosti giba, zvoka in sve
tlobe dodala dimenzijo časa. 
Slednji je  prehajal s filmskega 
platna m ed žive igralce na o- 
dru, se zaustavljal med n jim i 
in se znova pom ikal v zajede 
filmskega platna, iz katerih je  
odsevala svetloba. V samo na
videzno enostavnem ljube
zenskem trikotniku, okrog ka
terega je avtorica napletla p r
gišče življenjskih zgodb, so se 
vrteli igralci Uroš Potočnik, ki 
smo ga pred časom videli v 
film u  Outsider, Vesna Maher 
in Manca Dorrer, nekdaj zna
no slovensko im e lepotn ih  
pist in manekenskih tekm o
vanj.

Vsi trije so izrazno in ver
balno b ili kos svetlobnim svo
dom, ki so postavljali ozadje 
in na trenutke razblinjali os
novno zgodbo. Za zvočno sli

ko je  poskrbel Aljoša Abra- 
hamsberg, kostum ogra fijo  
Leonora Jakovljevič, montažo 
in kamero sodelavci Comma 
studia, d ram aturg ijo  Irena 
Staudohar, za produkcijo pa 
novogoriški Spinago, ki so mu  
na pom oč priskočili novogo
riška Mestna občina, Klub go- 
riških študentov in M inistr
stvo za kulturo republike Slo-
I veni je.

Anja Medved se z večjim, 
'samostojnim  pro jektom  na 
G oriškem  ko t dom ačinka  
predstavlja prvič, čeprav je  re
žijske sposobnosti v gleda
lišču dokazala že tudi p ri o- 
tvoritveni predstavi Krst pri 

j Savici ob slovesnem odprtju  
novogoriške mestne gledali
ške hiše.

Trenutno pripravlja perfor- 
mans v galeriji Kapelica v Lju
bljani, zanima pa jo , poleg  
filmske in gledališke režije, 
tud i delovanje na področju  
drugih umetnostnih zvrsti.

Predstava Noč bo nocoj 
ob 20.45 uprizorjena v Kul
turnem dom u v Gorici v sklo- 

' pu  spomladanske filmske se
zone goriškega Kinoateljeja.

KANDIDATKA ZLSD 
IZVOLJENA ZA 

ŽUPANJO V KOPRU

V drugem krogu nadome
stnih volitev v Kopru, prejšnjo 
nedeljo, je bila za županjo te 
Mestne občine izvoljena Irena 
Fister, dosedanja podžupanja, 
ki je kandidirala na listi ZLSD. 
Njeno izvolitev je podprlo ok. 
6.123 volivcev, t.j. 64% tistih, 
ki so volili. Njena protikandi
datka Jadranka Šturm-Kocjan, 
nekdanja poslanka v sloven
skem parlamentu, ki je kandi
dirala na listi LDS, pa je prejela 
3.461 glasov (nekaj več kot 
36%).

Volilna kampanja je po
slabšala odnose med ZLSD in 
LDS. Potekala je namreč pod 
vtisom govoric in trditev, da 
so si občinski funkcionarji, 
med njim i tudi bivši župan

Aurelio Juri in tedanja podžu
panja Irena Fister, dovolili iz
plačevati razne dodatke in na
grade, do katerih niso bili u- 
pravičeni. Takšna nezakonita 
izplačila naj bi prejelo osem 
občinskih funkcionarjev, med 
katerimi jih je pet iz ZLSD, trije 
pa pripadajo LDS.

Irena Fister je v predvolilni 
kampanji zatrjevala, da bo kot 
županja nadaljevala doseda
njo politiko in usmeritev Me
stne občine Koper, Jadranka 
Šturm-Kocjan pa je nasprotno 
menila, da je razvoj Mestne 
občine Koper treba spremeni
ti, tako da bi bolj odražal po
trebe časa in naloge, ki jih bo 
slovenski Obali postavilo leto 
2000 .

------------- M.

NA O S N O V N I ŠOLI D O B R O V O

RAZSTAVA O OSKARJU REYI

Na šoli na Dobrovem so 
se odločili, da bodo vsako leto 
predstavili po enega briškega 
rojaka. V teh dneh je v avli šo
le postavljena razstava kot pri
kaz življenja in dela rojaka iz 
vasi Kozane, meteorologa, 
prirodoslovca in geografa dr. 
Oskarja Reya. Predstavitev so 
pripravili učenci raziskoval
nega krožka pod vodstvom 
mentorja Alojza Vuga.

Oskar Reya se je rodil v 
Kozani leta 1900 in umrl v 
Ljubljani 1980. Po ljudski šoli 
v Kozani je obiskoval gimna
zijo v Gorici, Ljubljani in jo 
dokončal leta 1921 v Idriji. 
Med prvo svetovno vojno je 
bil avstrijski vojak v Juden
burgu. Po vojni je študiral na 
univerzah v Ljubljani, Beogra
du in Zagrebu in tam doktori
ral leta 1929. Strokovno seje 
izpopolnjeval v Berlinu, M iin-

chnu in Parizu. Od leta 1925 
je delal na Zavodu za meteo
rologijo in geodinamiko Uni
verze v Ljubljani. Veliko let je 
bil upravnik zavoda in ob tem 
znanstvenik, poljudnoznan
stveni pisatelj in predavatelj 
na univerzi. Med drugim je 
proučeval nastanek in prepre
čevanje nastanka toče in ob 
tem svetoval tudi pri obrambi 
pred točo v Brdih. Težišče nje
gove znanstvene dejavnosti 
sta bili metereologija in kli
m ato log i ja. Poleg m nogih 
znanstvenih del je objavil tudi 
več poljudnih člankov s po
dročja botanike vgoriški oko
lici, na Matajurju, na Višarjah 
in v drugih delih Julijskih Alp.
V njegovi zapuščnini je še ne
kaj daljših neobjavljenih spi
sov, med njimi o geografiji in 
etnografiji Goriških Brd z ori
ginalnimi fotografijami.
■------------SP

PRIPRAVE 
NA PRAZNIK 
ČEŠENJ V 
GORIŠKIH  
BRDIH

Letošnji Praznik češenj na 
Dobrovem bo od petka do ne
delje - 13., 14. in 15. junija. 
Organizira ga Prostovoljno 
gasilsko društvo Dobrovo.

V petek bo kulturni večer 
na gradu Dobrovo in nastopila 
bosta kvartet Stična in domači 
Briški nonet. V soboto bo v do
poldanskem času na Osnovni 
šoli Dobrovo otvoritev razsta
ve češenj in peciva, narejenega 
iz češenj, ki ju bo pripravil aktiv 
kmečkih žena. Ob 10. uri bo 
v viteški dvorani gradu Dobro
vo slavnostna seja občinskega 
sveta Občine Brda, ki seje bo 
udeležil tudi predsednik RS 
Milan Kučan. Častni gostje bo
do tudi slovenski smučarski 
skakalci s svetovnim prvakom 
Primožem Peterko. V tednu 
pred praznikom bo potekala

tudi vinska razstava na gradu 
Dobrovo in zato bo na prazni
ku češenj prisotna tudi 'Slo
venska vinska kraljica" Selma 
Lukač.

V soboto popoldne bo od
14. ure dalje potekal zabavni 
program na osrednjem trgu na 
Dobrovem. Zvečer bo tudi 
koncert ansambla Čuki in 
izbor Miss češenj. V nedeljo 
pa bo letalski miting in kul
turno zabavni program s pro
menadnim koncertom pihal
nih orkestrov in povorko - Bri
ška ohcet ter plesno prireditvi
jo. Prireditveni prostor na Do
brovem bo briškim domači
jam služil, da predstavijo živ
ljenje in delo v Brdih.

Kot običajno pričakujejo or
ganizatorji veliko število go
stov. Kljub pozebi v nižini in 
suši, ki je trajala kar nekaj me
secev, je na gričevnatem svetu 
obrodilo veliko češenj. Zani
mivo je, da bo naselje Kojsko 
v Brdih ob Prazniku češenj pri
pravilo še nekaj svojih prire
ditev.

- PETER STRES
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POSLEDICE DEŽJA IN  S O R A ZM E R N O  
V ISO KE TEMPERATURE

RAZNA KMEČKA 
OPRAVILA V 

MESECU MAJU

V teh dneh živinorejci hi
tijo s košnjo. Zaradi dolgo
trajne spomladanske suše je 
letos trava kar redka, sicer pa 
so se travniki nekoliko popra
vili po dežju, ki smo ga doča
kali na začetku maja, bistve
no pa se pozna le na tistih 
površinah, ki so bile pognoje
ne. Kdor le more, naj torej 
kosi, ker zgodnja košnja za
gotovi boljšo kakovost krme, 
saj je v mladi travi, ki še ni 
ocvetela, največ beljakovin. 
Mnogi živinorejci se tudi na 
Krasu odločajo za siliranje 
trave in tudi zato je zgodnja 
košnja zelo pomembna.

Po padavinah je nasplošno 
več dela, saj moramo okopati 
krompir in ga osuti, isto velja 
za grah in fižol. V vinogradih 
moramo pohiteti z manda- 
njem. Odstranili bomo tiste 
mladike, ki niso potrebne za 
rodni les. Le v primeru, da je 
pozeba prizadela vinograde 
in v primeru šibkejših ali mla
dih trt bomo še nekaj časa 
počakali s tem delom.

Zaradi deževnega vreme
na in sorazmerno visokih 
temperatur je v vinogradih 
nevarnost širjenja perono- 
spore in oidija. Strokovne 
službe priporočajo škroplje
nje proti tema boleznima. 
Proti oidiju se borimo z žve
plom, proti peronospori pa 
priporočajo uporabo dotikal- 
nih fungicidov. Vlažno vreme 
je tudi nevarno za okužbo 
jablan, hrušk in breskev s 
škrlupom. Ta bolezen se po
javlja v različnih oblikah pri 
različnih sadnih vrstah in 
tudi škropila, ki jih priporo
čajo, niso enako učinkovita 
pri vseh vrstah. Zato je po
membno, da pred uporabo 
teh škropil preberemo navo
dila na konfekcijah, kjer so 
navedene tudi vrste sadja, ki 
ne prenesejo določenih ak
tivnih snovi v škropilu in za
radi katerih bi v primeru u- 
porabe tvegali, da povzroči

mo razne rje ali drugačne po
škodbe bodisi na plodovih 
bodisi na listih.

Na sadju, a tudi na fižolu 
ter nekaterih drugih kultu
rah, še zlasti cvetju, se pojav
ljajo listne uši, proti katerim 
se težko borimo, če ne ukre
pamo takoj, ko jih opazimo.
V prvi fazi lahko uporablja
mo tudi preprosto raztopino 
navadnega mila, ki jo nato 
razredčimo v razmerju 1:5z  
vodo. S takim škropilom mo
ramo nato vsaj tri dni zapore
doma škropiti napadene ra
stline, da bomo odgnali uši. 
Zelo učinkovita je tudi voda,
v kateri smo vsaj 12 ali bolje 
24 ur namakali koprive. Bio
loški vrtnarji priporočajo ki
logram kopriv za 10 litrov 
vode. Tudi v tem primeru bo
mo morali napadene rastline 
škropiti vsaj tri dni zaporedo
ma s tem pripravkom. Podo
ben učinek bomo dosegli tudi 
s pelinovim čajem. Glede na 
koncentriranost zvarka ga 
lahko razredčimo z vodo. Tu
di v tem primeru bomo mo
rali škropljenje ponavljati.

V teh dneh se v nasadih 
krompirja pojavlja koloradski 
hrošč. To je gotovo najbolj 
znan in tudi najbolj nevaren 
škodljivec krompirja. V mlaj
ših nasadih ga bomo kar ro
čno nabirali in sproti uniče
vali jajčeca, ki jih zalegajo na 
spodnji strani listov. V prime
ru večjih njiv pa je seveda po
trebno uporabiti kako škropi
lo. Vse bolj se v boju proti 
koloradskemu hrošču upora
bljajo biološki pripravki, ki 
delujejo na osnovi takoime- 
novanega bacillus turginen- 
sis. Gre za bacil, ki ohromi 
prehrambeni sistem žuželk. 
Zaradi tega se ne hranijo več 
in v 48 urah poginejo, zato 
se ne bomo hudovali, češ da 
je škropilo neučinkovito, če 
bomo po škropljenju opazili, 
da so na krompirišču še živi 
hrošči.

IZVAJANJE UPRAVNE DECENTRALIZACIJE

MANJ BIROKRACIJE 
PO ZAKONU 

"BASSANINI II"
DAMJAN HLEDE

V nedeljo, 18. maja, je postal veljaven zakon 
št. 127, imenovan po njegovem predlagatelju 
ministru Bassaniniju, potem ko je bil v soboto,

17. maja, objavljen v rednem dodatku 
italijanskega uradnega lista.

Cilj zakona je poenosta
vitev upravnih postopkov oz. 
odprava nekaterih (številnih) 
b irokratskih dolgoveznosti. 
Gre za prvo konkretno ures
ničitev ciljev, ki jih je uzakonil 
pred komaj dvema mesece
ma zakon št. 59 z dne 15. 
marca 1997 ("Bassanini I"), ki 
je poveril vladi izvedbo uprav
ne decentralizacije.

Nekatere določbe zakona 
št. 127 so takoj veljavne, dru
ge bodo potrebovale izvedbo 
s strani občin, tretje pa še no
ve predpise s strani vlade, ka
teri so poverjena nekatera po
samezna področja, tako da bi 
morala biti reforma javne u- 
prave dopolnjena v teku ene
ga leta. Zakon vsebuje števil
ne novosti na različnih podro
čjih, za sedaj pa poglejmo 
predvsem tiste, ki zadevajo 
razne dokumente in potrdila
o osebnih stanjih in podatkih 
(te so že v veljavi), saj gre za 
področje, ki se najbolj nepo
sredno in vsakdanje tiče od
nosa med državo in državlja
ni, odnosa, ki mu zakon "Bas
sanini II" skuša postavljati nov 
temelj.

POTRDILA

Zakon št. 127 določa, da 
je veljavnost tistih, ki spriču- 
jejo neko permanentno stanje 
(ro js tvo, štud ijsk i naslovi, 
itd.), časovno neomejena, za 
vse druge pa se trajanje ve
ljavnosti podaljša od prejšnjih 
treh mesecev na šest. Ana- 
grafska potrdila in tista, ki za
devajo civilno stanje, bodo u- 
porabna tudi čez rok trajanja, 
če bo interesent na isto potr
dilo (spodaj) napisal izjavo, da 
se informacije, ki jih vsebuje 
potrdilo, niso spremenile od 
takrat, ko je bilo le-to izdano.

OSEBNA IZKAZNICA

V teku šestih mesecev bo 
moral biti izdelan odlok, ki 
bo določal načine, kako izdati 
osebno izkaznico na magne- 
tični opori. Nova izkaznica 
bo morala vsebovati osebne 
podatke in davčno številko 
ter oznako krvne skupine, ka
teri pa se bo lahko interesent 
odpovedal. Obnovila se bo 
lahko že od šestega meseca 
pred potekom.

PODPISI

Ni več potreben overjen 
podpis za: a) izjave, ki se tiče
jo  študijskih naslovov, oseb
nih kvalifikacij, izidov nateča
jev, poklica; b) samoizjave o 
datumu in kraju rojstva, bivali
šču, državljanstvu, uživanju 
političnih pravic, o civilnem in 
družinskem stanju, o rojstvu, 
smrti, vojaških obveznostih, 
vpisu v javne sezname; c) 
prošnje za vpis na javne nate
čaje (za katere so tudi odprav

ljeni starostna meja in pred
nostni naslovi na podlagi sta
rosti).

POTNI LIST

Lahko bo izdan brez po
sebnega d o v o lje n ja  tud i 
vsem, ki so še podrejeni ob
veznostim vojaškega nabora.

PRIJAVA ROJSTVA

Ni več potrebna prisotnost 
prič za prijavo o rojstvu, ki jo 
bo možno odslej opraviti tako 
v bolnici sami (v teku treh dni) 
kot na občini, kjer se je otrok 
rodil ali na tisti, kjer bo bival 
(v teku desetih dni).

Na koncu naj omenimo še 
določbo, ki bliže zadeva slo
vensko manjšino. 98. odsta
vek 17. člena predvideva, da 
' bodo ministrski odloki, s ka
terimi bo določena ureditev 
nekaterih univerzitetnih štu
dijskih kurzov, morali vsebo
vati tudi norme za formacijo 
učnega osebja šol v Dolini Ao
ste, v avtonomnih pokrajinah 
Trenta in Bočna ter tistih s slo
venskim učnim jezikom, da bi 
jo  priredile (formacijo, op. a.) 
posebnim jezikovnim situaci
jam." V ta namen, pravi dalje 
zakon, lahko omenjene deže
le in avtonom ne pokrajine 
sklenejo z italijanskimi, fran
coskimi, nemškimi in sloven
skim i univerzam i posebne 
konvencije, ki bi urejevale štu
dijske naslove in načine za fi
nanciranje.

DVE NOVOSTI V ZVEZI 
Z DAVKOM INVIM

Gre za en zakonski popra
vek in za eno sodno potrditev 
na področju dveh spornih za
dev, o katerih smo poročali v 
prejšnjih številkah našega te
dnika.

1. Zakonski odlok, ki je 
uvedel dodatni Prodijev finan
čni manever, je uvedel nado
mestni davek Invim za dedo
vanja in določil, da slednji ne 
bo več odbiten od celotnega 
davka na dedovanje (gl. NG, 
dne 10. aprila 1997). Nič pa 
ni predvideval v zvezi z daril-

V ponedeljek, 19. maja, je 
bila seja obrtne sekcije Slo
venskega gospodarskega  
združenja. Povabljen je bil tu
di predsednik obrtne zborni
ce iz Nove Gorice Savo Sko
mina.

Načeln ik sekcije  Drago 
Tomšič je uvodoma podčrtal 
dejstvo, da smo izbrali pravi 
trenutek, da se skupno dogo
vorim o o obmejnem zamej
skem območju in da naredi
mo kaj konkretnega. Vsi ve
mo, da bo izmenjava uslug 
vsakdanja praksa, ko bo Slo
venija stopila v Evropsko uni
jo, kar se bo prej ali slej zgo
dilo. Proces se je že začel, 
meja bo izbrisana; na obmej
nem področju bi kazalo spro
stiti servisno dejavnost in de
lovno silo že sedaj.

SLO VENSKO  G O S P O D A R S K O  ZDRUZENJE

SEJA O D B O R A  
SEKCIJE O B R T N IK O V
MARTIN DRUFOVKA

Dogovorili smo se, da bo
mo organizirali srečanje obrt
nikov iz Slovenije in Italije ter 
izkoristili priložnost za obisk 
več obrtnikov tostran in on
stran meje. Predstavnik obrt
ne zbornice Skomina nas je 
spomnil, da bodo letos v No
vi Gorici kar trije pomembni 
sejmi. Mesto Nova Gorica je 
to pobudo sprejelo z velikim  
navdušenjem. Hkrati seje iz
kazalo, da je geografska in 
gospodarska lega mesta zelo 
ugodna za sejemsko dejav
nost. Vabim o interesirane 
člane združenja (tudi trgovce

nadrobno), naj se javijo v na
šem uradu. Prvi sejem (od
11. do 15. junija) bo zadeval 
obrtništvo in podjetništvo; ta 
otvoritveni sejem nove sezo
ne bo imel značaj splošnega 
razstavno-prodajnega sejma. 
Drugi sejem (od 5. do 9. no
vembra), osredotočen na do
brote narave in zabave, bo 
odprl novo in edinstveno se
jemsko ponudbo v Sloveniji. 
Tretji sejem (od 20. do 30. 
decem bra) bo poteka l na 
dveh prizoriščih: kot malo
prodajni sejem v centru me
sta, kot sejem, nam enjen 
predstavitvi večjih proizvod

nih, trgovskih in storitvenih 
podjetij, pa na sejmišču v po- 
s lo vno -trgovskem  cen tru  
Meblo.

Na seji so se odločili, da 
bodo predlagali kolegom o- 
peraterjem zunanje trgovine 
srečanje za izmenjavo in for
macij o dejavnostih in m ore
bitnem sodelovanju. Sklenje
no je bilo tudi, da bodo pova
bili na srečanje obrtnike obrt
ne sekcije SDGZ iz Trsta. O d
bor se je odločil, da bi SGZ

i stopilo v internet. Kdor je in- 
teresiran za to idejo (tudi ne
član združenja), naj se prijavi 
po telefonu (0481/537386) 
ali pa na sedežu. V sredo, 4. 
jun ija , se bo sestavil zbor 
vseh obrtnikov celotne sekci
je. Toplo vabljeni vsi, tudi ne
člani združenja.

nimi pogodbami, za katere je 
veljal isti davčni sistem kot za 
dedovanja in s tem povzročil, 
da se je obdavčenje darilnih 
pogodb vrtoglavo povišalo. 
Omenjeni zakonski odlok bo 
v teh dneh sprem enjen v 
zakon z določenimi popravki, 
med katerimi je tudi tisti, ki 
odpravlja omenjeno pomoto 
in spet predvideva, da je pri 
dariln ih  pogodbah m ožno 
davek Invim odbiti od davka 
na darilno pogodbo.

2. Druga sporna zadeva, o 
kateri je bilo pisano v NG dne 
24. aprila letos, je izvirala iz 
neke razsodbe Kasacijskega 
sodišča, ki je vsebovala trd i
tev, da lahko finančna uprava 
zahteva plačilo davka Invim 
neposredno od kupca nepre
mičnine, ne da bi se prej obr
nila na prodajalca, ki je davčni 
pasivni subjekt; in to na pod
lagi prednostne pravice, ki jo 
ima država pred ostalimi up
niki na nepremičnini, ki je bila 
predmet prenosa. Trditev je 
bila sedaj potrjena s strani Ka
sacijskega sodišča, ki je odlo
čalo v zasedbi zedinjenih sek
cij, kar pomeni, da je postavilo 
trajen pečat na izrečeno pra
vilo. Kljub vprašljivi odločitvi 
je treba vsekakor povedati, da 
bo le redko prišlo do sporov 
na tem področju, saj ponavadi 
za plačilo davka Invim ob ku
poprodajnih pogodbah, ki se 
tičejo nepremičnin, poskrbijo 
notarji, ki se potem za plačilo 
obrnejo na prodajalca. 
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NAČRT 
TRŽAŠKE 
POKRAJINE 
ZA RAZVOJ 
KMETIJSTVA

23. m aja je tržaška 
pokrajinska uprava pri
redila v kongresnem cen
tru raziskovalnega ob
močja pri Padričah po
svet o zaščiti in razvoju 
kmetijstva in okolja na 
Tržaškem s posebnim  
poudarkom na možno
stih, ki jih ponuja čez
mejno sodelovanje.

FOTO KROMA

Posvet je uvedel predsednik 
pokrajine Renzo Codarin, ki je 
poudaril, da bo njegova uprava 
podprla načrt za razvoj posa
meznih kmetijsko-ambiental- 
nih sektorjev, ker je v splošnem 
interesu rasti teritorija in celot
nega prebivalstva. Načrt je tudi 
osnova deželnega zakona, ki 
naj bi nudil potrebna finančna 
sredstva za izvedbo smernic, ki 
so nakazane v tem dokumentu. 
Osnovni cilji so uveljavitev dru- 
žbeno-gospodarskih, naravo
varstvenih in narodnostnih in
teresov v prihodnjih petih letih.

Sledili so pozdravi deželne
ga odbornika za kmetijstvo Isi- 
dora Gottarda in predsedmka 
Kraške gorske skupnosti Iva Šir
ce. Uvodno poročilo je prebral 
pokrajinski odbornik Giulio 
Marini, nakar so načrt predsta
vili izvedenci, ki so ga pripravili 
v okviru tržaške univerze pod 
vodstvom poslanca Oljke prof. 
Maria Prestamburga in Gian- 
luigija Gallentija v sodelovanju 
z izvedenci za posamezna po
dročja: Enos Costantini za vrt
narstvo in kmečki turizem, Su- 
sanna Frausin za oljkarstvo, dr. 
Mario Gregorič za vinogradni
štvo, Maria Luisa Pizzulin za 
cvetličarstvo in Roberta Leo- 
narduzzi za živinorejo. Meni
mo, da bi bilo za našega kmeta 
še zlasti zanimivo poročilo dr. 
Gregoriča, zato ga bomo v str
njeni obliki objavili v eni od pri
hodnjih številk našega lista.

Živahno razpravo je vodil 
ravnatelj pokrajinskega nad- 
zorništva za kmetijstvo Gio- 
vanni Dragendhart. Predstav
nik Kmečke zveze Edi Bukavec 
je poudaril pomen načrta za 
zaščito kmetijskih površin in 
ureditev kmetij kot osrednjih 
dejavnikov razvoja teritorija. 
Deželni odbornik za kmetijstvo 
Gottardo je ponovno izrazil 
pripravljenost Dežele za ures
ničitev načrta, v okviru katere
ga je pomembno tudi sodelova
nje s sosednjo Slovenijo in od
piranje meja. Predstavnik zve
ze kmetovalcev Palumbo je 
podprl prizadevanja tržaških 
kmetov in posebej Kmečke 
zveze. V debato so med drugi
mi še posegli predstavnik Zveze 
med kmeti Tombesi, ravnatelj 
Zveze neposrednih obdeloval
cev Rubert in pokrajinski sveto
valec Mikac.

- ERIK DOLHAR
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N A M I Z N I  TENIS

KATJA IN VANJA M IL IC  
SPET M LA D IN SK I  

D R ŽA V N I PRVAKINJI
ERIK DOLHAR

N a državnem  m ladinskem prvenstvu, ki se je  
končalo v nedeljo, 25. maja, sta bili v Terniju pred
stavnici športnega krožka Kras iz Zgonika tudi letos 
najboljši par. Ekipno sta osvojili naslov državnih  
podprvakinj, tako kot Daša Bresciani med naraščaj- 
nicami. 6 bronov, od katerih M artina in Vanja M ilič  
med posam eznicam i ter mešani par Katja M ilič -  
Bojan Simoneta.

Katja M ilič  (Foto  K rom a)

Vanja M ilič  (Foto Kroma)

Zgoniško društvo je boga
tejše za celo vrsto kolajn, s ka
terimi so se domov vrnili mladi 
pingpongaši ekipe Kras Telital. 
Sestrični Katja in Vanja Milič sta 
med mladinkami ubranili lanski 
naslov dvojic, med ekipami pa 
jima podvig ni uspel. Ne gre 
prezreti niti srebrne kolajne Da
še Bresciani in brona Martine 
Milič med naraščajnicami ter 
iste stopničke mladinke Vanje 
M ilič  in mešane mladinske 
dvojice Katja Milič-Bojan Si
moneta. Največ razlogov za ve
selje ima torej lahko Katja M i
lič, ki se je z mladinskega dr
žavnega prvenstva vrnila v Zgo
nik s kar štirimi kolajnami, od 
katerih je ena iz najžlahtnejše 
kovine. Novo državno podprva- 
kinjo med naraščajnicami Dašo 
Bresciani pa je mladinski selek
tor izbral za nastop na Srednje-

Daša Bresciani (Foto K rom a)

evropskem pokalu za naraščaj- 
nice na Češkem.

Bera naslovov je le dokaz, da 
v Zgoniku dobro delajo z mladi
mi, kar je zasluga predvsem se
danjega trenerja, kitajskega 
: strokovnjaka Gekeja in njego
vega predhodnika Tomaža Ser- 
jcerja, pa tudi skupine odborni
kov, staršev in bivših igralk 
(med vsemi Sonja M ilič), ki 
vestno spremljajo delovanje na 
mladinskem področju. Ta pot 
pa je nedvomno najboljša, če
sar so se zavedali tudi v Zgoni
ku, saj je le resno treniran nara
ščaj porok za svetlo bodočnost, 

j  Vanja Milič je namreč že nena
domestljiv del prve ženske eki
pe, ki se prav v teh dneh bori za 
državni naslov, medtem ko nje
na sestrična Katja že nestrpno 
trka na vrata članske ekipe, v 
katero zaenkrat nima vstopa le 
zaradi novega pravilnika, ki o- 
mogoča nastop samo treh i- 
gralk, pri čemer so v prednosti 
"bogatejša" društva, ki si lahko 
privoščijo tujko in nimajo tako 
kvalitetnega naraščaja, kot ga 
imajo v Zgoniku.

KRAS GENERALI 
ZA DRŽAVNI NASLOV

CASTELLANA (Mantova) - V 
torek, 27. maja, je zgoniški 
Kras Generali odigral v gosteh 
prvo finalno tekmo državnega 
prvenstva proti domači posta
vi, ki je, vsaj na papirju, izrazit 
favorit za potrditev državnega 
naslova. Ekipo Castellane na
mreč sestavljajo najboljša na
miznoteniška igralka v Italiji, 
Rusinja Bulatova, št. 3 Laura 
Negrisoli in Kitajka Chen. Mla
dinsko vrsto Castellane vodi že 
omenjeni bivši Krasov trener 
Matjaž Šercer.

Trener Krasovk Geke Qui- 
ang je sicer prepričan, da njego
ve varovanke (njegova žena Ki
tajka VVang Xue Lan, bivša Bo- 
rovka Ana Bersan in "Kraševka 
DOC" Vanja Milič) lahko pripra
vijo presenečenje, če se psiho
loško pravilno pripravijo na tek
me. Kitajski strokovnjak je op
timist in verjame tudi v mož-

j nost čudežev, saj gre vendar za 
i  šport, pri katerem je žogica o- 
krogla. Za uspeh bosta torej 
najbolj pomembni skrbna pri
prava in igra s pravo mentalite- 

! to. Dve članici Krasa Generali, 
VVangova in Vanja M ilič, sta 
med državnim mladinskim fi
nalom v Terniju in prvo finalno 
tekmo v Castellani imeli le en 
dan počitka, medtem ko je Ber- 
sanovi enotedenski premor po 
zmagi v polfinalu prišel še kako 
1 prav, saj so jo gnjavile močne 
bolečine v hrbtu. Upajmo, daje 
Ana sedaj že skoraj popolnoma 
nared, drugače vseeno verjame
mo, da se bo v "kitajskem lon- 

j cu" lahko skuhala kaka čudežna 
i zdravilna mešanica.

IZID 1. FINALA: 
Castellana-Kras Generali: 5-1. 
Druga tekma bo v Zgoniku v 

i soboto, 31. maja.

KOŠARKA

D O M  IN BOR 
ŽE V C 2  LIGI?

G orišk i D om  Ago- 
rest Rob Roy je zaklju
čil prvenstvo D lige na 
1. mestu v družbi trža
škega Santosa, s kate
rim bo v soboto odigral 
dodatno srečanje. N a
p redoval tud i 3. Bor 
Radenska?

V D ligi seje torej vse izteklo 
po pričakovanjih. V zadnjem pr
venstvenem kolu sta namreč 
slavila tako goriški Dom kot tr
žaški Santos, ki si zato delita pr
vo mesto na lestvici. Za določi
tev prvaka D lige bo torej potre
bno dodatno srečanje na nevtral
nem igrišču (v soboto, 31. maja, 
ob 19.30 v Štarancanu). Nato bo
do odigrali še tekmo med dru
gouvrščenima ekipama tržaško- 
goriške in videmsko-pordenon- 
ske skupine. Tako je bilo na
mreč določeno pred začetkom 
prvenstva, sedaj pa bi lahko bil 
ves ta postopek zaman. Košar
karska zveza namreč pripravlja 
reorganizacijo lig, po kateri naj 
bi v C2 ligo napredovale prve tri 
uvrščene peterke. Tako se je v 
igro napredovanja nepredvido- 
ma vpletel tudi Bor Radenska, 
ki je po zmagi v zadnjem kolu 
zasedel prav končno 3. mesto.

D om ov center dr. Vasja Jarc 
(Foto Bumbaca)

Cicibona Preff. Marsich je z 
bledo predstavo zaključila pr
venstvo s porazom na igrišču tr
žaškega Adija in s tem s 24 to
čkami pristala na zlati sredini 
lestvice, tako da sezono Sveto- 
ivančanov lahkoimamo za pozi
tivno, še zlasti za prikazano igro 
v 2. delu prvenstva. Na sredini 
lestvice je pristal tudi Kontovel 
Klavdija 'Tolota" Starca, ki je zad
nje kolo odigral doma proti Inter- 
ju 1904 šele v torek, 27. maja.

REZULTAT: Kontovel - Inter 
1904: 79- 73.

V promocijskem prvenstvu 
je Salvijev Breg spet tesno izgu
bil, tokrat pri Stelli Azzurri za 
same 3 točke.

6., 7. in 8. junija bo v Bologni 
italijansko prvenstvo za košar
karje, ki imajo več kot 35 let. Na
stopila bo tudi tržaško-goriška 
reprezentanca, v katero je bivši 
Borov trener Fabio Sancin vklju
čil tudi več bivših Jadranovih 
"golden boysov", kot so Marko 
Ban, Mauro Čuk, Klavdij Starc 
in Peter Žerjal, Boris Vitez pa se 
je moral nastopu odpovedati za
radi delovnih obveznosti. Selek
cija bi se lahko visoko uvrstila, 
saj nekdanji "modri bojevniki" 
sploh niso še "zarjaveli"... 
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A M A TE R S K I N O G O M E T

MLADOST ZA 
DEŽELNI NASLOV

OTROŠKE OLIMPIJSKE IGRE

T U D I TRIJE 
ZAMEJCI

Juventini turnir 
v Mošu. Prof. Miloš Tul 

novi trener Zarje.

Doberdobska Mladost, ki je 
letos napredovala v 2. amater
sko ligo, se trenutno z zmago
valci vseh skupin 3. AL bori še 
za naslov deželnega prvaka tre
tje kategorije. Po nedeljskem 
izenačenju na igrišču Ronchisa 
bo za Doberdobce odločilno 
zadnje srečanje v nedeljo proti 
enajsterici Atletico Rizzi z Vi
demskega.

Štandreškajuventina je po
vsem zasluženo osvojila turnir 
v Mošu. V velikem finalu je pre
magala še Medeuzzo in se tako 
z okrepitvijo mladega napadal
ca kriške Vesne Petrom Sedma
kom uvrstila pred nazadnje pre
magano ekipo, M arianom , 
Mosso, Lucinicom, Morarom, 
Ronchijem, Sovodnjami in Vil- 
lanovo.

M ladi zamejski strokov
njak, prof. Miloš Tul (na sliki), 
je po dolgoletnem uspešnem 
delu na mladinskem področju 
dobil priložnost, da se izkaže 
tudi na članski ravni (treniral je

sicer že člane proseškega Pri
morja). Na trenerskem mestu 
bazovske Zarje je namreč za
menjal dosedanjega "misterja" 
Palcinija. Vodstvo Zarje mu je 

iza naslednjo sezono zaupalo 
;klop prve ekipe, ki nastopa v 
promocijski ligi.Bazovski pred
sednik Mirjan Žagar pravi, da 
je odločitev padla prav na mla
dega profesorja, ker je strokov- 

;no podkovan in jev mladinskih 
kategorijah že treniral nekatere 

j  sedanje Zarjine nogometaše. 
Delo mladinskih vrst pa bo v 
Bazovici še nadalje vodil Vojko 
Križmančič.

M L A D IN S K A  O D BO JK A

SLOGAŠICE TRŽAŠKE 
POKRAJINSKE PODPRVAKINJE

V tržaškem pokrajinskem fi
nalu za naraščajnice je Sloga (na 
sliki s trenerjem prof. Peterli
nom) tudi drugič, sicer tesno iz
gubila proti šesterki NPT Area 
Immobiliare. Čeprav Slogi v po
vratni tekmi ni uspelo obrniti 
rezultata v svojo korist, je bil 
za vzhodnokraško postavo že 
nastop v finalu velik uspeh.

nm

BOROVKE O D LIČ N E  
NA SLOVENSKEM DP

Ritm ičarke Bora 
so pobrale 2 srebrni 
kolajni

LJUBLJANA - V nedeljo, 25. 
maja, je Bor izredno uspešno 
nastopil na državnem prvenstvu 
Slovenije za C program. Članica 
Karin Mezgec (na sliki) je bila 
namreč 2. v vaji z žogo, isto uvr
stitev pa je v vaji z obročem do
segla naraščajnica Eleonora Ba- 
io. Na odlično organiziranem 
tekmovanju v telovadnici Kri
ma je nastopilo čez 120 telo
vadk, za Borovke pa je bila to 
ena najuspešnejših letošnjih 
predstav. Poleg dveh osvojenih 
naslovov državnih podprvakinj 
bi še omenili dobre nastope čla
nice Fjone Mezgec in mladinke 
Petre Dilli, ki sta dobili višjo o- 
ceno od 8, Borove mladinke pa 
so na ekipni lestvici zasedle 4. 
mesto. To je bil zadnji tekmo
valni nastop mladih Borovk v 
tej sezoni.

V Borovem športnem centru 
je bila v četrtek, 22. maja za
ključna akademija letošnje se
zone. Borov gimnastični odsek 
se je številnemu občinstvu 
predstavil z zelo bogatim pro
gramom, ki sta ga pripravili va
diteljici prof. Olga Pavletič in 
Vanessa Mezgec.

OBVESTILI

ŠPORTNA ŠOLA Trst obvešča, 
da zaradi tehničnih težav atlet
skega troboja, predvidenega za 
mesec maj, letos ne bo.

SKDEVLN prireja v nedeljo, 1. 
junija, 6. Devin bike slalom. 
Štart dirke z gorskimi kolesi ob 
10. uri pri igrišču v Vižovljah.

V tržaški selekciji za otroške 
olimpijske igre v Šparti sta tudi 
Borova plavalca Matteo Feru- 
glio (levo) in Miloš Kalc (desno) 
ter članica SK Devin Mateja 
Paulina, ki se bo pomerila v ko
lesarstvu.

Mednarodne igre bodo od 
11. do 15. junija v grški Šparti, 
nastopilo pa bo tudi mesto Trst. 
Medtem ko se bosta Feruglio 
in Kalc pomerila v svoji panogi, 
plavanju, bo drobna plavolasa 
Mateja Paulina kolesarila, če
prav sta njeni najbolj priljubljeni 
športni panogi tek na smučeh 
s SK Devin in rolkanje s kriško 
Mladino. Njihova uvrstitev v tr
žaško selekcijo je nedvomno le
po priznanje za ves naš šport.

GAJA M ORA ŠE 
EN K R AT Z M A G A T I

V italijanskem pokalu je Ga
ja v predzadnjem kolu s posta
vo Prelec, Škerlavaj, Baldassin, 
Calzi izenačila v Skednju, tako 
da bo morala v zadnjem kolu 
nujno zmagati, če želi v zaklju
čno deželno fazo. V nedeljo se 
bodo Gajevci pomerili še s TC 
Triestino, s katerim si trenutno 
delijo 2. mesto na lestvici, v pri
meru neodločenega rezultata 
pa bo Triestino pred Gajo, ker 
ima eno tekmo več. Zmaga v 
zadnjem kolu je torej impera
tiv!

V prvi tekmi prvenstva za te
niške igralce do 12 let je Gaja 
gladko premagala Humin, še 
zlasti po zaslugi Urške Daneu.

HOKEJ NA ROLERJIH

P O LE T  K W IN S V 2. DEL 
KVALIFIKACIJ

TRISSINO (V I) - Poletovci so 
v nedeljo odigrali 3. kolo kvali
fikacij za državno prvenstvo in 
tudi tokrat visoko premagali 
domači Trissino 8-3, tako da 
vodijo na začasni lestvici s tre
mi zmagami na prav toliko tek
mah. S tem pa so si že prislu
žili uvrstitev v nadaljnji del, saj 
napredujejo prve tri uvrščene 
ekipe iz vsake skupine.

Med najuspešnejše strelce 
zadnje odigrane tekme sodita 
bratranca Samo in Mitja Koko- 
rovec (na sliki), ki sta dala po 
dva gola in eno asistenco, med
tem ko seje vvratih dobro upi
ral nasprotnikovim napadal
cem Mojmir Kokorovec. V pri
hodnjem kolu, v nedeljo, 1. ju
nija, bodo Polet Kvvins odigrali 
še dve srečanji proti postava
ma Sorči verdi in Mogliano.
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ZADNJA STRAN

O B Č N I ZBO R

ŠD SOKOL V SKORAJ 
B R E ZU P N E M  STANJU

ERIK DOLHAR

V petek, 23. maja, je bil v Nabrežini redni občni 
zbor domačega športnega društva Sokol in sloven
skega kulturnega društva Igo Gruden. O  dogodku po
ročamo že na tržaški strani našega časnika, zato na 
tem mestu objavljamo krajši intervju s predsednikom  
Nikom  Pertotom (na sliki).

O B Č N I ZBO R

SK BRDINA: "DOSEGLI 
SMO ZASTAVLJENE CILJE"

V petek, 16. maja, je bil na Opčinah 4. redni 
občni zbor smučarskega kluba Brdina (na sliki).

FOTO KROMA

N a jp re j b i Te p ro s il  
z a  k ra te k  obračun eno

letnega delovanja na 
športnem  pod ro č ju .
Moram reči, da je obra

čun minulega leta dvostran
ski. M islim , da smo s 30-let- 
nico, ki smo jo  praznovali 
lansko leto, lepo obeležili to 
obletnico. O  striktno šport
nem delovanju pa sploh n i
sem zadovoljen. S prvo žen
sko odbojkarsko ekipo smo 
izpadli iz C2 lige. Ne glede 
na rezultate, manjkalo je res
nosti in odgovornega obna
šanja nekaterih igralk. Pogre
šali smo sprem ljevalce oz. 
ljudi, ki bi se za ekipo zani
mali, pa tudi navijače, da o 
finančnih sredstvih sploh ne 
govorimo. Imamo pa še dru
ga, mlajša dekleta, ki vadijo, 
kar še kar gre.

Seveda je naše delovanje 
okrn jeno zaradi pomanjka

nja telovadnice, tako da se 
moramo seliti v druge te lo 
vadnice, kar je  nedvom no

močno vplivalo na naše de
lovanje.

K a te r i p a  so Vaši
bodoči načrti'?

Seveda je vedno prisoten 
prej omenjeni problem. M i
slim, da bomo v prihodnjem  
letu malo zaustavili naše de
lovanje in tekmovanje v ra
znih prvenstvih, ker pač tudi 
s finančnega vidika nismo v 
stanju, da gremo tako naprej. 
Vprašanje je, če bom o sploh 
imeli žensko člansko odboj
karsko ekipo. To bo stvar do
govora med društvi, pose
bno med našim in Kontove- 

| lom, če bi morda kazalo im e
ti združeno ekipo v D ligi. O- 
sebno bi bil tega vesel; vem 
pa tudi, da se ne sme ponovi
ti taka sezona, kot je bila le
tošnja. Ne glede na to, ali bo
mo imeli žensko ekipo ali ne, 
saj se je  letos po m ojem  
mnenju zaključilo neko ob
dobje, zahtevamo pojasnila 
glede telovadnice, saj načrtu
jem o začetek dela z otroki in 
mladino. To je edina pot, s 
tem pa se v odboru vsi stri
njamo, da naše športno dru
štvo spet pridobi potrebnega 
elana, energije in ljudi.

Edino z dobrim , strokov
nim delom na mladinskem 
področju bo ŠD Sokol spet 
zaživelo.

Delovanje tega izredno "ži
vahnega" društva je uvodoma 
v svojem poročilu opisal nje
gov predsednik Marko Picci- 
ni. Brdina je  dvakrat organizi
rala zamejsko smučarsko pr
venstvo in vrsto drugih prire
ditev, kot so že tradicionalne 
vaške šagre, smučarski plesi, 
Bike slalom, jesenski suhi sla
lom, tečaji na plastični stezi v 
Nabrežini, nedeljski izleti ob 
deželnih smučarskih tekm o
vanjih itd. Predsednik Piccini 
se je sicer potožil, da stiki z 
nekaterimi vaškimi organiza
cijami niso bili najboljši, in iz
razil željo, da bi bilo sodelova
nje odslej plodnejše, kar bi 
koristilo vsem Opencem. O 
delih v sedežu v “Merčedolu"

je pojasnil, da so že dalj časa 
ustavljena, saj je bil odbor z 
organizacijo prireditev in na
stopi na raznih tekmovanjih 
polno zaposlen. Odbor si bo 
prizadeval, da bi izvolili naše
ga predstavnika v pokrajinsko 

[smučarsko zvezo, kar bi bila 
za vse slovenske klube velika 
pridobitev. Na koncu seje Pic
cini zahvalil vsem, zlasti star
šem, ki so na katerikoli način 
pomagali klubu, in povabil 
predvsem mlade, da pristopi
jo  v odbor in tako neposredno 
pomagajo društvu.

Poročilo o smučarskem
I delovanju je podal Rado Su- 
ber, ki je prava duša openske
ga društva. Za trenerja tekmo
valne skupine so potrdili de

monstratorja B vrste, Ljubljan
čana Tomija Omejca, pomo
žna učitelja pa sta bila Šuber- 
jeva hči Valentina in Peter Fer- 
luga. Dejavnost klubskih smu
čarjev je bila izredno razgiba
na in tekmovalci so dosegli le
pe uspehe. Brdina je bila pri
sotna na skoraj vseh deželnih 
tekmovanjih in tekmah, ki jih 
prirejajo slovenska društva. 
Na obeh izvedbah Zamejske
ga prvenstva je Brdina zasedla 
prvo mesto na mladinskem 
področju, tako med društvi 
kot med posamezniki. Šuber 
je pristavil, da je klub sicer 
imel težave po propadu TKB, 
vseeno pa je bilo delovanje še 
naprej bogato. Samo poda
tek: na sneg se je Brdina po
dala 130-krat in samo s kom
bijem prevozila 50.000 km!

O združeni tekmovalni e- 
kipi je Šuber pojasnil, da bodo 
podprli vsak skupen program, 
ter povabil vse člane in starše 
tekmovalcev, da se pridružijo 
skupnim pobudam in bolj ak
tivno pristopijo k društvene
mu delovanju.

Na koncu so izvoilili novi 
odbor, ki ga bodo odslej se
stavljali: Morana, Peter in Ale- 
xander Ferluga, Marko in Alex 
Piccini, Sonja Pitacco, Lojsko 
Popovič, Rudolf Purič, Nadja 
in Morana Sossic Vlasta Stre- 
kelj, Valentina Šuber, C hri
stian Volpi, Ervin Mezgec in 
Igor Sancin.
--------------ED

PREJELI SM O  IN  OBJAVLJAM O
SREČANJE ČASNIKARJEV FISC-A

O  F E D E R A L IZ M U  T U D I  
KATOLIŠKI ČASNIKARJI

POJASNILA 
GLEDE PO RO 
Č ILA O OBČNEM  
ZBORU ZCPZ

Prejšnji člani izvršnega od
bora Zveze cerkvenih pevskih 
zborov iz Trsta b i radi izrazili 
nekaj p ripom b glede nepo
polnega poročila o občnem  
zboru ZCPZ, objavljenega v 
N ašem  ves tn iku  v a p r ilu  
1997, št. 4.

Naša pojasnila so name
njena predvsem tis tim  čla
nom  cerkvenih pevskih zbo
rov, ki so b ili odsotni na om e
njenem zborovanju.

Dr. Zorko Harej se v svo
jem  poročilu  pretežno osre
dotoči le na opisovanje vsem 
dobro znanih pobud  naše or
ganizacije; sploh pa ne om e
nja vzrokov, zaradi katerih 
smo vsi prejšnji člani izvršne
ga odbora odklonili kandida
turo za izvolitev novega izvr
šnega odbora. To naše zadr
žanje ni namreč nekaj običaj
nega p ri obnavljanju in p o 
mlajevanju izvršnih odborov 
naših organizacij in društev.

Vsi prejšnji člani izvršnega 
odbora ZCPZ smo se v zvezi 
s kandidaturami jasno in do
končno opredelili že pred ob
čnim  zborom  ZCPZ in, razen 
dr. Hareja, tudi m ed občnim  
zborom.

Gotovo nam ni b ilo  lahko 
zapustiti organizacijo, v kateri 
smo složno desetletja delali 
in b ili nosilci njenih številnih 
kulturn ih pobud. Ne m ore
m o pa n iti razumeti in n iti o- 
dobravati določenega oseb
nega zadržanja. Vsi, ki deluje
m o na prosvetnem področju, 
m oramo odklanjati tovrstno

negativno težnjo škodljivega 
personalizma, ki lahko nače
nja trdnost in življenjskost 
naših organizacij in društev.

Številni člani naših cerkve
nih pevskih zborov še danes 
sprašujejo, kako to, da smo 
se vsi prejšnji člani izvršnega 
odbora ZCPZ, razen p red 
sednika, um aknili iz vodstva 
Zveze.

Delni odgovor na to vpra
šanje lahko dobijo  z branjem  
zap isn ika  občnega zbora  
ZCPZ, ki je  na sedežu Zveze 
v ulici Donizetti 3, 4. nad.

-  H U M B E R T M A M O L O  
V IM EN U  PREJŠNJIH 

O D B O R N IK O V

NEPRISTRANSKOST 
OČINSKE UPRAVE 
IZ DOBERDOBA?

Ko smo pred kratkim  (23. 
5. 97) v Primorskem dnevni
ku zasledili novico, da je  do- 
berdobski župan dr. Mario 
Lavrenčič na občin i sprejel 
moštvo in odbornike ŠZ M la
dost ob njihovem nedavnem 
športnem podvigu, smo pev
ci in odborniki MePz Hrast, 
vedno iz Doberdoba, ostali 
nemalo presenečeni, saj smo 
tudi sami želi izredne uspehe 
in to na slovenskem držav
nem zborovskem tekmova
nju Naša pesem v M ariboru 
(7. absolutno mesto ex aequo 
z Akademskim pevskim zbo
rom  Tone Tomšič iz Ljubljane 
in še dodatnih štirih posebnih 
priznanj), a nismo b ili deležni 
take pozornosti s strani g. žu
pana in občinske uprave. Pri
1 tem bi se ne radi zamerili SZ 
Mladost, kateremu iskreno

i čestitamo ob prestopu iz 3. v 
j 2. amatersko ligo, saj dobro  
vemo, koliko truda vlagamo 
jeni in drugi, da dosegamo, si
cer na različnih področjih, ta
ko zavidljive rezultate.

V svoji veliki naivnosti smo 
b ili prepričani, da smo b ili de-
I ležni maksimalne pozornosti 
s strani občinske uprave že s 
| tem, da nam je  g. župan p o 
slal pisne čestitke, in s tem, 
tda se je  našega praznovanja 
na Poljanah (28.4.97), sicer 
na naše povabilo , udeležil 
odbornik za kulturo in šolstvo 
dr. Viljem Cergolet.

Kolikšno presenečenje, ko 
smo torej odkrili, da občinska 
uprava zm ore tud i uradni 
sprejem! In kolikšna zagrenje
nost, ko vendar tud i sami s 
svojo uspešno dejavnostjo  
doma in na tujem ponosno  
predstavljamo vas, katere ob
čani smo končno tudi m i!

-  PEVCI M EPZ HRAST 
D OBERDOB

UMRLA STA DR. 
FR IED L VOLGGER  
IN  L U D V IK  JA M N IK

V starosti 82 let je v Bocnu 
umrl bivši dolgoletni južnoti- 
rolski poslanec in senator dr. 
Friedl Volgger. Nacisti so ga 
leta 1943 odpeljali v Dachau, 
kjer je prišel v stik tudi s Slo
venci, zlasti z zdravnikom dr. 
Lojzom Kraigherjem. Bil je do
ber poznavalec tudi naših 
manjšinskih razmer.

V Torontu je po dolgi in hu
di bolezni umrl Ludvik Jam
nik. Tri desetletja je bil glavni 
urednik časnika Slovenska 
država. Rodil se je leta 1921 
v Mirni Peči na Dolenjskem 
in se je kot politični emigrant 
kmalu po vojni naselil v Ka
nadi.

FISC-Zveza italijanskih ka
toliških tednikov je priredila 
23. t.m. srečanje časnikarjev in 
urednikov katoliških tednikov 
iz Treh Benečij. Srečanja smo 
se udeležili tudi predstavniki 
Novega glasa, saj je naš tednik 
včlanjen v FISC.

V škofijskem večnamen
skem centru v Pordenonu smo 
se zbrali najprej pri krajši mo
litvi in nato smo prisluhnili be
sedam politologa in univerzi
tetnega profesorja Paola Feltri- 
na, ki je govoril o težavnem 
delu t.i. dvodomne komisije. 
Ta naj bi Italiji tudi dala neko 
obliko federalizma.

V svojem prepričljivem raz
mišljanju je dr. Feltrin dejal 
predvsem to, da se izredno bo
ji stvari, ki jih Italijani delajo 
sami in kot prvi na svetu. Po 
njegovem mnenju je t.i. D '0 - 
nofrijev osnutek za federali
zem prava odložitev proble
ma, saj takega federalizma, kot 
ga zarisuje D'Onofrijev načrt, 
ni nikjer na svetu.

Sicer pa je Feltrin pokazal 
na glavne probleme Italije da
nes, ki izvirajo vsi iz prehodne
ga obdobja, t.i. tranzicije. O- 
pozoril je na dejavnike, ki 
močno vplivajo na ureditev 
italijanske družbe in kot prve
ga navedel denar, se pravi veli
ke podjetnike, ki hočejo svoje 
interese trajno zaščititi. Kot 
drugi važen dejavnik današnje 
italijanske družbe je navedel 
moč in oblast nad informacija
mi, nadalje je poudaril izredno 
pomembnost sodnega siste
ma, imenoval pa je tudi veliko 
moč krajevnih strank, sindika

tov in raznih drugih organiza
cij, ki imajo t.i. "moč številk" 
(recimo Severna liga v Vene
tu). Kot izredno pomemben 
dejavnik za vsako družbo pa 
je navedel tudi "moč vrednot", 
kamor je uvrstil Cerkev.

Dejal je, da so težave v Ita
liji nastale predvsem zato, ker 
so se dogovori med temi dejav
niki nalomili ali so prenehali 
veljati. V italijanski družbi je 
torej potrebno najti skupni 
imenovalec, ki bi vse te dru
žbene sloje in sprte strani med 
seboj povezal. Tranzicija pa je 
zelo občutljiva stvar predvsem 
zato, ker se ne ve, koliko časa 
bo trajala. Italijanska tranzicija 
naj bi se po Feltrinovem mne
nju začela s preiskavo "Čistih 
rok" in z umorom sodnikov 
Falconeja in Borsellina. O dvo
domni komisiji je Feltrin brez 
zadržkov dejal, da ne bo obro
dila sadov prej kot v dveh letih, 
saj je postopek za sprejetje 
njenih sklepov izredno zaple
ten. Feltrin je tudi mnenja, da 
bo sad kompromisov v senatu 
in poslanski zbornici.

Ko je govoril o tem, kako 
priti iz sedanje italijanske kri
ze, je dejal, da se mora vsako 
obdobje obvezno končati z 
amnestijo, saj drugače prete
klost še živi naprej in neugod
no vpliva na sedanjost. Jasno 
je, da je vsaka amnestija krivi
čna in moralno dvomljiva 
stvar, saj "falote" pravno izena
či s poštenjaki, vendar pa v de
mokracijah našega tipa za se
daj boljših rešitev še nismo na
šli. Amnestija je nekaj, s čimer 
se večina ljudi hitro sprijazni. 
Dr. Feltrin je tudi dejal, da je

optimist, ker se je končno po 
veliko letih našel sporazum za 
RAI in televizijo, sporazum, na 
katerega je Italija čakala 25 let. 
Brez nepotrebnega ovinkarje
nja je tudi dejal, da je prepri
čan v to, da so se stranke na ti
ho, "pod mizo", dogovorile že 
o problemu sodstva, a tega še 
ne dajo v javnost.

"Napraviti in pospeševati 
sedaj federalizem v Italiji je v 
popolnem nasprotju z reševa
njem finančnih težav države, 
za kar se sedaj Prodijeva vlada 
tudi najbolj zavzema!" je do
dal. Po njegovem mnenju se
danja italijanska vlada ne bo 
sanirala državne bilance , če 
se njen vpliv na krajevni ravni 
zmanjša. V zameno bi lahko fi
nančno razbremenili lokalno 
oblast in predvsem državljane, 
ki ne bi čutili več tako močne
ga pritiska centralistične obla
sti iz Rima, kot ga čutijo danes. 
Ko je govoril o tem, da so pri 
sedanjih družbenih menjavah 
in procesih tudi sloji ljudi, ki 
so iz prenovitvenega procesa 
popolnoma izključeni, je o- 
menil predvsem italijanski Jug, 
za katerega meni, da je pod ko
misarsko upravo, kar pa dru
gače tudi ne more biti.

Seveda je dr. Feltrin "vžgal" 
predvsem tiste - resnici na lju
bo povedano zelo številne - u- 
rednike katoliških tednikov, ki 
se odločno zavzemajo za fede
ralizem in so mu to tudi jasno 
povedali v burni debati. Pre
vladalo pa je mnenje, da bo 
predvsem na severu Italije nuj
no potrebno nekaj ukreniti, saj 
gre pri nas za sloje ljudi, ki so 
"siti in obupani", saj ne verja
mejo ničemur več, če to priha
ja iz Rima.

Po debati smo si udeleženci 
ogledali pordenonski Muzej 
sakralne umetnosti in se dogo
vorili za prihodnje srečanje. 
------------- JUP


